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Strah od mraka puni kasu
Naplata robe koju je EPS isporu~io

kupcima, u aprilu nikoga nije zadovoqila.
Naprotiv. Praznovawe je zna~ajno smawilo
prihod. Po~etkom maja, po~ela su velika
iskqu~ewa du`nika, {to je opet dovelo EPS
na naslovne stranice svih novina. Mrak,
se~a, uterivawe dugova... brujali su mediji.
Posledica pritiska na du`nike - skok
naplate. "EDB" i "Elektrovojvodina" pred-
wa~e a prate ih i ostali sa dobrim izgledi-
ma da ih stignu. Naplata treba da obezbedi
novac za ostvarewe planova, pre svega za
finansijsko pra}ewe remonata na povr{in-
skim kopovima i u elektranama, kao i za
pla}awa koja pristi`u na ime dugova dobav-
qa~ima i kredita poveriocima. Bilo kakvo
ka{wewe mo`e sve da poremeti. Pad napla-
te se te{ko podi`e a planirani procenat
naplate u ovoj godini veoma je visok - 92,6
odsto. Ipak, ra~una se na wen daqi rast.
Svaki procenat pove}awa stepena naplate
iznad planskog zadatka i te kako je zna~ajan
za nategnutu kasu EPS-a.

Majski tempo u naplati potra`ivawa, uz
iskqu~ivawe velikih du`nika, "korigovao”
je mawi zaostatak u prethodnim mesecima,
posle dobrog starta po~etkom godine. Zahva-
quju}i majskoj presiji, za proteklih pet
meseci dostignut je visok stepen naplate -
93,38 odsto. Za to su najvi{e zaslu`na po-
menuta dva distributivna privredna dru{-
tva, {to zna~i da boqom naplatom kod pre-
ostala tri, taj procenat mo`e da bude i
vi{i.

Da se osvrnemo i na dugove kupaca elek-
tri~ne energije. Oni su 42,9 milijardi di-
nara ili preko 400 miliona evra. Ve}i deo
duguje privreda - 23,4, a mawi doma}instva -
19,5 milijardi dinara. To je i razlog {to
mrak prvo zadesi virmanske potro{a~e, me|u
kojima su proteklih dana neki i po prvi put
iskqu~ivani. Primeri poslovnih zgrada
@TP-a Beograd i Ko{arka{kog kluba "Par-
tizan", koji su po iskqu~ivawu struje odmah
namirili deo duga, potvr|uje nedvosmisleno
da je izabran pravi na~in da i doskora
"nedodirqivi" mogu do}i "pod makaze". Pre
wih, na sli~an na~in, pod pretwom iskqu-
~ivawa, deo duga izmirio je i javni servis,
boqe poznat pod firmom RTS. Dovoqna muka
za EPS je {to se na spisku najve}ih nepla-
ti{a nalaze tzv. povla{}eni potro{a~i, koje
EPS ne sme da iskqu~i. Me|u wima pred-
wa~e buxetske ustanove kao {to su VMA sa
57 miliona dinara, zatim GSP sa 54, Kli-
ni~ki centar Srbije sa 23, Centar za za{titu
odoj~adi sa 16 miliona dinara, Infostan sa
260 miliona (za stavku koju wima za struju
nisu upla}ivali gra|ani i vodovod), Dr`av-
na zajednica SCG sa 10 miliona dinara (za
stanove, ku}e i kancelarije koje su koris-
tili dr`avni slu`benici i funkcioneri),
Vojska Jugoslavije (sa kojom je u toku sudski
spor zbog kamata)... Sve su to veliki a te{ko
naplativi iznosi, iza kojih stoji osniva~ tih

UVODNIK

javnih preduze}a, ustanova... odnosno sada
ve} biv{a savezna dr`ava, potom Republika
Srbija, ali i gradovi. Kako ih od iskqu~ewa
{tite razni propisi, nema ni straha od
mraka, time nema ni neke `eqe za pla}awem. 

U naplati dugovawa, me|utim, "pomogli"
su, verovatno nenamerno i mediji. @ele}i da
svakog dana, javqaju o tom "zlom EPS-u" koji
narod pla{i mrakom, napravili su spontanu
kampawu, koju su du`nici pomno pratili.
Novine su se takmi~ile u davawu {to crwih
i mra~nijih naslova. Ali, {to su naslovi
bili gori, strah du`nika je bio sve ve}i. I -
naplata je skakala. Teorija koja se bavi odno-
sima s javno{}u ka`e - wegovo veli~anstvo
kupac, ~ak i ako je neredovan plati{a, ne sme
da se pla{i mrakom a re~i kao se~a, makaze,
mrak... su zabrawene. Sa wima treba fino,
apelovati i objasniti da svojim dugovima
ugro`avaju one koji redovno pla}aju struju,
da je uredno pla}awe u op{tem interesu...
Ali, jo{ jednom se na delu, na`alost, pokazu-
je da ta teorija ne va`i u Srbiji. Za one koji
se godinama oglu{uju o takve apele, koji
imaju velika primawa ili velike profite,
ali i velike dugove, jer ih je neko godinama
{titio, jedini na~in za osve{}ivawe su -
makaze i mrak. Telefonski pozivi uticajnih
drugova i daqe nisu pro{lost, ali to sada
ne "pali". EPS ima ovla{}ewa da sprovodi
zakone i napla}uje sve ono {to isporu~i.
Sem, ako vlasnik ne odlu~i druga~ije. Kao
{to je slu~aj sa nizom firmi koje se nalaze
na spisku za privatizaciju, pa su dugovi za
struju "zamrznuti", kako bi se mo`da jednog
dana "odmrzli" uz novac koji dr`ava dobije
prodajom tih du`nika. U me|uvremenu, dok
se ~eka kupac tih firmi, struja mora da im
se isporu~uje, jer je vaqda lak{e da se
kupac ~eka pod svetlom. Na`alost, u tom
~ekawu, dugovi im opet rastu. Da se setimo
nekih - "Matroz", "Azotara" i "Petrohemija"
dostigo{e 1,5 milijardi dinara duga, RTB
"Bor" - 412, "Zorka"- 150, "Kru{ik" - 90,
"Viskoza" - 88 miliona dinara... U i{~eki-
vawu wihovih kupaca, pomno se prate oni
od kojih ne{to mo`e da se naplati. Ako
treba, i uz pomo} straha koji {ire mediji.
Ili, boqe je da je kasa puna a imix malo
okrwen, nego da smo fini i dobri, a kasa da
bude prazna. í

Miodrag Filipovi}

ILUSTRACIJA: JUGOSLAV VLAHOVI]
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LIST IZLAZI POD IMENOM „kWh"

IZDAJE 
JAVNO
PREDUZE]E
ELEKTROPRIVREDA 
SRBIJE

U EPS-u u to-
ku je postu-
pak za izbor

najpovoqnijeg ponu|a~a
na tenderu, po osnovu
kredita EBRD, za nabav-
ku merne opreme za di-
stributivna privredna
dru{tva. Na tender je
stiglo 12 ponuda. 

18

Samo ako se uspostavi troslojnost u proizvodwi elek-
tri~ne energije, toplotne energije i tehnolo{ke pare
mogu}a je puna isplativost spregnute proizvodwe na gas

22

U roku od go-
dinu dana
od osnivawa

Agencije za energetiku
Srbije, zna~i do juna,
bi}e doneta neophodna
akta, a pre svega meto-
dologije i tarifni si-
stemi, jer je to mogu}e
uraditi bez saglasno-
sti Vlade Srbije. 

14

Glavna funkcija Dispe~er-
skog centra EPS-a je u tome da
se planirawem i upravqawem

postigne {to ve}a ekonomi~nost i {to
optimalnije kori{}ewe kapaciteta na
nivou celog EPS-a. Osnovni ciq je da se
postigne da bude {to ni`i krajwi tro{ak
proizvodwe po kilovat-~asu

16
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EPS I EVROPSKA UNIJA
U BRISELU PRIHVA]ENA INICIJATIVA SRBIJE

Ka balkanskim integracijama 
SARADWA EPS-a I “EUROELEKTRIKA”

EPS ponovo me|u jakim kompanijama 
RAZGOVOR S POVODOM

VITOMIR KRAVARU[I], DIREKTOR PD “PANONSKE TERMOELEKTRANE-TOPLANE”

Kogeneracija ima budu}nost!
FORUMI

SASTANAK SA DIREKTORIMA PD EPS-a

Naplata opet znatno raste
EVROPSKE REYULTATE EPS-A UMAWUJE CENA

Ima rekorda, nema profita
AKTUELNE TEME

ODRÆAN 13. SIMPOZIJUM JUKO CIGRE

Srbija u energetskoj Evropi
RAZGOVOR ORGANIYATORA SAVETOVAWA SA NOVINARIMA

Privatizacija vi{eslojan proces
AGENCIJA ZA ENERGETIKU REPUBLIKE SRBIJE

Licenca za “struja{e” 
KAKO RADI DISPE^ERSKI CENTAR EPS-a

[to boqi plan, to ve}a dobit
OTVORENE PONUDE NA TENDERU ZA BROJILA IZ KREDITA EBRD

EPS bira, Banka odobrava 
ULAZAK SRBIJE U ENERGETSKU ZAJEDNICU JIE I NOVE POSLOVNE MOGU]NOSTI

Kupi{ no}u, proda{ dawu 
GREJAWE NOVOG SADA NAME]E REKONSTRUKCIJU EPS-OVE ELEKTRANE-TOPLANE

Zlatni trougao isplativosti
POSLE DUÆEG VREMENA DOBRI FINANSIJSKI REZULTATI 

Uspe{no poslovawe EDB-a
SEDAM DECENIJA RADA ELEKTROTEHNI^KOG INSTITUTA “NIKOLA TESLA”

“Institut od velike koristi”
AKCIJE

DAR EPS-a POVODOM 150-GODI[WICE RO\EWA NIKOLE TESLE

Bronzana zvona krenula za Smiqan
ZAVR[EN PRVI KRUG LIKOVNOG KONKURSA

Nagrade malim slikarima
EPS I DECA 2006 - TESLA 150

Prole}e u znaku mladih
NA LICU MESTA

KLIMA-URE\AJI DODATNI PROBLEM ELEKTRODISTRIBUCIJE

Nema se - mora se
POVRŠINSKI KOPOVI

U PK “KOLUBARA” REMONTI U PUNOM ZAMAHU

Mnogo posla do oktobra 
TERMOELEKTRANE

PRIPREME ZA GRADWU NOVE DEPONIJE ZA ODLAGAWE PEPELA IZ TE “KOSTOLAC B”

Za ~istiji vazduh vi{e od 20 miliona evra 
HIDROELEKTRANE

HE “\ERDAP” PONOVO RADI PUNOM SNAGOM

Dunav odneo 750 miliona kWh
DISTRIBUCIJE

U PD “CENTAR” U REMONTE POSTROJEWA ULOÆI]E SE OKO 300 MILIONA DINARA 

Najve}i deo za TS 35/10 kV
EKOLOGIJA

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE U PD TE “NIKOLA TESLA”

Malo milom, malo silom 
OBNOVQIVI IZVORI 

OD OBNOVQIVIH IZVORA LANE OSTVAREN PROFIT OD 417 MILIONA DOLARA

Vrelo jezero ispod Beograda
SVET 

BORBA KANADSKIH I STRANIH KOMPANIJA ZA REHABILITACIJU NUKLEARKI

“Rat” za nuklearni kola~
BELGIJA NE MOÆE BEZ NUKLEARNIH ELEKTRANA 

Malo struje iz velikih reka
IRAN U @I@I YBOG IYUYETNIH POTENCIJALA I RAYVOJA NUKLEARNIH CENTRALA

Persijski energoizazov
PROPALA ENERGETSKA FUZIJA GODINE

Parlament odbio spajawe OMV i “Verbunda”
^E[KI “TEMELIN” PROMENIO ISPORU^IOCA GORIVA

Umesto “Vestinghausa” - ruski “Tvel 
MILIJARDE EVRA ULAGAWA U ISTRAÆIVAWA KONTROLISANE NUKLEARNE FUZIJE

Reaktor svetske nade ”
KULTURA 

SKADARLIJA

Bajka o boemskoj ~etvrti 
PORTRET VELIKANA: NIKOLA SPASI]

“Wegova `eqa je zakon za ceo svet”
ZDRAVQE 

HRONI^NA ZAPAQEWA JETRE IZAZVANA VIRUSIMA CE I BE

Hepatitis - “tihi ubica”
UPOZNAJMO SRBIJU 

U POSETI NI[U

Kapija Istoka i Zapada
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Iznad ra-
sipni~ke
fontane

u Po`e{koj ulici u
Beogradu uzdi`e se
nedavno izgra|ena
osmospratnica. Na
svakom wenom spra-
tu i na svakoj od
osam terasa nalazi
se i kutija za venti-
lator klima-ure|aja.
[ezdeset ~etiri,
ako neka od wih nije
sakrivena! 

32

Iran je
n a j b o -
qi pri-

mer kako energet-
ski prebogata ze-
mqa zbog tih re-
sursa postaje meta
dnevne politike
velikih sila. Iz-
da{ne su rezerve
nafte i prirodnog
gasa, ali i hidro i
vetro potencijali. 

50

^lanice EU i pet veli-
kih zemaqa postigle su
dogovor o gradwi najve-

}eg fuzionog reaktora na svetu koja bi
~ove~anstvo trebalo da pribli`i
ostvarewu sna o obezbe|ivawu neis-
crpnog izvora jeftine i ~iste energi-
je. U Briselu je, naime, 28. maja potpi-
san sporazum o wegovom finansirawu 

55

Nema ni
130 godina
kako se

Ni{ oslobodio od Tu-
raka. A pre Turaka,
bio je to jedan od naj-
starijih gradova na
Balkanu i kop~a koja
povezuje Evropu sa
Bliskim istokom. Ka-
pija Istoka i Zapada.
Sve se to vidi i na da-
na{wem licu Ni{a. 

62
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Ministar rudar-
stva i energeti-
ke u Vladi Srbi-
je Radomir Nau-

mov predao je 6. juna evrop-
skom komesaru za energeti-
ku i saobra}aj Andrisu
Piebalgsu inicijalni
tekst konvencije o odr`i-
vom razvoju energetike
Balkana. Pokretawem ove
ideje Srbija postaje ini-
cijator novog povezivawa
balkanskih dr`ava preko
energetskog sektora, ~ime
sti~e veoma respektabilnu
poziciju ne samo u regio-
nalnom ve} i u evropskom
smislu. 

- Mi smo krenuli sa ini-
cijativom za formirawe
balkanske energetske kon-
vencije, kao procesom koji
bi trebalo da bude sna`an
i zna~ajan impuls za eko-
nomski napredak i soci-
jalnu stabilnost na Balka-

nu, posebno posle potpisi-
vawa Ugovora o formi-
rawu energetske zajednice
- rekao je Naumov posle
razgovora sa evropskim ko-
mesarom. Naumov je kazao
da je Piebalgsu predat
preliminarni tekst budu-
}e konvencije i najavio da
bi ona trebalo da bude
ozvani~ena na jesen, kada
}e se ministri energetike
zemaqa jugoisto~ne Evro-
pe sastati u Vrwa~koj
Bawi.

Inicijativu srpskog
ministra evropski kome-
sar Piebalgs je, na kon-
ferenciji za novinare,
ocenio kao novu mogu}-
nost za Evropsku uniju da
jo{ zna~ajnije podr`i
balkanske dr`ave u spro-
vo|ewu Ugovora o ener-
getskoj zajednici, koji je
potpisan pro{le godine u
Atini. U vreme boravka

srpske delegacije u Brise-
lu ratifikacija ovog ugo-
vora u{la je u skup{tin-
sku proceduru u Beogradu,
tako da je sasvim izvesno
da }e Srbija biti peta
zemqa u regionu koja }e

“overiti” ovaj me|udr`av-
ni akt.

Piebalgs je rekao da
o~ekuje da, posle ratifi-
kacije u svim zemqama re-
giona, ova zajednica po~ne
da funkcioni{e u julu ove
godine. Pozdravqaju}i
inicijativu za formi-
rawe balkanske konvenci-
je o odr`ivom razvoju
energetike, evropski ko-
mesar je istakao da su in-
vesticije iz Evrope i
Svetske banke veoma zna-
~ajne za sektor energetike
na Balkanu i da je regio-
nalna saradwa kqu~na za
ve}e i sna`nije investi-
rawe.

Prema re~ima Naumova,
delegacija Srbije je
evropskog komesara zamo-
lila za pomo} u re{avawu
pitawa humanitarne kata-
strofe, koja se u energet-
skom smislu ve} dve godine
zaredom doga|a na Kosovu

U BRISELU PRIHVA]ENA INICIJATIVA SRBIJE

Ka balkanskim
integracijama 

Predloæeno formirawe balkanske konvencije o
odræivom razvoju energetike i potpisivawe memo-
randuma o razumevawu za izgradwu naftovoda Kon-
stanca-Pan~evo-Trst Srpski ministar zatraæio
pomo} EU za re{avawe problema snabdevawa stru-
jom srpskih sredina na Kosovu i Metohiji

Srda~an 
susret:
Radomir
Naumov 
i Andris
Piebalgs
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D
irektor Direk-
cije EPS-a za
strategiju i raz-
voj Dragomir

Markovi} i savetnik gene-
ralnog direktora EPS-a
Vladimir Obradovi} raz-
govarali su 7. juna ove go-
dine u Briselu sa general-
nim sekretarom “Euroe-
lektrika” Polom Butelom
o mogu}nostima u~lawewa
na{e elektroprivrede u
rad te, ina~e najve}e
evropske elektroindu-
strijske asocijacije.

U veoma srda~nom i
otvorenom razgovoru Butel
je gostima iz Srbije uka-
zao na zna~aj “Euroelek-
trika” u me|unarodnim
energetskim okvirima is-
takav{i da ta asocijacija
predstavqa ogroman si-
stem akumuliranog znawa
i iskustava iz svih obla-
sti elektroindustrije ko-
ji svojim ~lanicama omo-
gu}ava, ne samo pristup in-
formacijama, ve} i aktiv-
no u~e{}e u kreirawu bu-
du}e energetske politike
Evropske unije.    

- Elektroprivreda Srbi-
je ima vi{e nego jasan in-
teres da u|e u ~lanstvo “Eu-
roelektrika”  rekao je za
na{ list direktor Direk-
cije za strategiju i razvoj
Dragomir Markovi} i na-
glasio da se pravom na
pristup informacijama
Euroelektrika EPS sti~e
i pravo na uticaj. 

– EPS je zna~ajan ener-
getski faktor u jugoi-
sto~noj Evropi i izno{e-
wem svog stava ili isku-
stava o odre|enoj proble-
matici ostvaruje direk-
tan uticaj na re{avawe
ili bar sagledavawe odre-
|ene problematike u da-
tom trenutku, rekao je
Markovi} posle razgovo-
ra sa Butelom.

“Euroelektrik” za ener-
getske kompanije predsta-
vqa veliku otvorenu mre-
`a zvani~nih informaci-
ja iz oblasti energetskog
prava, zakonodavstva, pod-
zakonskih akata, tako i sa-
znawa o iskustvima evrop-
skih energetskih sistema
tokom procesa restruktu-
rirawa, privatizacije,
prilago|avawa liberali-
zovanom energetskom tr-
`i{tu...

Savetnik generalnog
direktora Vladimir Ob-
radovi} tim povodom je

rekao da “Euroelektrik”
predstavqa svojevrsnog
kreatora energetske po-
litike na me|unarodnom
nivou. 

– Predstavnici “Euroe-
lektrika” su u svakodnev-
noj vezi sa qudima iz
evropskih komesarijata za
energetiku i institucija u
Evropskoj komisiji za
energetiku, veoma su uti-
cajni prilikom predlaga-
wa i dono{ewa zakonskih
propisa i okvira iz ove

oblasti, naveo je Obrado-
vi} i naglasio da to me|u-
tim ne zna~i da je ta unija
bilo ~iji promoter. Snaga
ove asocijacije se crpi iz
prakse i iskustava brojnog
i veoma uticajnog ~lan-
stva.

Predstavqaju}i snagu
znawa ove institucije Ob-
radovi} je naveo da su pred-
stavnici “Euroelektrika”
prvi sa~inili simulaciju
tr`i{ta emisije {tetnih
gasova, a da trenutno rade
studiju o ulozi i uticaju
energetskog sektora u pe-

riodu od 2030. do 2050. go-
dine na ukupan privredni
razvoj Evropske unije. 

Pristup takvim sazna-
wima je otvoren za sve
~lanice “Euroelektrika”,
a za EPS mo`e biti od
ogromnog zna~aja za krei-
rawe i sagledavawe svoje
budu}e uloge, kako u  regi-
onu tako i u Evropskoj
uniji, zakqu~io je Obra-
dovi}. í

@. Martinovi}

i Metohiji. Naumov je is-
takao da o~ekuje da se
Evropska unija ukqu~i u
re{avawe tog problema,
kako bi energetski sistem
na Kosmetu idu}u zimu do-
~ekao boqe nego prethod-
nih godina. Srpski mini-
star je rekao da je Srbija
nudila struju ne samo za
srpska naseqa ve} i za sve
ugro`ene stanovnike Ko-
smeta, ali da je takvu po-
mo} Pri{tina odbijala.  

U razgovoru sa evrop-
skim komesarom Piebalg-
som pokrenuta je i ideja da
se potpi{e memorandum o
razumevawu za izgradwu
panevropskog naftovoda
Konstaca-Pan~evo-Trst. S
protokom nafte od 60 mi-
liona tona godi{we, ovim
naftovodom bi se obezbe-
dilo sigurno snabdevawe
~itavog regiona, kao i
Evrope.                                 í

A. Cvijanovi}

PREDSTAVNICI EPS-a RAZGOVARALI SA POLOM BUTELOM,
GENERALNIM SEKRETAROM “EUROELEKTRIKA”

EPS ponovo me|u
jakim kompanijama

Sa razgovora predstavnika EPS-a i “Eurolektrika”

Balkanska
energetska

konvencija -
zna~ajan

impuls za
ekonomski

napredak

Ministar
Naumov na
vezi sa
Beogradom
ispred zgrade
Evropske
komisije
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RAZGOVOR S POVODOM

Uenergetskom si-
stemu Srbije
Privredno dru-
{tvo “Panonske

termoelektrane-toplane”
d.o.o. Novi Sad izdvaja se
specifi~no{}u u odnosu
na druge elektrane jer su
projektovane i sagra|ene
kao kombinovani izvor
elektri~ne i toplotne
energije. Kako po instali-
sanoj snazi proizvodnih
kapaciteta spadaju u naj-
mawe objekte EPS-a, za
wihovo poslovawe, uglav-
nom, nema ve}eg intereso-
vawa, a {to i te kako uti~e
na poslovawe ovog slo`e-
nog tehni~ki-teholo{kog
i poslovnog sistema. Jer,
poslovawe u TE-TO znatno
optere}uju nespecifi~ni
problemi za klasi~ne
elektrane, odnosno za
EPS (proizvodwa vi{e
vidova energije, odr`a-
vawe postrojewa, te{ko}e
u isporuci, kao i u napla-
ti toplotne energije i teh-
nolo{ke pare, obezbe|ewe
pogonskog goriva van
EPS-a...). Ali, ba{ takvo
slo`eno poslovawe i omo-
gu}ava da se zahvaquju}i
kombinovanoj proizvodwi
(kogeneraciji) posti`u
zna~ajne energetske u{te-
de. Jer, u TE-TO po proiz-
vedenoj jedinici elek-
tri~ne ili toplotne ener-
gije tro{i se znatno mawe
primarne energije nego u
klasi~nim elektranama,
odnosno toplanama.

Takav tretman u “zape}-
ku” velikih elektropri-
vrednih postrojewa uticao
je i na to da se u javnosti u
posledwe vreme iznose i
pau{alne, pa i najbla`e
re~eno kontroverzne oce-
ne i to pre svega kada je

re~ o energetskoj efika-
snosti TE-TO. Odgovor na
to, kao i na sve ono {to je
aktuelno u poslovawu ovog
privrednog dru{tva, po-
tra`ili smo iz “prve ru-

ke” od Vitomira Kravaru-
{i}a, direktora PD “Pa-
nonske termoelektrane-
toplane” d.o.o. Novi Sad.

-Veliki disparitet cena
goriva koje koriste po-

strojewa (gas i mazut) i ce-
na elektri~ne energije
prepreka su konkurentno-
sti i ve}eg anga`ovawa
“Panonskih TE-TO” u delu
proizvodwe elektri~ne
energije - ka`e Kravaru-
{i}. - To, prakti~no, zna-
~i da se ove termoelektra-
ne-toplane prevode u sepa-
ratnog proizvo|a~a tehno-
lo{ke pare i toplotne
energije za grejawe, bez
kogeneracijske proizvod-
we, {to nikako ne bi tre-
balo da postane redovna
praksa. Nadamo se da }e se
primenom Zakona o ener-
getici i afirmacijom po-
vla{}enih proizvo|a~a
elektri~ne energije, ova-
kav, trenutno, nepovoqan
polo`aj “Panonskih TE-
TO” poboq{ati. 

Prema re~ima Kravaru-

VITOMIR KRAVARU[I], DIREKTOR PD “PANONSKE TERMOELEKTRANE-TOPLANE”

Kogeneracija 
ima budu}nost!

Disparitet cena goriva koje ovo dru{tvo koristi
i cene elektri~ne energije prepreka ve}oj konku-
rentnosti U o~ekivawu povla{}enog statusa 

Energetska efikasnost rada “Panonskih TE-TO” u pro{loj
godini je pove}ana u odnosu na 2004 godinu, iako obim proiz-
vodwe i tehni~ki uslovi rada elektrana TE-TO “Novi Sad”,
TE-TO “Zrewanin” i TE-TO “Sremska Mitrovica” nisu bitnije
poboq{ani. Prema re~ima Kravaru{i}a, poboq{awe energet-
ske efikasnosti prvenstveno je zasluga tehni~kog osobqa u
ograncima-termoelektranama, koje je, kroz odr`avawe, remon-
te, optimizaciju re`ima rada i drugim unutra{wim merama u
pogonima doprinelo boqem i pouzdanijem radu postrojewa. 

- “Panonske TE-TO” jo{ nisu u mogu}nosti da iska`u svoju
pravu energetsku efikasnost u radu i doka`u prednosti koje
ima kombinovana proizvodwa elektri~ne i toplotne energije
u pogledu u{tede primarnog goriva, prvenstveno zbog male za-
jedni~ke proizvodwe - kategori~an je Kravaru{i}. - Poseban
problem u radu predstavqa ga{ewe preduze}a i mawi zahtevi
industrijskih potro{a~a za snabdevawe tehnolo{kom parom,
zbog ~ega se ne ostvaruju ni potrebni uslovi za punu kogenera-
cijsku proizvodwu. 

Energetska efikasnost kao najva`niji ciq

Da kogeneracija nije sistem koji se napu{ta
nego se i razvija, dovoqno je samo pomenuti da
u Danskoj ima preko 55 odsto tako proizvede-
ne energije, u Holandiji preko 30 odsto, a da u
ve}ini evropskih zemaqa, i u SAD, taj proce-
nat iznosi oko 20 odsto. Kogeneraciju, uz to,
podr`ava i EU i to sa posebnim dokumentom -
deklaracijom za podsticawe razvoja kogenera-
cije i obnovqivih izvora energije.  

Tako to svet radi

Sa sada{wim
cenama 

elektri~ne
energije na 

raspolagawu
EPS-u samo za

interventne 
situacije
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{i}a, dono{ewem Zakona
o energetici otvorena je,
naime, mogu}nost deregu-
lacije, odnosno izbora is-
poru~ioca goriva za “Pa-
nonske TE-TO” i sticawa
statusa povla{}enog pro-

izvo|a~a elektri~ne ener-
gije. Po{to nisu, me|utim,
doneti odgovaraju}i pro-
pisi, slobodan izbor
energenata za ovo dru{tvo
jo{ nije mogu}e realizova-
ti.  Tim pre {to je dina-

mika rasta cena elektri~-
ne energije u velikom dis-
paritetu sa pove}awem ce-
na gasa i mazuta, {to “Pa-
nonske TE-TO” dovodi u
veoma nepovoqan finan-
sijski polo`aj. Prema sa-
da{wim sagledavawima,
cena kiloxula iz gasa ili
mazuta vi{estruko je ve}a
nego iz doma}eg lignita.
To je i razlog {to proiz-
vodwa elektri~ne energi-
je iz ovih elektrana, sa ce-
nom koja se posti`e, nije
konkurentna cenama struje
dobijene iz doma}eg ugqa,
a ~esto ni cenama elek-
tri~ne energije iz uvoza.
Posledica toga bilo je i
izostavqawe “Panonskih
TE-TO”, kao proizvo|a~a
elektri~ne energije, iz
plana EPS-a za 2006. godi-
nu. Jer, cena gasa za daqin-
ske sisteme grejawa u to-
planama za 40 odsto je ni-
`a nego za proizvodwu
elektri~ne energije. Stva-
ra se, tako, i prividan
utisak o proizvodwi u
odvojenim ciklusima, od-
nosno da je cena u samo-
stalnim toplanama ni`a
nego u kombinovanim ci-
klusima, to jest u TE-TO
postrojewima. To se de{a-
va, nagla{ava Kravaru-
{i}, stoga, {to cena gasa
va`i i za proizvodwu to-
plotne energije u TE-TO,
ali ne i za proizvodwu
elektri~ne energije i teh-
nolo{ke pare, {to desti-
muli{e tra`wu za ovim
vidom energije.

Prema re~ima Kravaru-
{i}a, kao ilustracija da
kogeneracija ima smisla

svedo~i i to {to je postro-
jewe za kombinovanu pro-
izvodwu sli~no TE-TO
“Novi Sad”, na primer, in-
stalisano i u TE-TO “Za-
greb”, koja kao gorivo
tako|e, koristi gas i ma-
zut. Zbog prihvatqivih pa-
riteta cena elektri~ne
energije i tih energenata
postrojewe u TE-TO “Za-
greb” za proizvodwu struje
u pogonu je 6.000 sati godi-
{we, dok novosadska elek-
trana nije ni u planu da
proizvodi elektri~nu
energiju u ovoj godini i za
potrebe EES Srbije nala-
zi se u hladnoj rezervi.
Prednosti kombinovane
proizvodwe u “Panonskim
TE-TO”, u pogledu ener-
getske efikasnosti, o~i-
gledno, ne mogu trenutno
da nadoknade tako dra-
sti~no naru{ene paritete
cena elektri~ne energije
i energenata, isti~e Kra-
varu{i}. Na to se nadove-
zuje i problem likvidno-
sti, proistekao iz nedo-
statka obrtnih sredstava
jer se naplata isporu~ene
energije za gorivo a u
ciqu proizvodwe toplot-
ne energije napla}uje - me-
sec za mesec, odnosno u to-
ku {est meseci grejne sezo-
ne, dok se grejawe od gra-
|ana napla}uje svih 12 me-
seci. Imaju}i u vidu da ce-
ne goriva odre|uje dr`ava,
a grejawa lokalna samou-
prava, pojavquje se jo{ i
problem blagovremene na-
plate potra`ivawa za is-
poru~enu toplotnu energi-
ju iz “Panonskih TE-TO”.

U ovoj godini smawene
su potrebe korisnika teh-
nolo{ke pare. Problem je
nastao po{to je zbog viso-
kih cena sirove nafte u
Rafineriji Novi Sad
smawena proizvodwa be-
lih derivata i mazuta. Ra-
finerija, stoga, ne preu-
zima tehnolo{ku paru iz
TE-TO “Novi Sad”, nego je
u mawim koli~inama obez-
be|uje iz sopstvene kotlar-
nice. Pove}awe proizvod-
nih aktivnosti Rafineri-
je automatski }e zna~iti i
rast proizvodwe tehnolo-
{ke pare u u TE-TO. í

Aleksandra Brzak

Rekonstrukcija elektrane - deo projekta 
Strategija razvoja energetike u Srbiji

ukazuje na potrebu izgradwe novih proiz-
vodnih kapaciteta za proizvodwu elek-
tri~ne energije, {to je posebno zna~ajno sa
postojawem liberalizovanog tr`i{ta
elektri~ne energije. Razvoj stambenog i
poslovnog prostora u Novom Sadu podra-
zumeva, tako|e, {irewe toplotnog konzu-
ma grada Novog Sada, a to zna~i i obezbe-
|ivawe tr`i{ta za plasman toplotne energije za grejawe. Pla-
novi prerade belih derivata potvr|uju da bi Rafinerija Novi
Sad, u perspektivi, trebalo da prera|uje ve}e koli~ine sirove
nafte (za potrebe potro{a~a u Srbiji ili po principu uslu`ne
prerade sirove nafte za potencijalne potro{a~e u Evropi). Za
“Panonske TE-TO” to zna~i da ima tr`i{te za plasman tehnolo-
{ke pare iz TE-TO “Novi Sad”, odnosno za plasman mazuta, pre-
ko elektrane iz rafinerije.

- Takvi planovi ukazuju na to da u periodu tranzicije posto-
ji mogu}nost revitalizacije postrojewa TE-TO “Novi Sad”, Ra-
finerije Novi Sad i daqinskog sistema grejawa grada Novog
Sada i to kao “Integralnog projekta”, uz primenu savremenih
energetski efikasnih CHP tehnologija, po principu dokapita-
lizacije i zajedni~kog ulagawa, nagla{ava Kravaru{i}. - Shod-
no Strategiji razvoja energetike Srbije do 2015. godine i pre-
porukama direktive EU za kogeneraciju u planu EPS-a i PD “Pa-
nonske TE-TO” za ovu godinu predvi|eno je ugovarawe izrade
prethodne Studije opravdanosti sa generalnim projektom za
rekonstrukciju TE-TO Novi Sad. Realnost i dinamika realiza-
cije rekonstrukcije TE-TO Novi Sad ili izgradwa novog parno-
gasnog postrojewa zavisi}e od potreba i opredeqenosti EPS-
a, Grada Novog Sada, Toplane Novi Sad i Rafinerije Novi Sad.
Potrebno je, uz to, prona}i i strate{kog partnera za investi-
rawe po principu dokapitalizacije, u periodu tranzicije in-
frastrukturnih objekata u Srbiji na lokaciji Novog Sada. U to-
ku su pripreme za izradu Studije opravdanosti sa generalnim
projektom, obezbe|ivawe podloga za navedenu Studiju i izbor
konsultanta i strate{kog partnera za rekonstrukciju TE-TO
“Novi Sad”. Takvo opredeqewe EPS-a i “Panonskih TE-TO” po-
tvr|uje i to {to je u uglednom listu “Financial Times” od 28.
aprila objavqen oglas za privla~ewe strate{kog  partnera. 

VITOMIR KRVARU[I]
DIREKTOR DIREKCIJE PD “PANONSKE TERMOELEKTRANE-TOPLANE”

Prividan utisak 
o proizvodwi u
odvojenim 
ciklusima



JUN 2006 kWh BROJ 389

8

Na sastanku general-
nog direktora
EPS-a Vladimira
\or|evi}a i wego-

vih prvih saradnika sa di-
rektorima privrednih dru-
{tava EPS-a, 7. juna, dogo-
voreno je da se majski tempo
u naplati potra`ivawa i
iskqu~ewu velikih du`ni-
ka nastavi, kako bi se ostva-
rivao planirani prihod od
prodaje elektri~ne energi-
je. Ovo posebno va`i za
elektrodistributivna dru-
{tva koja u pro{lom mesecu,
i pored ulo`enih napora,
nisu uspela da naprave ve}i
iskorak, odnosno ne barem
sli~an onome koji je u~iwen
u “Elektrovojvodini” i
Elektrodistribuciji Beo-
grad. Iskqu~ewe poslovne
zgrade jednog javnog pre-
duze}a, koje je medijski bilo
veoma zapa`eno “motivisa-
lo” je jo{ neke du`nike da
odmah plate dugove, ~ulo se
na satanku.

Konstatovano je da je u ma-
ju naplata bila boqa nego u
aprilu i da je ponovo krenu-

la uzlaznom linijom, posle
mesec-dva zati{ja. Zahvaqu-
ju}i tome, ukupno, za pet me-
seci ove godine, ostvaren je
stepen naplate od 93,38 od-
sto. Generalni direktor je
istakao da poja~an rad na
naplati treba nastaviti i u
narednim mesecima, dodav-
{i da }e poslovodstvo EPS-
a redovno pratiti realiza-
ciju postavqenih zadataka,
od koje zavisi ukupno poslo-
vawe svih privrednih dru-
{tava, dakle i proizvodnih,
kao i celine JP EPS.

Na sastanku se razgovara-
lo o toku realizacije odluke
Upravnog odbora EPS-a  o
stimulativnom prestanku
radnog odnosa za zaposlene u
EPS-u i konstatovano da }e
se, sude}i po broju prijavqe-
nih, ispuniti zahtev iz ovo-
godi{weg Programa poslo-
vawa o smawewu broja zapo-
slenih za 2.500. Direktori
privrednih dru{tava in-
formisali su o broju prijav-
qenih za stimulativne na-
knade, pri ~emu su naveli da
je broj invalida i radnika sa

telesnim o{te}ewem fik-
san, ali da se jo{ sagledava
ko mo`e da dobije stimula-
tivnu naknadu po osnovu “te-
{ke bolesti” budu}i da je to,
kako je re~eno, rastegqiva
kategorija, a svi koji su se
prijavili nemaju potrebnu
zdravstvenu dokumentaciju.
Oni koji do kraja ovog mese-
ca ne budu dostavili odgova-
raju}e dokaze o bolesti ne}e
mo}i da dobiju stimulativnu
naknadu i saglasnost za pre-
stanak radnog odnosa. 

Navedeno je da su iz sva
tri javna preduze}a EPS-a
sa sedi{tem na Kosovu i
Metohiji sporazume o raski-
du radnog odnosa i stimula-
tivnoj naknadi potpisala
1.146 radnika, od kojih goto-
vo ~etvrtina `ivi i daqe na
Kosmetu. Iz drugih EPS-
ovih preduze}a, odnosno

privrednih dru{tava, prija-
vilo se oko hiqadu zaposle-
nih, s tim {to je indikativ-
no, i zabriwavaju}e, prime-
tio je generalni direktor
\or|evi}, da je prili~no ve-
liki broj prijavqenih u
“\erdapu” i TENT-u. 

Direktor \or|evi} je na-
glasio da smawewe broja za-
poslenih po osnovu stimu-
lisanog odlaska ne mo`e da
se realizuje nezavisno od
ukupnih sagledavawa potre-
ba za radnom snagom, ili,
obrnuto, od uvida u mogu}i
vi{ak broja zaposlenih ko-
ji bi se pojavio posle dono-
{ewa nove sistematizaci-
je, a kao rezultat integra-
cija pojednih javnih predu-
ze}a u nova privredna dru-
{tva. Prema re~ima \or|e-
vi}a, EPS ne mo`e da do-
zvoli da ostane bez neop-

FORUMI

SASTANAK SA DIREKTORIMA PD EPS-a

Naplata opet
znatno raste

Zahvaquju}i preduzetim merama iskqu~ewa, na-
plata u maju boqa nego u aprilu, a ukupno na petome-
se~nom nivou ostvarena sa 93,38 odsto Za stimula-
tivan odlazak prijavilo se oko 2.500 zaposlenih

Najve}i 
iskorak u 

naplati 
ostvarili
“Elektro-

vojvodina”
i EDB

Predstavnici JP “Elek-
troprivreda Srbije” i JP
“Elektromre`a Srbije”
potpisali su 19. maja sa
kompanijom “Simens” d.o.o.
Beograd Ugovor o isporuci
opreme za za{titu i uprav-
qawe u transformator-
skim stanicama. U ime
“Simensa” d.o.o. Beograd,
Ugovor su potpisali Ob-
rad Spremi}, generalni
direktor i Kurt [varcmi-

ler, komercijalni direk-
tor, u ime EPS-a i EMS-a
Vladimir \or|evi} i Dra-
gan Vigwevi}, generalni
direktori ovih kompanija.

Prema Ugovoru, u vredno-
sti od oko 5,7 miliona evra,
“Simens” }e isporu~iti
EMS-u najmoderniju mi-
kroprocesorsku za{titu,
odnosno sisteme za uprav-
qawe elektroenergetskim
objektima u sastavu preno-

sne mre`e. Ugradwom “Si-
mensove” opreme bi}e pove-
}ana sigurnost rada preno-
sne mre`e, a time i pouzda-
nost snabdevawa elektri~-
nom energijom potro{a~a u
Srbiji. Ovaj ugovor pred-
stavqa jedan od kqu~nih ko-
raka u modernizaciji pet
transformatorskih stani-
ca u Beogradu, Ni{u i No-
vom Sadu. í

R. E.

EPS I EMS POTPISALI UGOVOR SA “SIMENSOM”

Pouzdano snabdevawe



Izgradwom nove trafo-
stanice 110/20 kilovolti u
Ma~vanskoj Mitrovici i
prikqu~nog dalekovoda 110
kilovolti, ~ija je izgradwa
i zvani~no po~ela 15. maja
ove godine, kona~no }e se
popraviti naponske prili-
ke na ovom podru~ju, gde je
ve} podu`e vreme ote`ano
snabdevawe elektri~nom
energijom. Sve~anom po~et-
ku radova, prisustvovali su
Radomir M. Naumov, mini-
star rudarstva i energeti-
ke, Vladimir \or|evi}, ge-
neralni direktor EPS-a,
Rodoqub Markovi}, direk-
tor PD “Elektrosrbija” i
druge zvanice.

- Odavno nismo imali
ovako stabilnu elektroe-
nergetsku situaciju. To je
jedan od elemenata koji nam
omogu}uje nastup u Energet-
skoj zajednici jugoisto~ne
Evrope i pokazuje da smo re-
vitalizovali elektroener-
gertski sistem. Sada po-
~iwemo program po-
boq{awa kvaliteta snabde-
vawa elektri~nom energi-
jom podizawem novih tra-
fo-stanica na distributiv-
nom nivou. Trafo-stanica u
Ma~vanskoj Mitrovici je
jedna od wih i ona }e do-
kazati da su dodeqena
sredstva dobro iskori-
{}ena. 

Ovo je na konferenci-
ji za novinare u zgradi
op{tine Sremska Mi-
trovica odr`anoj 15. ma-
ja, povodom po~etka iz-
gradwe ovog objekta, re-
kao ministar Naumov.   

Izgradwa ovih objeka-
ta, po re~ima Vladimira
\or|evi}a, generalnog di-
rektora EPS-a, energetski
je neophodna i finansijski
isplativa. Za 14 meseci, ka-
da se radovi zavr{e i ova
trafo-stanica pusti u rad,

snabdevawe elektri~nom
energijom na podru~ju Ma-
~vanske Mitrovice i dela
op{tine Bogati}, bi}e
mnogo stabilnije i kvali-

tetnije. Tek }e se tada, po
wegovim re~ima, stvoriti
uslovi i za prihvatawe no-
vih potro{a~a, pre svega
brodogradili{ta “Sava” i
mo}i }e da se pokrije rastu-

}a potro{wa i obezbedi do-
voqno snage, {to do sada
nije bio slu~aj. 

Vrednost ove investicije
iznosi 3,5 miliona dolara.

Elektroopremu obezbe-
|uje EPS, preko kredita
Svetske banke, iz Pro-
grama energetske zajed-
nice jugoisto~ne Evrope
- 1,7 miliona dolara, a
gra|evinske elektro-
monta`ne i ostale rado-
ve, u vrednosti od oko
milion dolara, obezbe-
di}e “Elektrosrbija”,
koja ovakav objekat gra-
di prvi put posle 13 go-

dina - iz svog prihoda. EMS
}e za finansirawe izgrad-
we dalekovoda da obezbedi
800 hiqada dolara.   í

D. Ob.
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Sa potpisivawa
ugovora

hodnih kvalifikovanih
radnika, posebno u proiz-
vodnom delu, i stoga }e se
pa`qivo sagledavati svaki
zahtev za stimulativan od-
lazak iz preduze}a po osno-
vu “te{ke bolesti”. 

Re~eno je da do kraja juna
treba zavr{iti posao sa sti-
mulativnim naknadama za
odlazak iz EPS-a, na koje
ovoga puta imaju pravo inva-
lidi rada, radnici sa tele-
snim o{te}ewem i sa te-
{kom bole{}u. Kriterijum
invalidnosti jedino se ne
odnosi na zaposlene u jav-
nim preduze}ima EPS-a sa
Kosova i Metohije i u ovim
preduze}ima je svaki radnik
imao mogu}nost da izabere
raskid radnog odnosa uz stu-
mulativnu naknadu. í

A. C.

PO^ELA GRADWA TS 110/20 KILOVOLTI “MA^VANSKA 
MITROVICA” I PRIKQU^NOG DALEKOVODA

Stabilniji napon
Izgradwa ovih objekata, po re~ima Vladimira \or|evi}a,

generalnog direktora EPS-a, energetski je neophodna i finan-
sijski isplativa

Po~etkom gradwe TS u 
Ma~vanskoj Mitrovici 
pristupilo se programu 
poboq{awa kvaliteta 

snabdevawa elektri~nom 
energijom

*

*

Ministar Radomir Naumov obele`ava po~etak gradwe 
trafo-stanice u Ma~vanskoj Mitrovici
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Rad elektrana u
Elektroprivredi
Srbije u protekloj
zimskoj sezoni (od

oktobra 2005. do marta
2006. godine) bio je naj-
boqi u posledwih 16 perio-
da tzv. “visoke potro{we”.
Ukupna proizvodwa iz sop-
stvenih kapaciteta od
21,910 milijardi kilovat-
~asova elektri~ne energi-
je, bila je vi{a od najvi{e
zimske potro{we, i to po
prvi put u posledwih 11 se-
zona. Bruto konzum je izno-
sio 21,700 milijardi kilo-
vat-~asova, {to je za 4,1 od-
sto vi{e od potro{we u
prethodnoj zimi i za 3,7 od-
sto iznad plana. Takva oce-
na rada kapaciteta u zim-
skom periodu izneta je na
sastanku direktora elek-
trana i rudnika EPS-a,
odr`anom po~etkom maja u
Obrenovcu. 

- Stabilizovali smo ele-
mentarne funkcije u proiz-
vodwi i kre}emo u fazu ko-
ja ozna~ava napredak - ista-
kao je Zoran Manasijevi},
zamenik generalnog direk-
tora EPS-a za tehni~ki si-
stem, ocewuju}i rad u zim-
skom periodu. - Dobro je
{to smo po~eli da se bavi-
mo ozbiqnim, finijim po-
slovima o dodatnim mogu}-
nostima iskori{}ewa sa-

da{weg potencijala. U tom
smislu poslovodstvo je po-
vuklo nekoliko konkret-
nih poteza, a jedan od wih je
i formirawe Direkcije za
trgovinu elektri~nom
energijom. To zna~i da se
stvaraju mogu}nosti pla-
smana elektri~ne energije
na tr`i{te, kada mo`e da
se izvozi - naglasio je Ma-
nasijevi}.

Od ukupno proizvedene
elektri~ne energije u zim-
skom periodu, najve}e opte-
re}ewe bilo je na termoe-
lektranama koje su sistemu
isporu~ile 15,600 milijar-
di kilovat-~asova, {to je
8,2 odsto vi{e od plana. U
ovoj zimi blokovi TENT-a
i “Kostolca” su ostvarili
maksimalnu proizvodwu u
posledwih 16 zimskih pe-

rioda. Kao nikada do sada,
kontinuirano, u ~etiri
zimska meseca, novembar-
februar, posle dobro obav-
qenih remonata u pet sezo-
na, 17 blokova u novembru
proizvelo je maksimalnih
2,325 milijardi kilovat-
~asova. U decembru i janua-
ru proizvodwa je iznosila
2,288 milijardi, a u febru-
aru 2,205 milijardi kilo-
vat-~asova. 

Termoelektrane-topla-
ne su u zimskom periodu
proizvele, u skladu sa po-
trebama sistema, 108 mili-
ona kilovat-~asova ili
29,7 odsto od plana. Pro-
izvodwa u hidroelektrana-
ma iznosila je 6,135 mili-
jardi kilovat-~asova, {to
je za 14,7 iznad bilansa
ili za 4,2 odsto vi{e nego

u prethodnom zimskom pe-
riodu. Karakteristi~no je
da su hidroelektarne plan
prema{ile u svim meseci-
ma, a u martu su ostvarile
najve}u mese~nu proizvod-
wu od 1,331 milijardi ki-
lovat-~asova. Wen zna~aj
najboqe ilustruje podatak
da je - od 1990. godine - sa-
mo u decembru 1996. godine
realizovana ve}a mese~na
proizvodwa.

– Pokazateqi tehni~ke
efikasnosti termoelek-
trana najboqi su u posled-
wih deset sezona - naglasi-
la je Vera Stanojevi}, di-
rektor Sektora za proiz-
vodwu energije.  - Najve}a je
pouzdanost, stepen anga`o-
vawa, ostvarena neto snaga,
iskori{}ewe kapaciteta, a
opao je koeficijent pri-

EVROPSKE REYULTATE EPS-a UMAWUJE CENA

Ima rekorda, nema profita
U pojedinim proizvodnim delovima u zimskom periodu ostvareni izuzetni proiz-

vodni rezultati Starost nekih postrojewa oteæavaju}i faktor u narednom periodu 

U proteklom zimskom perodu nosioci proizvodwe ugqa, Po-
vr{inski kopovi “Kolubara” i “Kostolac” ispunili su i nadma-
{ili planove za ovaj period. Ostvarena je ve}a proizvodwa u
odnosu na zimski period pro{le godine. Najboqi rezultati po-
stignuti su na PK “Drmno” i na Tamnavskim kopovima. Po ostva-
renim planovima, vremenu rada i iskori{}ewu kapaciteta PK
“Tamnava - Isto~no poqe” je na nivou evropskih proizvo|a~a
ugqa. Na svim kopovima nadma{eni su i planovi na otkopa-
vawu otkrivke.

U odnosu na prethodnu zimu potro{wa ugqa (tona po GWh)
ni`a je za pet odsto. Blokovi termoelektrana tro{ili su 1,44
t/GWh ugqa, a u prethodnoj zimskoj sezoni potro{wa je iznosi-
la 1,51 t/GWh. Razlozi za smawenu potro{wu su, pre svega, rad
blokova sa pove}anom efikasno{}u, ugaq je ve}e toplotne mo-
}i i ujedna~enog kvaliteta. To je tako|e doprinelo da u zim-
skom periodu bude mawa potro{wa mazuta za podr{ku vatre.    

Mawa potro{wa ugqa

Dnevne proizvodwe i konzum EPS-a u periodu oktobar 2004 - mart 2006.

U zimskom 
periodu najve}e 

optere}ewe u 
radu podnele

termoelektrane
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nudnih zastoja. Posebno je
karakteristi~no to {to je
visok nivo tehni~ke efi-
kasnosti odr`an tokom ce-
log ovog perioda, {to je
obezbedilo stabilnost ra-
da termoelektrana. Da bi se
odr`ao ovakav zavidan ni-
vo tehni~ke efikasnosti,
neophodno je da se u plani-
ranom roku zavr{e predvi-
|eni kapitalni i rehabi-
litacioni projekti do
2010. godine. Na taj na~in
eliminisa}e se uzroci koji
naj~e{}e izazivaju neplan-
ske zastoje. Tako }e se, to-
kom ovogodi{wih remona-
ta, na ve}ini termobloko-
va, najzna~ajniji radovi
usmeriti na sanaciju cev-
nog sistema, naj~e{}eg
uzroka prinudnih zastoja.
Ne sme se, pri tom, zanema-
riti ni op{ti nivo iscr-
pqenosti pojedinih po-
strojewa koja su u radu pro-
vela preko 220.000 sati (se-
dam od 18 blokova) zbog ~e-
ga ni ve}i rehabilitacio-

ni zahvati ne mogu spre~i-
ti kvarove nastale zbog sta-
rosti opreme - istakla je
Vera Stanojevi}.    

Kada je re~ o hidroelek-
tranama, kako je naglasila
Vera Stanojevi}, one i
daqe ostvaruju visoke para-
metre tehni~ke efikasno-
sti. Svi pokazateqi rada
vezani za trajawe rada na

mre`i, nivo anga`ovawa i
kori{}ewe kapaciteta, iz-
nad su prose~no ostvarenih
u pro{loj sezoni. Zna~i, uz
boqe hidrolo{ke prilike
pove}ani su efikasnost ra-
da agregata, koeficijent
proizvodwe, kao i pogonske
spremnosti i pouzdanosti,
a smaweni su prinudni za-
stoji. 

Karakteristi~no za tre-
ndove potro{we i proiz-
vodwe elektri~ne energi-
je, u tom periodu bilo je,
me|utim, da su umesto ener-
getskih, preovladale eko-
nomske kategorije. Priho-
dom od ostvarene proiz-
vodwe, naime, EPS nije
uspeo da obezbedi odgova-
raju}i profit koji bi po-
krio tro{kove proizvod-
we, posebno je istakla Ve-
ra Stanojevi}. Najva`niji
razlog izostojawa profi-
ta predstavqaju neadekvat-
ne cene elektri~ne ener-
gije. Posle preduzetih me-
ra na obnovi kapaciteta i
ostvarenih izuzetnih re-
zultata, vi{e nema mnogo
prostora za poboq{awa
energetskih parametara,
koji bi EPS, pri sada-
{wim cenama elektri~ne
energije, preveli u zonu
profitabilnog poslo-
vawa. S druge strane, dugo-
ro~na orijentacija na re-
dukciju tro{kova, umesto
na pove}awe prihoda, ne-
minovno dovodi do posle-
dica kao {to su potiski-
vawe investicija i izosta-
jawe ulagawa u moderniza-
ciju kapaciteta ili u za-
jedni~ke razvojne projekte
srpske elektroprivrede i
privrede. A sve to uslovi-
lo bi i ve}i uvoz  elek-
tri~ne energije.    í

Kristina Jani}ijevi}

U ciqu o`ivqavawa nau~-
nostru~nog rada u oblastima
razvoja, eksploatacije, odr-
`avawa i unapre|ewa rada
termo i hidroelektrana,
Dru{tvo termi~ara Srbije
i Crne Gore (DTSCG) u sa-
radwi sa JP “Elektropri-
vreda Srbije”, a pod pokro-
viteqstvom Ministarstva
rudarstva i energetike i
Ministarstva nauke i za-
{tite `ivotne sredine or-
ganizova}e od 19. do 22. sep-
tembra u Vrwa~koj Bawi
Me|unarodni simpozijum
ELEKTRANE 2006. O~ekuje

se da }e ovaj simpozijum oku-
piti istra`iva~e, stru~wa-
ke iz zemaqa potpisnica
Ugovora o Energetskoj zajed-
nici jugoisto~ne Evrope,
ali i drugih zemaqa, zainte-
resovanih za razmenu nau~-
nostru~nih informacija i
iskustava koji doprinose
primeni Ugovora i realiza-
ciji zacrtanog, na Direkti-
vama EU, jedinstvenog slo-
bodnog tr`i{ta elektri~ne
energije i gasa. 

Komesarijat za energetiku
i saobra}aj Evropske unije
uvrstio je Simpozijum

ELEKTRANE 2006 u svoj ka-
lendar doga|aja, pa se o~eku-
je u~e{}e visokih predstav-
nika sa uvodnim predavawi-
ma va`nim za implementa-
ciju Ugovora o energetskoj
zajednici jugoisto~ne Evro-
pe, kao i za mesto i ulogu
elektrana u jedinstvenom
otvorenom tr`i{tu elek-
tri~ne energije.

Kqu~ne teme koje }e biti
obra|ene na simpozijumu su:
energetski resursi i odr-
`ivi razvoj, liberalizacija
tr`i{ta elektri~ne ener-
gije, energetska efikasnost

i racionalan rad elektrana,
problemi produ`ewa rad-
nog veka postrojewa elek-
trana i uvo|ewe novih, efi-
kasnijih i ekolo{ki ~isti-
jih proizvodnih tehnologija
i opreme, eksploatacioni
problemi termo/hidro/vetro
i drugih elektrana, kao i
ekolo{ki aspekti rada svih
postrojewa u tehnolo{kom
sistemu proizvodwe elek-
tri~ne energije u termo/hi-
dro/vetro i drugim elektra-
nama. í

R. E.

Maksimalne vrednosti karakteristi~ne za ostvarenu proizvodwu i konzum u ovoj i pro{loj 
zimskoj sezoni:
Najve}a mese~na 2004/2005 2005/2006
Potro{wa EPS-a 3,792 milijardi kwh u januaru 4,069 milijardi kwh u januaru
Proizvodwa EPS-a 3,789 milijardi kwh u januaru 3,870 milijardi kwh u januaru 
Proizvodwa HE EPS-a 1,175 milijardi kwh u decembru 1,331 milijardi kwh u martu   
Proizvodwa TE EPS-a 2,667 milijardi kwh u januaru 2,787 milijardi kwh u decembru
Najve}a dnevna 2004/2005 2005/2006
Potro{wa EPS-a 148 miliona kwh,9. februar 150,6 miliona kwh, 26. januar
Proizvodwa EPS-a 144,957 miliona kwh, 1. mart 144,988 miliona kwh, 7. mart
Proizvodwa HE EPS-a 58,5 miliona kwh, 9. februar 54,2 miliona kwh, 13. mart
Proizvodwa TE EPS-a 103,5 miliona kwh, 20. februar 103,6 miliona kwh, 6. februar 

Potro{wa i proizvodwa

OD 19. DO 22. SEPTEMBRA U VRWA^KOJ BAWI

Simpozijum ELEKTRANE 2006

Zavisnost potro{we i proizvodwe od temperature 
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Danas smo svedo-
ci ubrzanog
pribli`avawa
na{e elektro-

privrede svetskim orga-
nizacijama, kao i wenog
tehni~kog i normativnog
prilago|avawa. Postaje-
mo deo Energetske zajed-
nice jugoisto~ne Evrope
i pred nama je veoma va-
`an period primene od-
redbi ugovora, koji smo
potpisali 25. oktobra
2005. godine u Atini. To
je istorijski trenutak,
kada smo kao zemqa preu-
zeli evropsko zakonodav-
stvo i druge normative
koji u ovoj oblasti va`e u
EU, jer iako smo van we,
imamo viziju da postane-
mo wena ~lanica u nared-
noj deceniji.

Ovo je naglasio Rado-
mir Naumov, ministar ru-
darstva i energetiku, po-
zdravqaju}i elektropri-
vredne poslenike na otva-
rawu 13. simpozijuma JU-
KO CIGRE, pod nazivom
“Upravqawe i telekomu-
nikacije u elektroener-
getskom sistemu”, koji je
od 29. maja do 2. juna odr-
`an na Tari. On je dodao
da }e na poziv Andrisa
Piebalgsa, evropskog ko-
mesara za energetiku po-
~etkom juna, na{a delega-
cija u Briselu objasniti,
kako se kod nas primewuju
delovi Ugovora o ener-

getskoj zajednici jugoi-
sto~ne Evrope.

- Sre}an sam {to }u
imati priliku da na ovaj
na~in potvrdim da smo
ponovo odnosno, da nismo
ni prestajali, da budemo
dominantni faktor u ju-
goisto~noj Evropi, kao je-
dan sistem, koji se opora-
vio i sada se ukqu~uje u
tragawe za {to ve}im u~e-
{}em na tr`i{tu elek-
tri~ne energije - nagla-
sio je Naumov, dodaju}i da
posle ovog skupa sledi u
Luksemburgu i sastanak

AKTUELNE TEME

ODRÆAN 13. SIMPOZIJUM JUKO CIGRE

Srbija u 
energetskoj 
Evropi

Ugovor koji smo potpisali 25. oktobra
2005. godine u Atini istorijski je trenu-
tak, kada smo kao zemqa preuzeli evrop-
sko zakonodavstvo i druge normative
koji u ovoj oblasti vaæe u EU - rekao je na
otvarawu ovog skupa Radomir Naumov,
ministar rudarstva i energetike

Obra}aju}i se u~enicima 13. simpozijuma JUKO CIGRE, mini-
star Radomir Naumov je naglasio da je potrebno odr`avawe
{to vi{e ovakvih stru~nih skupova i susreta, kako bi javnost
shvatila da nimalo nije lako biti u fonu reformi u energet-
skom sektoru. 

- Pojedini na{i nazovi stru~waci, pogotovo oni koji se ba-
ve ekonomskom strukom, olako do`ivqavaju i omalova`avaju
sve ono {to se doga|a u na{em sektoru. To nas, dodu{e, s jed-
na strane ne poga|a, jer znamo da smo na ispravnom putu, ali s
druge strane u javnosti stvara lo{u sliku o na{em radu. Oni
re~i tranzicija, restrukturisawe i privatizacija tuma~e na
svoj na~in, a u su{tini ne znaju o ~emu se tu zaista radi i ko-
liko je taj problem kompleksan. Zato mislim da je ovo upravo
prilika da se javnosti prika`e celovit rad elektroenerget-
skog sektora u Srbiji i da se poka`e i doka`e da smo na samom
vrhu tih zbivawa odnosno promena u ovom delu Evrope. Zato
autorima radova, u~esnicima ovog skupa zahvaqujem i `elim
puno uspeha u daqem radu - rekao je na kraju svoj pozdravnog
govora ministar Naumov.

Velike {tete od nazovi stru~waka

Srbija nije ni 
prestajala da bude 
dominantan faktor 

u jugoisto~noj Evropi

Na Tari elektroprivrednici 
razmenili iskustva
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N a po~etku razgo-
vora s novinari-
ma ministar ru-
darstva i energe-

tike Radomir Naumov je
istakao da je na{ nacio-
nalni komitet JUKO CI-
GRE jedan od retkih koji
je preuzeo u potpunosti
sliku pariske CIGRE. Za
razliku od drugih, okupqa
veliki broj in`ewera i
prerastao je u veliko save-
tovawe enetrgeti~ara, a
nastoji se i da se tematski
ujedini i sa drugim delo-
vima biv{eg jugosloven-
skog prostora.

- Moramo da se prilago-
dimo svetskim trendovima
u energetici i na tom putu
sre}na je okolnost {to
imamo solidan i jak bazi~-
ni energetski sistem. To
nam omogu}ava da se i po-
red zaka{wewa, ukqu~uje-
mo u procese na evropskoj
sceni. Svrha svega toga je
da se omogu}i pouzdano
snabdevawe elektri~nom

energijom na na{em kon-
tinentu, ali na tr`i{nim
principima. U tom smislu
mi prilago|avamo na{e
propise. Doneti su osnov-
ni zakoni i nije ta~no da
oni ne funkcioni{u, a
doneta su gotovo i sva pod-
zakonska akta. To ovde ni-
ko od stru~waka ne ospora-
va, ali, moram da ka`em da
tu i tamo ima nekih nazovi
stru~waka, koji to negira-
ju. Kada je re~ o alterna-
tivnim izvorima nas one-
mogu}ava ne{to {to je ve-
}im delom u vezi sa Mini-
starstvom za vodoprivre-
du, jer oni daju dozvole za
kori{}ewe vodnih resur-
sa. Druga podzakonska akta
u vezi sa Zakonom o energe-
tici imamo. Dakle, re~ je
o prisutnom neznawu, sve-
snom ili nesvesnom, jer
neki qudi {to mawe znaju
to lak{e donose zakqu~ke.
Ali, mi i daqe primewuje-
mo evropske standarde i
organizaciono prilago|a-

vamo na{ energetski sek-
tor. Sada radimo na najte-
`im finesama, a to je raz-
dvajawe odre|enih delat-
nosti u finansijskom po-
gledu, stvarawe novih teh-
ni~kih kodeksa i sve osta-
lo {to }e, formirawem
energetske zajednice jugo-
isto~ne Evrope, u~initi
da na{e elektroprivredne
organizacije budu dobri
igra~i na tom tr`i{tu -
rekao je Naumov.

Ministar je potom re-
kao da nije populisti~ka
izjava da je privatizacija
vrlo slo`en i vi{eslojan
proces. Privatizacija je
po`eqna u elektroprivre-
di, ali, kroz izgradwu no-
vih elektroenergetskih
objekata i uva`avawe svih
specifi~nosti, koje na{
elektroenergetski sistem
ima. A one su iste kao {to
ih ima i svaka druga zem-
qa. 

- E, sada kod nas imamo
ekonomiste, koji znaju sa-

ministara za energetiku
evropske dvadesetpetori-
ce sa ministrima za ener-
getiku zemaqa jugoisto~-
ne Evrope.

Naumov je dodao da to
pokazuje da smo zahvaquju-
}i tehni~koj podr{ci,
znawu i praksi koju sti~e-
mo, u ovoj oblasti potpuno
ravnopravni.  

- Kod evropskog komesa-
ra }emo razmotriti i na-
crt dokumenta o balkan-
skoj energetskoj konven-
ciji. Naime, nama je pove-
reno da sprovedemo tu
inicijativu. Postoje i
druge sli~ne konvencije
na ovim prostorima, po-
put Alpske ili Karpat-
ske, a ciq je re{avawe mo-
gu}ih sporova, prilikom
stvarawa zajedni~kog
energetskog tr`i{ta u ju-
goisto~noj Evropi. Pose-
ban naglasak stavi}e se na
socijalne implikacije
ovih procesa - rekao je
Naumov.

Dobrodo{licu u~esni-
cima 13. simpozijuma, u
ime nacionalnog komite-
ta JUKO CIGRE, za`eleo
je mr \or|e Golubovi},
predsednik Organizacio-
nog odbora, isti~u}i da je
razlog ovakvih okupqawa
velika dinamika promena
tehnologije, regulative,
metodologija, kao i u re-
strukturisawu ovog sekto-
ra. Ovaj simpozijum, na
koji je pristiglo 56 rado-
va oslikava i dnevnu pro-
blematiku, pa zato nema
samo akademski zna~aj, ve}
i dnevno operativnu te-
`inu.

U~esnike ovog skupa po-
zdravili su u ime EPS-a
Slavoqub Luki} i EMS-a
Du{an Tubi}, a uspe{an
rad za`eleo je i predstav-
nik Elektroprivrede Re-
publike Srpske Blago ^u-
pi}, napomiwu}i, pored
ostalog, da sada{we ruko-
vodstvo ove elektropri-
vrede smatra da je do{lo
do ishitrene deregulacije
EPRS i formirawa neza-
visnih preduze}a. Sada se
ide ka tome da se osnuje
holding u koji }e se sliti
dr`avni kapital do ni-
voa od  65 odsto. í

D. Obradovi}

RAZGOVOR ORGANIYATORA SAVETOVAWA SA NOVINARIMA

Privatizacija
vi{eslojan proces

U energetici doneti osnovni zakoni o gotovo svim podza-
konskim aktima i nije ta~no da to ne funkcioni{e - rekao je
ministar rudarstva i energetike Radomir Naumov

Još teško do dozvola za
koriš}ewe vodnih resursa
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mo tri-~etiri postulata,
po principu da }e biti na-
pretka samo ako se to pri-
vatizuje odnosno na taj na-
~in pove}a efikasnost i
oni bukvalno smatraju da
to treba da pre|e u privat-
ne ruke. Tako se i drugim
zemqama i de{avalo da dr-
`avni monopol u ovoj
oblasti bude zamewen pre-
uzimawem iz druge dr`ave
ili privatnim monopo-
lom. Tu nastaju nesporazu-
mi, ali mi idemo daqe
normalnim tempom, onim
koji odgovara na{em ste-
penu razvoja. Ne mo`emo
da idemo br`e nego {to se
kod nas odvijaju svi drugi
procesi. Nemamo ni po-
trebne kadrove u nekim
oblastima, ali ih nemaju
ni okolne zemqe. Najmawe
problema ima sa tehni~-
kim kadrovima, ali nema-
mo ekonomiste i pravnike,
koji mogu efikasno da
prate ove procese. Sada se,
s tim u vezi, pripremaju
odgovaraju}i specijali-
sti~ki kursevi.Trenutno
je aktuelno pitawe pri-
vla~ewa stranog kapitala
i strate{kih partnera, za-
interesovanih za izgradwu
elektroenergetskih kapa-
citeta, recimo za dovr{e-
tak gradwe TE “Kolubara
B”, ili izgradwu elektra-
ne na granici za Kosme-
tom, koja bi koristila

lignit iz Pokrajine, kao
i modernizaciju Panon-
skih elektrana. To je pri-
vatizacija kroz privla-
~ewe stranog kapitala -
objasnio je Naumov.

Prilikom posete srp-
skih energeti~ara Brise-
lu, kako nam je rekao mini-
star, evropskom komesaru
za energetiku Andrisu Pi-
ebalgsu bi}e predo~ena i
na{a inicijativa za dono-
{ewe konvencije za odr-
`ivi razvoj energetike na
Balkanu u ciqu unapre-
|ewa kvaliteta `ivota,
ekologije i lokalnih eko-
nomija. On je dodao da bi
Ugovor o energetskoj za-
jednici jugoisto~ne Evro-

pe u Skup{tini Srbije
trebalo da se ratifikuje
do 15. juna i na taj na~in
}emo da doprinesemo da to
postane pravno obavezuju-
}i akt za sve zemqe u regi-
onu. Formira}e se pri-
stupni fondovi za finan-
sirawe odre|enih objekata
i zajedno sa Svetskom ban-
kom za te namene trebalo
bi, za ovaj prostor da se
obezbedi oko 10 milijardi
evra. – Postajemo, kako je
na kraju izlagawa rekao
ministar Naumov, tranzit-
na energetska zemqa i za
elektri~nu energiju i za
prirodni gas. í

D. Obradovi}

Uroku od godinu da-
na od na{eg osni-
vawa, ili preci-
znije do kraja juna

ove godine, du`ni smo da do-
nesemo neophodna akta, od-
nosno metodologije i ta-
rifne sisteme, tamo gde od-
luke donosimo bez saglasno-
sti Vlade. Kada je elektri~-
na energija u pitawu, u toku
je usvajawe metodologije za
prikqu~ak potro{a~a na
prenosni i distributivni
sistem za kupce i za proizvo-
|a~e.

Ovo je istakao dr Aca
Markovi}, predstavnik
Agencije za energetiku Re-
publike Srbije (AERS),
prilikom razgovora o ulozi
ove agencije u reformama
energetskog sektora, na 13.
simpozijumu JUKO CIGRE,
dodaju}i da je ona deo ambi-
jenta koji u Srbiji treba da
omogu}i i unapredi razvoj
energetskog tr`i{ta. Po-
sle osnivawa u junu 2005. go-
dine, uslovi za rad ove agen-
cije, objektivno su se, kako
navodi Markovi}, stekli
tek u januaru 2006. godine.
Sve regulatorne agencije u
okru`ewu formirane su
mnogo ranije: na primer u
Republici Srpskoj i Crnoj
Gori pre ~etiri godine, Bu-
garskoj pre osam godina…
Govore}i o sada{wim ak-

U ovom trenutku na vrata UCTE kucaju Ukrajina, koja je naj-
bla`e re~eno lokalni xin i Turska, koja po resursima nije ni
malo zanemarqiva. Oba kandidata imaju zna~ajan upliv na na{
region i za dve-tri godine na{a prenosna mre`a dobi}e druga-
~iji karakter i to prepoznajemo, kao pove}awe mogu}nosti za
trgovinu elektri~nom energijom - rekao je u razgovoru s novi-
narima \or|e Golubovi}, predsednik Organizacionog odbora
13. simpozijuma JUKO CIGRE. 

S tim u vezi on je dodao da je izgledno pove}awe prenosnih
kapaciteta ka jugu zemqe: Ni{-Leskovac-Vrawe-Skopqe, ka
gr~koj granici. Imamo, kako je rekao, ~vrsto obe}awe da }e nam
u tome pomo}i Evropska agencija za rekonstrukciju, a imamo i
potpisano pismo o namerama za ostvarewe druge veze sa Rumu-
nijom u delu izme|u Vr{ca i Kikinde.

- O~ekuje se i poja~awe veze sa Ma|arima, na pravcu Sombor-
Pe~uj, kao i dodatna veza sa Republikom Srpskom. Sve to }e da
prati i izgradwa odgovaraju}ih trafo-stanica i u dogledno
vreme posta}emo, najbla`e re~eno, dobar partner u regional-
nim zbivawima -rekao je Golubovi}.

Ja~awe prenosa

Ministar Naumov
obi{ao je {tandove
proizvo|a~a 
elektroopreme

AGENCIJA ZA 
ENERGETIKU
REPUBLIKE SRBIJE

Dr Aca
Markovi}
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tivnostima agencije, Mar-
kovi} je rekao da su odr`a-
ni va`ni sastanci u pri-
vrednim dru{tvima za di-
stribuciju elektri~ne ener-
gije, gde su se predstavnici
EPS-a vrlo pozitivno izja-
snili o pomenutoj metodo-
logiji, {to ukazuje da }e taj
deo posla brzo biti zavr-
{en.

- Uvodimo ~etiri elemen-
ta za prikqu~ak: snagu, tro-
{kove rada, tro{kove opre-
me i materijala, kao i admi-
nistrativne tro{kove. U
toku su i izdavawa licenci:
imamo ve} tridesetak pod-
netih zahteva. Po Zakonu o
energetici svi energetski
subjekti, koji `ele da se ba-
ve ovom delatno{}u, du`ni
su da dobiju licencu. Imamo
odgovaraju}i pravilnik i u
toku je postupak pripreme za
izdavawe licenci. Postoje,
dodu{e odre|eni tehni~ki
problemi kod nekih ener-
getskih subjekata, ali na-
stojimo da ovih dana izdamo
prve licence i dobi}e ih
najpre neka od privrednih
dru{tava EPS-a. Najlak{e
je izdavawe licenci za tr-
govce elektri~nom energi-
jom, jer treba da ispune jed-
nostavne uslove. Sa opera-
torom sistema, dogovoreno
je da se licenciraju svi koji
`ele da koriste ovaj sistem

za transport energije, odno-
sno trgovinu - rekao je Mar-
kovi}.

– Agencija, dodu{e, ve}
re{ava i `albe u drugom
stepenu. Naime potro{a~i,
koji nisu zadovoqni odlu-
kom energetskog subjekta
imaju pravo `albe Agenci-
ji. Na primer ako nisu zado-
voqni elektroenergetskom
saglasno{}u distributera.
Ukoliko gra|anin bude ne-
zadovoqan i nekom od odlu-
ka Agencije, kako je istakao
Markovi}, ima pravo `albe
nadle`nom sudu.

- Mi afirmi{emo pozi-
tivan pristup u re{avawu
`albi gra|ana i do sada ni-
je bilo primedbi na na{e
odluke. Radimo na metodo-
logijama, koje se odnose na
cene elektri~ne energije i
kori{}ewe elektrodistri-
butivnog i prenosnog siste-
ma, kao i na utvr|ivawe ta-
rifnih stavova. U okviru
EPS-a moraju da se dobiju
licence za proizvodwu i di-
stribuciju elektri~ne ener-
gije. Radi se i o kupovini za
tarifne kupce i trgovini
elektri~nom energijom.
Kod EMS-a to su metodolo-
gije za kori{}ewe kao i za
upravqawe prenosnim si-
stemom, a tu su i takozvane
sistemske usluge - primar-
na, sekundarna i tercijarna

regulacija, gde moraju da se
utvrde tro{kovi. Ima i
tro{kova, koje operator si-
stema treba da nadoknadi,
{to }e re}i, da }e po prvi
put elektrana (recimo RHE
“Bajina Ba{ta” ili HE
“\erdap”) mo}i da zaradi na
sekundarnoj regulaciji, ka-
ko bi se odr`ao kvalitet
rada sistema. I li, kada se
iscrpe primarna i sekun-
darna regulacija, pokreta-
we rezervnog kapaciteta }e
tako|e imati cenu - rekao je
Markovi} i dodao da u
Agenciji smatraju da prvi
regulatorni period treba
da traje godinu dana, kako
bi moglo da se prati kako
energetski subjekti ostva-
ruju prihod.

Naime, Agencija ima pra-
vo kontrole wihovog priho-
da. Oni moraju da ga prika-
zuju po odgovaraju}oj meto-
dologiji i da najpre budu
upozoreni na nedostatke, a
potom mo`e da sledi pri-
vremeno oduzimawe licen-
ce, a kao krajwa mera i pot-
puno iskqu~ewe iz rada.
Me|utim, kako je rekao
Markovi}, izbegava se pri-
sila i ide se na argumento-
vanu raspravu i saradwu sa
energetskim subjektima, ka-
ko bi bilo {to mawe kon-
fliktnih pitawa, koja mo-
raju da se re{avaju prime-

nom Zakona. Jer, ve} postoje
metode, koje su dobro prove-
rene u drugim zemqama.

- AERS ne mo`e da donosi
odluke o cenama, ali sagle-
davamo zahtev energetskog
subjekta i dajemo argumento-
van predlog Vladi Srbije,
koja odlu~uje. Tako|e, dajemo
i saglasnost na pravila o
radu odre|enih sistema: na
primer detaqno su razja-
{weni svi principi rada
prenosne mre`e, sa svim
normama, koje va`e u UCTE.
Dajemo i saglasnost za si-
stemske usluge, kao i na rad
elektrodistributivne i ga-
sne mre`e - ka`e Markovi}.

Ovom prilikom je re~eno
da }e se formirati regula-
torno telo na nivou Ener-
getske zajednice jugoisto~-
ne Evrope, koje }e nadgleda-
ti rad svih energetskih su-
bjekata u tom sistemu. Po-
tro{a~i }e, dakle, imati sa-
svim druga~iji tretman i za-
{titu nego do sada. Ali, ko-
risti }e imati i energetski
subjekti, jer, kako je re~eno
prilikom razgovora na ovu
temu, samim propisivawem
metodologija, koje se kori-
ste i u drugim zemqama, oni
}e biti za{ti}eni od dr-
`avne samovoqe u ovom sek-
toru. í

D. Obradovi} 

Licenca za“struja{e”

Propisivawe metodologija, tarifni sistemi i izdavawe licenci za rad energet-
skih subjekata - kqu~ne su aktivnosti koje moraju da se okon~aju do kraja juna
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[ta radi Dis-
pe~erski cen-
tar EPS-a?
Sa ovim pi-

tawem stigli smo u novoo-
premqenu prostoriju Di-
rekcije EPS-a za trgovinu
elektri~nom energijom,
ta~nije wenog Sektora za
elektroenergetsko plani-
rawe i upravqawe. Tu je
sme{ten Dispe~erski cen-
tar EPS-a, srce i mozak
planerskog i upravqa~kog
dela  elektroenergetskog
sistema Elektroprivrede
Srbije. Na{ doma}in, Mi-
ladin Basari}, direktor
Sektora za energetsko pla-
nirawe i upravqawe u Di-
rekciji za trgovinu elek-
tri~nom energijom, kratko
ka`e: - Evo, to je na{ Dis-
pe~erski centar.
Predstavqa nas
de`urnom dispe-
~eru Perici
Stan~evi}u i {e-
fu Slu`be za ope-
rativno energet-
sko planirawe i
upravqawe Jovi-
ci Vrani}u. 

Osvr}emo se, u
celom Centru sa-
mo dva ~oveka. Posle smo u
susednim sobama ugledali i
druga lica, ali wihov po-
sao nije dispe~erski, ne ba-
rem direktno, u smislu ka-
ko nas interesuje. Ponudi-
li su nam da sednemo, tu po-
red, da vidimo {ta to dis-
pe~eri EPS-a rade. Znamo
da je EPS-ov Dispe~erski
centar sve~ano po~eo da ra-
di prvog januara ove godine

i da je od tada izme|u EPS-
a i EMS-a podeqen posao
upravqawa elektroenerget-
skim sistemom u Srbiji.
Dakle, sada postoje dva dis-
pe~erska centra, jedan
EPS-ov za upravqawe pro-
izvodwom, drugi EMS-ov za
upravqawe prenosnim si-
stemom, a kako to u praksi
izgleda, treba da vidimo.

Mogli smo da gledamo,

no, bez pomo}i doma}ina,
te{ko bismo razumeli.
Dispe~er Stan~evi}, ogra-
|en polukru`nim pove}im
stolom punim kompjutera,
neodoqivo podse}a na
filmsku predstavu kontro-
lora leta. Pokazuje nam {e-
matske prikaze na monito-
rima, na kojima je mno{tvo
podataka, rubrika i signa-
la, od kojih ~oveku mora da

se zavrti u glavi, a da pri
tom niti zna {ta vidi, ni-
ti ~emu to mo`e da poslu-
`i. Ipak, pamtimo: na jed-
nom je plan proizvodwe, na
drugom opet plan sa dnev-
nim izmenama, na slede}em
slika rada elektrana, kao i
na onom pored wega, ali tu
je i pregled stawa potro-
{we elektri~ne energije u
Srbiji. Stan~evi} brzo go-

vori, jo{ br`e
prelazi mi{em
preko linija, ta-
~aka, kolona i re-
dova na monitori-
ma.   

- Ovo je SCADA -
ka`e on. - Da, to je
ona nova SCADA
koju je za potrebe
D i s p e ~ e r s k o g
centra EPS-a ura-

dio Institut “Mihailo
Pupin”. Ovde se vidi {ta je
od kapaciteta u pogonu, ko-
jom snagom radi, a sve ove
brojke su u stvari razne in-
formacije o proizvodwi i
potro{wi elektri~ne
energije.

Zami{qamo stotine po-
dataka “na mre`i” i poku-
{avamo da ove slike stavi-
mo u kontekst onoga {to

smo prethodno ~uli od di-
rektora Direkcije za trgo-
vinu Dragana Vlaisavqevi-
}a. Govorio je o tome da se u
Dispe~erskom centru elek-
troin`eweri najboqe
osposobe za planirawe po-
izvodwe, a onda i za trgovi-
nu elektri~nom energijom.
Da bi nam objasnio {ta
zna~i planirawe za opti-
malno kori{}ewe kapaci-
teta i ekonomi~nost poslo-
vawa, napravio je paralelu
sa ko{arkom.

- U ko{arci je dobra od-
brana pola napada. U ener-
getici, dobar plan proiz-
vodwe vi{e nego polovina
kvaliteta upravqawa pro-
izvodwom i postizawa eko-
nomskih efekata. Ko ima
dobar plan, odnosno odbra-
nu, pobe|uje u utakmici - ob-
jasnio je Vlaisavqevi}.

Prema wegovim re~ima,
glavna funkcija Dispe~er-
skog centra EPS-a je u tome
da se planirawem i uprav-
qawem postigne {to ve}a
ekonomi~nost i {to opti-
malnije kori{}ewe kapa-
citeta na nivou celog
EPS-a. Osnovni ciq je da
se postigne da bude {to ni-
`i krajwi tro{ak proiz-

KAKO RADI DISPE^ERSKI CENTAR EPS-a

[to boqi plan, to ve}a
dobit 

Pored periodi~nih, rade se
i dnevni planovi, koje “opera-
tivci” mewaju zavisno od uslo-
va Na monitorima slika rada
celog elektroenergetskog si-
stema Koordinacija rada dva
dispe~erska centra

Miladin Basari}
i Perica 

Stan~evi} u sali
Dispe~erskog
centra EPS-a

U ko{arci je dobra odbrana pola 
napada. U energetici, dobar plan 
proizvodwe vi{e nego polovina 

kvaliteta upravqawa proizvodwom 
i postizawa ekonomskih efekata
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vodwe po kilovat-~asu na
nivou sistema. Tako se
ostvaruje i efikasnost i
ekonomi~nost, a onda i od-
govaraju}a dobit preduze}a.

Direktor Sektora Basa-
ri} ka`e da u ovom sektoru
postoje dve slu`be - jedna
za dugoro~no elektroener-
getsko planirawe i druga
za operativno elektroe-
nergetsko planirawe i
upravqawe. Prva pripre-
ma i izra|uje godi{wi
elektroenergetski bilans
EPS-a i pravi mese~ne i
nedeqne planove rada si-
stema. Druga planira za
dan unapred i najdu`e do
tri dana, za vikend ili
praznike. “Operativci”,
kada god je potrebno,
mewaju dnevni plan, u stva-
ri, prave tzv. replan, u ko-
ji unose izmene dnevnog
plana, do kojih dolazi
usled naglih meteorolo-
{kih promena, rasta ili
pada potro{we struje, od-
nosno ukoliko do|e do is-
padawa nekog termobloka
ili hidroagregata. Tada
se, kako obja{wava Basa-
ri}, rad kapaciteta uskla-
|uje sa novonastalom situ-
acijom, odnosno nekada se
pove}ava snaga anga`o-
vawa pojedinih kapacite-
ta, ili, ako je otoplilo vi-
{e nego {to su meteorolo-
zi prognozirali, smawuje
snaga anga`ovawa nekog
od termoblokova ili se
iskqu~uje neka hidroelek-
trana.   

- Ta~no je da svaka elek-
trana ima svoj plan po-
`eqnog rada i da svaka
dnevno prati potrebe kon-
zuma i mogu}nosti za anga-
`ovawe svojih kapaciteta.
Ovde, u Dispe-
~erskom centru
EPS-a, te potre-
be i mogu}nosti
analiziraju se na
nivou celog elek-
troenergetskog
sistema i sa-
~iwavaju planovi
da se najoptimal-
nije iskoriste
tehni~ko-tehno-
lo{ke mogu}nosti elektra-
na i postigne energetsko-
ekonomska optimizacija
rada sistema EPS-a kao ce-
line. Kada imamo dobre do-
toke vode, na primer, onda,
naravno, smawujemo snagu
termoblokova i maksimal-

no anga`ujemo sve raspolo-
`ive hidrokapacitete - ka-
`e Basari} i dodaje da ume-
{nost u planirawu dolazi
do punog izra`aja upravo “u
danima kada imamo tzv. hi-
drore`im u elektroener-
getskom sistemu, odnosno
kada je proizvodwa hidroe-
lektrana bliska proizvod-
wi termoelektrana, a pone-
kad ~ak i ve}a”.

- Ovde, na monitorima u
svakom trenutku imamo sve
informacije o radu proiz-
vodnih kapaciteta EPS-a.
Ti kapaciteti se anga`uju
prema planovima koje mi
pravimo i na osnovu kojih
drugi sektor u Direkciji za
trgovinu elektri~nom
energijom - Sektor za pro-
met - mo`e da ugovara pla-
sman vi{kova struje ili zi-
mi da eventualno nabavi
koli~ine koje nedostaju za
zadovoqewe potreba ta-
rifnih potro{a~a u Repu-
blici Srbiji. Naravno, na-

bavka i plasman ugovaraju
se, pre svega, prema perio-
di~nim planovima, ali
ovog prole}a, na primer,
zahvaquju}i istovremeno
povoqnim, ali i nepo-
voqnim hidrometeorolo-
{kim uslovima, ~esto ima-

mo dnevne vi{kove koje mo-
`emo da ponudimo na tr`i-
{tu i ostvarimo dodatnu
dobit. Uslov za to je dobar
plan - isti~e Basari}.

Na{ doma}in ka`e da
dispe~eri EPS-a  obavqaju
sve poslove planirawa i
upravqawa proizvodwom
elektri~ne energije i jedi-
no, za sada, nemaju funkciju
izvr{nog naloga.

- Funkcija izvr{nog na-
loga ostala je u Dispe~er-
skom centru Elektromre`e
Srbije, koji je posle raz-
dvajawa biv{eg EPS-a pre-
uzeo upravqawe prenosnim
sistemom i u kome su nasta-
vili da rade svi dotada-
{wi dispe~eri EPS-a. Mi
smo na neki na~in krenuli
iz po~etka, na{i dispe~e-
ri su doskora radili u
EKC-u, gde nisu imali mo-
gu}nosti da se usavr{avaju
u dnevnom upravqawu si-
stemom, pa je i to bio raz-
log da davawe izvr{nog na-

loga za rad elek-
trana ostane u
EMS-u. Me|usobni
odnosi u ovom delu
saradwe dispe~er-
skih centara EPS-
a i EMS-a reguli-
sani su tako da mi
pravimo dnevni
plan rada elektro-
energetskog siste-
ma EPS-a i dostav-

qamo ga Dispe~erskom cen-
tru EMS-a, a oni na taj
plan daju saglasnost posle
provere sigurnosti rada
prenosnog sistema i elek-
troenergetskog sistema
Republike Srbije. Dakle,
mi pravimo plan, Dispe-
~erski centar EMS-a ga
izvr{no sprovodi, a mi,
opet, pratimo wegovu rea-
lizaciju. Ponekad, zbog
ograni~ewa u prenosnom
sistemu, dispe~eri EMS-a
daju sugestije da se u na-
{em planu ne{to prome-
ni, pa se i to usagla{ava.
Uglavnom, elektrane
EPS-a rade prema planu
koji pravi i potpisuje
Dispe~erski centar EPS-
a, i to je nava`nije i za
rad elektrana i za plasman
elektri~ne energije - za-
kqu~uje Basari}. í

Anka Cvijanovi}

Zahvaquju}i povoqnoj hidrolo{koj i ukupnoj elektroener-
getskoj situaciji u Srbiji, koju karakteri{e dobar rad ne samo
hidro nego i termo elektrana, EPS je ovog prole}a ugovorio iz-
voz struje u vrednosti koja je prema{ila izdatak za uvoz elek-
tri~ne energije napravqen u prva tri meseca ove godine. Kako
ka`e direktor Direkcije EPS-a za trgovinu elektri~nom ener-
gijom Dragan Vlaisavqevi}, za maj i jun ugovoren je izvoz stru-
je u ukupnoj vrednosti od 9,1 milion evra, a u januaru, februa-
ru i martu za uvoz je dato oko devet miliona. 

Najve}i izvoz ugovoren je sa Makedonijom, kojoj }e za dva mese-
ca biti isporu~eno energije u vrednosti 4,3 miliona evra. Ovaj
izvoz krenuo je jo{ 1. maja. Pored koli~ina koje se isporu~uju Ma-
kedoniji, u maju i junu izvozi se i u druge sisteme, a ukupna ugo-
vorena vrednost ovog izvoza iznosi 4,8 miliona evra. 

Tako|e, osim ovih koli~ina ugovorenih na mese~nom nivou,
EPS izvozi i dnevne i sedmi~ne vi{kove energije, komercijalno
ih plasiraju}i, i sve to uprkos okolnosti da je u ovom periodu
potro{wa elektri~ne energije u Srbiji ve}a pet odsto od plani-
rane za ovo doba. Vlaisavqevi} isti~e da je ovakav izvoz rezul-
tat uspe{ne optimizacije rada proizvodnih kapaciteta u EPS-u
i ka`e da se sredstvima od izvoza obezbe|uje realizacija Pro-
grama poslovawa Elektroprivrede Srbije u ovoj godini.

Izvoz nadma{io uvoz

Pro{log meseca u Ministarstvu rudarstva i energetike pot-
pisan je protokol o saradwi Elektroprivrede Srbije i norve-
{ke kompanije “[tatkraft”. U ime EPS-a protokol je potpisao
zamenik generalnog direktora za tehni~ki sistem Zoran Mana-
sijevi}, a u ime “[tatkrafta” izvr{ni direktor Bard Mikel-
sen. Ovim dokumentom predvi|ena je saradwa dveju kompanija
u pripremama za revitalizaciju HE “Zvornik” i u oblasti trgo-
vine elektri~nom energijom.

Dragan Vlaisavqevi}, direktor Direkcije EPS-a za trgovi-
nu elektri~nom energijom tim povodom je za na{ list rekao da
je iskustvo “[tatkrafta” u trgovini elektri~nom energijom
zna~ajno, budu}i da su prvi organizovali tr`i{te stvoriv{i
u skandinavskim zemqama NORDEL i obezbediv{i sebi zna~aj-
no mesto na berzama u sredwoj Evropi. U planu je da norve{ki
stru~waci za trgovinu organizuju seminare za zapolsene u
EPS-u i da se uz pomo} “[tatkraftove” firme u Dizeldorfu
EPS primakne evropskim berzama. Kako ka`e Vlaisavqevi},
Norve`ani posebno mogu da pomognu u usavr{avawu planirawa
proizvodwe u hidroelektranama.  

Saradwa s Norve`anima

Ovog prole}a ~esto imamo dnevne 
vi{kove koje mo`emo da ponudimo 

na tr`i{tu i ostvarimo dodatnu 
dobit. Uslov za to je dobar 

plan - isti~e Basari}.
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UElektroprivredi
Srbije u toku je
postupak za izbor
na jpovoqnijeg

ponu|a~a na tenderu, po
osnovu kredita Evropske
banke za obnovu i razvoj
(EBRD), za nabavku merne
opreme za privredna dru-
{tva koja obavqaju delat-
nost distribucije elek-
tri~ne energija i uprav-
qawa distributivnim si-
stemom. Tender je raspisan
u januaru ove godine, na
me|unarodnom nivou, a rok
za prijavu i podno{ewe
kompletne dokumentacije
istekao je 15. maja. Do ovog
roka Tenderskoj komisiji
stiglo je 12 ponuda mada je
tendersku dokumentaciju
otkupilo 29 potencijal-
nih ponu|a~a. Otvarawe
ponuda obavqeno je 15. ma-
ja, a potom je Komisija
pristupila ocewivawu
kompletnosti i uskla|eno-
sti dostavqenih dokumena-
ta sa tenderskim zahtevi-
ma. U vreme zakqu~ewa na-
{eg lista Komisija jo{
nije bila donela odluku o
izboru najpovoqnijeg po-
nu|a~a, ali }e najverovat-
nije to u~initi do kraja
ovog meseca.

Radovan Stani}, direk-
tor Direkcije EPS-a za
distribuciju elektri~ne
energije, rekao je za “kWh”
da }e, ukoliko ponu|a~i
ispuwavaju sve tehni~ke i
ostale uslove, na odluku
presudno uticati najni`a
cena. Pri tome, EPS obav-
qa izbor najpovoqnijeg
ponu|a~a i tu svoju odluku,
zajedno sa kompletnom do-
kumentacijom, dostavqa
EBRD-u, koji proverava da
li su i EPS, kao korisnik
kredita, i ponu|a~i ispu-
nili sve kreditne zahteve.
Ako je sve u redu, Banka da-
je saglasnost na odluku
EPS-a i tek tada se u~e-
snici na tenderu obave-

{tavaju ko je dobio status
najpovoqnijeg ponu|a~a.
Prakti~no, kako ka`e
Stani}, tek posle sagla-
snosti Banke mo`e da se
potpi{e ugovor sa najpo-
voqnijim isporu~iocem
merne opreme i tek tada je
kredit u funkciji. Kako se
o~ekuje, ova procedura mo-
gla bi da se okon~a tokom
jula ove godine.

Ukupan iznos kredita
koji EPS mo`e da dobije
za nabavku merne opreme
iznosi oko sedam miliona
evra. U toj vrednosti ten-
derom je tra`ena nabavka
mernih ure|aja, i to 59.500
trofaznih brojila, 7.500
monofaznih brojila i
4.260 mernih grupa. Tender
je raspisan u pet lotova, od
kojih su ~etiri za nabavku
direktnih (trofaznih i
monofaznih) brojila, a
peti je za nabavku mernih
grupa. Od mernih grupa,
predvi|ena je nabavka
3.500 komada za poluindi-
rektno prikqu~ewe, 380 za
indirektno prikqu~ewe i
jo{ 380 mernih grupa za
direktno prikqu~ewe. 

Budu}i da su doma}i ponu-
|a~i povodom ovog tendera,
kao i povodom prethodna
dva, koji su raspisivani ra-
di nabavke brojila iz sred-

stava EPS-a, ve} kod otva-
rawa ponuda negodovali u
javnosti zbog navodno lo-
{ih kriterijuma, pitali
smo direktora Stani}a da
li su tenderski uslovi sada
o{triji nego pro{le i
pretpro{le godine.

- U pogledu tehni~kih
karakteristika i op{tih
uslova, kriterijumi na
ovom tenderu nisu o{triji
nego {to su bili u pret-
hodna dva. I u prethodnim
poku{ajima EPS je `eleo
da nabavi najsavremenija
brojila, prema evropskim
standardima, i to je tende-
rima i tra`io. U prethod-
na dva tendera, me|utim,
koji su raspisivani prema
doma}em Zakonu o javnim
nabavkama, mogli smo da
olak{amo uslove za doma-
}e ponu|a~e time {to bi-
smo u drugoj fazi dali mo-
gu}nost da cena wihovih
brojila bude ve}a 20 odsto
od inostranih. Ovoga puta
to nije bilo mogu}e, jer se
izbor obavqa prema krite-
rijumima i procedurama
EBRD, a u pripremi ten-
derske dokumentacije u~e-
stvovao je i konsultant ko-
jeg je odredio EBRD. Otu-
da, sa aspekta EPS-a, naj-
va`nije je da se izabere
ponu|a~ koji mo`e da is-

poru~i kvalitetna broji-
la, prema uslovima tende-
ra - rekao je Stani}.

Tako|e, za razliku od ra-
nijih, na ovom tenderu, kao
dokaz svoje tehni~ke spo-
sobnosti, ponu|a~i treba
da imaju dokaz da su u po-
sledwe tri godine proda-
li na tr`i{tu 1,5 puta vi-
{e brojila nego {to nude,
a kao dokaz ekonomske sol-
ventnosti, da im je godi-
{wi obrt 1,5 puta ve}i od
vrednosti ponude. 

Stani} isti~e da o~ekuje
da }e sa ovim tenderom
EPS zapo~eti nabavku
brojila i druge merne
opreme, kako bi se popra-
vilo stawe u oblasti me-
rewa potro{we elektri~-
ne energije. U planu je da
se u narednim godinama
nabavi oko milion i po
novih brojila za zamenu
starih i za potrebe novih
potro{a~a, koji se tek
prikqu~uju na mre`u. Bu-
du}i da se sa ovim tende-
rom EPS kreditno zadu-
`uje, jasno je da }e nastoja-
ti da dobije ure|aje koji }e
svojim karakteristikama,
pre svega kvalitetom i ce-
nom, opravdati ulo`ena
sredstva. í

A. Cvijanovi}

OTVORENE PONUDE NA TENDERU ZA BROJILA IZ KREDITA EBRD

EPS bira, Banka odobrava
Tenderska komisija EPS-a ocewuje ponude i bira najpovoqnijeg ponu|a~a, a odlu-

ka stupa na snagu kada EBRD da saglasnost 

Ukupan kredit
za brojila 

sedam miliona
evra: iz 

ba`darnice
EDB u Zemunu
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Poslanici Narodne
skup{tine Republike Sr-
bije nisu izglasali ~eti-
ri zakona o osnivawu ak-
cionarskih dru{tava
EPS-a, NIS-a, PTT i Te-
lekoma, a sindikati ovih
javnih preduze}a ipak
smatraju da bitka nije iz-
gubqena. Iz Konfedera-
cije sindikata javnog sek-
tora najavqeno je da }e se
nastaviti sa aktivnosti-
ma za okupqawe {to vi{e
qudi oko ideje da se pre
privatizacije javnog sek-
tora besplatne akcije po-
dele zaposlenima i gra-
|anima. Ra~una se da bi
do jeseni moglo da se
obezbedi da se u skup-
{tinskoj proceduri na|u
novi zakoni, koji }e obu-
hvatiti podelu besplat-
nih akcija ne samo u ova
~etiri javna preduze}a
nego i u ostalima. 

Istovremeno, sindika-
ti planiraju da poja~aju
javnu kampawu za legitim-
nost svojih zahteva, pri
~emu i daqe insistiraju
na masovnosti pod{ke
gra|ana, koju ovoga puta
Skup{tina nije uva`ila
kao krunski argument.
Predstavnici ~etiri
sindikata smatraju da su
se i Vlada, koja nije dala
blagoslov sindikalnim
zakonima, i Skup{tina,

koja “nije navela nijedan
protivargument”, oglu{i-
li o voqu naroda, iskaza-
nu Narodnom inicijati-
vom za besplatne akcije.
Zbog toga }e nastaviti da
“prozivaju” poslanike ko-
ji su glasali protiv, i to
tako {to }e svim ~lanovi-
ma sindikata dostaviti
infomaciju kako je koja
stranka glasala u Skup-
{tini, uz obe}awe da se
to ne}e zaboraviti na

slede}im izborima, ma
kada oni bili. 

Da podsetimo, idejom da
{tampaju oglase sa foto-
grafijama poslanika koji
}e glasati, sindikati su
tokom skup{tinske ras-
prave o zakonima `estoko
naqutili poslanike, tako
da su se sa skup{tinske go-
vornice ~ule ne ba{ beza-
zlene optu`be na ra~un
promotera sindikalne
“Akcije za akcije”. S druge
strane, sindikati smatraju
da mogu da koriste sva
sredstva sindikalne bor-
be, “ukqu~uju}i i general-
ni {trajk ako bude potreb-
no”, da bi odbranili, kako
navode, dr`avnu imovinu
od daqeg propadawa, jer se
time bore i protiv gubit-
ka vrednosti akcija koje
bi im podelom pripale. í

A. Cvijanovi}

ZAKONI O BESPLATNIM AKCIJAMA NISU PRO[LI U SKUP[TINI SRBIJE

Sindikati ne odustaju
U Konfederaciji sindikata javnog sektora veruju da }e do jeseni imati podr{ku

ostalih sindikata da u skup{tinsku proceduru ubace nove zakone o akcijama 

Deo ~lanstva sindikal-
nih organizacija elektro-
distribucija EPS-a pri-
stupi}e me|unarodnoj sin-
dikalnoj asocijaciji PSI,
koja okupqa sindikate jav-
nih slu`bi. Sa ovom sindi-
kalnom centralom Sindi-
kat EPS-a sara|uje ve} ne-
koliko godina, a na~elnu
odluku da se u wu u~lani
deo ~lanstva distributera
doneo je Glavni odbor Sin-
dikata EPS-a u martu ove
godine. Iz PSI-ja je krajem
maja stiglo obave{tewe da
su u na~elu distributeri
prihva}eni u ~lanstvo, ali
}e i u ovoj me|unarodnoj
sindikalnoj mre`i i u
Sindikatu EPS-a, kako sa-
znajemo, kona~ne odluke bi-
ti donete na jesen.

Predsednik Koordinaci-
je sindikata elektrodistri-
butivnih preduze}a EPS-a
Branko Gojkovi} ka`e da su
se i ova koordinacija i
Glavni odbor rukovodili
opredeqewem da je od inte-
resa za Sindikat EPS-a da
ima ~lanstvo u me|unarod-
nim sindikalnim centrala-
ma, od kojih mo`e da dobija
informacije o sindikal-
nom aktivnostima, pa i da
tra`i podr{ku svojim ak-
cijama, kakvu je i imao vi{e
puta u proteklih nekoliko
godina. Prema wegovim re-
~ima, ideja da se pristupi
PSI postoji ve} du`e i ona
ni na koji na~in ne dovodi u
pitawe ~lanstvo Sindikata
EPS-a u ICEM-u, centrali
me|unarodnih sindikata

ugqara, energetike, prehra-
ne, metala i nemetala.

- Opredelili smo se da se
u PSI u~lani oko polovina
~lanova sindikalnih orga-
nizacija distributivnih
preduze}a EPS-a, {to je od-
govaraju}e na{im uslovima
delovawa u energetici, ali
i u javnom komunalnom sek-
toru. Smatramo da je u~e-
{}e u me|unarodnim sindi-
kalnim mre`ama zna~ajno
za na{ Sindikat i ne vi-
dim nijedan razlog da tu
prednost ne koristimo - ka-
`e Gojkovi}.

Na ovaj na~in predsednik
Kordinacije sindikalnih
organizacija distributera
odgovorio je na primedbe
sindikalista iz Kostolca
da “odluka o prelasku di-

stribucija u drugu mre`u
mo`e da zna~i najavu za to-
kove budu}ih poteza Vlade
Srbije na restrukturisawe
EPS-a, odnosno izdvajawe
distribucija u posebno jav-
no preduze}e”. Prema wego-
vim re~ima, u~lawewem u
PSI distributeri poma`u
ja~awu veza Sindikata
EPS-a kao celine sa me|u-
narodnim sindikalnim
mre`ama, {to je zajedni~ki
proklamovani ciq svih
sindikalnih organizacija
u EPS-u i deo jedinstvenog
sindikalnog programa, u
kome je me|unarodna sarad-
wa jedan od va`nih oblika
delovawa u ostvarivawu
prava zaposlenih. í

A. C.

DISTRIBUTERI EPS-a PRISTUPAJU ME|UNARODNOM SINDIKATU JAVNIH SLUÆBI PSI

[iri se mre`a podr{ke
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Formirawe Di-
rekcije za trgo-
vinu elektri~-
nom energijom

od 1. aprila 2006. godine,
bez sumwe predstavqa zao-
kret EPS-a ka ozbiqnijem
uva`avawu tr`i{nih kri-
terijuma. Time se stvara i
prava {ansa za lidersku po-
ziciju EPS-a u jugoisto~noj
Evropi. Ovo je upravo i po-
vod za jednu novu dimenziju
poslovnog razmi{qawa i
spoznaju ~iwenice da na tr-
govini elektri~nom energi-
jom u regionu, ali i izvan
wega, mo`e veoma dobro da
se zaradi. Uostalom, trguju-
}i strujom mnogi su se obo-
gatili, pa {to ne bi mogao i
EPS da ostvaruje profit. U
ovom pogledu od RHE “Baji-
na Ba{ta” se o~ekuje popri-
li~na korist. Ipak, nije taj-
na da bi na tom tr`i{tu i te
kako mogla da se valorizuje
i regionalno zna~ajna re-
verzibilna HE “\erdap 3”.
To je investicija koja
se u toj pri~i veoma
name}e. Najnovija
zbivawa u srpskim fi-
nansijama, koje se hva-
le suficitima i to u
milijardama evra, te-
ra na razmi{qawe o
gradwi elektroener-
getskih objekata u sa-
radwi sa inopartnerima. I
to na projektima koji bi mo-
gli da donose primamqivu
zaradu u du`em vremenskom
periodu.

Evo o ~emu se konkretno
radi. Potro{wa elektri~ne
energije je najmawa no}u
(uglavnom oko 03 ~asa), a naj-
ve}a od 18 do 20 ~asova. Od-
nos najmaweg i najve}eg op-
tere}ewa je jedan prema dva,
do jedan prema dva i po. Rad
elektrana se ne mo`e uskla-
diti sa potrebama potro-
{we elektri~ne energije i
tehni~ki minimum rada
termoelektrana je 60 do 80
odsto maksimalnog kapaci-

teta. Nuklearke su jo{ kru}e
i prakti~no rade uvek istom
snagom. Mada i akumulacio-
ne hidroelektrane mogu da
amortizuju raskorak proiz-
vodwe i potro{we, najpo-
godniji “pegla~i” ovih raz-
lika su reverzibilne hidro-
elektrane i razumqivo je
{to su o~i mnogih interese-
nata uprte u na{u RHE “Ba-
jina Ba{ta” (dva puta po 300
megavata). Svima je jasno da
je ona prava “zlatna koka”
kada je re~ o trgovini elek-
tri~nom energijom. Dakle,
ovde nije re~ o izvozu elek-
tri~ne energije kada raspo-
la`emo vi{kovima, po{to
se to podrazumeva, ve} o tr-
govini po principu: no}u
kupimo struju po baznoj, ni-
skoj ceni, prepumpamo je go-
re u jezera i prodamo je pred-
ve~e kada je svuda, zbog najve-
}e tra`we, najskupqa. Da-
kle, stvara se mogu}nost da
se struja brzo kupi kada je
povoqna cena i jo{ br`e

preproda i na tome dobro za-
radi. Nedavno je, s tim u ve-
zi, na jednom skupu elektro-
privrednih poslenika na
Zlatiboru, Miladin Basa-
ri}, direktor Sektora za
planirawe proizvodwe
EPS-a rekao:

“EPS bi trebalo da bude
veliki zagovornik regio-
nalnog tr`i{ta elektri~ne
energije. Zahvaquju}i struk-
turi proizvodwe i fleksi-
bilnosti na{eg elektroe-
nergetskog sistema, mi ima-
mo velike {anse. Mo}i }emo
jednovremeno da kupujemo i
prodajemo elektri~nu ener-
giju, odnosno da je kupujemo u

delovima dana kada je ona
jevtina, a prodajemo kada je
skupqa. Na taj na~in se otva-
ra mogu}nost da EPS stvara
profit. Postoja}e i balan-
sno tr`i{te elektri~ne
energije. Ukoliko neko po-
tro{wu ne pokrije iz svojih
kapaciteta, koristi se meha-
nizam balansnog tr`i{ta i
operator anga`uje one koji

su ponudili energiju
za balansno tr`i{te i
razume se napla}uje po
vi{oj ceni onome ko
nije obezbedio do-
voqno energije”.

Basari} je dodao da je
razlika izme|u mini-
malne i maksimalne
potro{we kod nas oko

2.000 megavata i da RHE “Ba-
jina Ba{ta” ovde igra veoma
va`nu ulogu. Naveo je i kon-
kretan primer, da no}u kilo-
vat-~as elektri~ne energije
mo`e da se kupi recimo za
dva evro centa. Kada se ura-
~unaju gubici i pumpawe u
gorwe jezero, cena se pewe na
2,8 evro centi, a kao ve~erwa
vr{na energija mo`e da se
proda po ~etiri centa za ki-
lovat-~as. Ostvaruje se, re-
kao je, odli~na zarada od 1,2
evro centa po kilovat-~asu.

Razlozi za optimizam u ve-
zi sa funkcionisawem regi-
onalnog tr`i{ta le`e u
~iwenici da je to veliko tr-

`i{te, sa potrebama od oko
300 milijardi kilovat-~aso-
va elektri~ne energije go-
di{we. U zemqama regiona
interkonektivni kapacite-
ti su relativno adekvatno
dimenzionisani. Postoji,
tako|e i duga tradicija u
energetskoj saradwi, poseb-
no me|u zemqama biv{e
SFRJ. E, ovde se sada name}e
zamisao o gradwi reverzi-
bilne hidroelektrane “\er-
dap 3”, koja bi mogla da “pe-
gla” pomenuti raskorak pro-
izvodwe i potro{we elek-
tri~ne energije u ~itavom
regionu. 

Krajem 1973. godine,
Energoprojekt - Beograd, sa-
~inio je idejni projekat i
investicioni program, ko-
jim je utvr|eno da bi RHE
“\erdap 3” mogla mawe kva-
litetnu elektri~nu energiju
da pretvara u visokokvali-
tetnu (vr{nu) i da tako
ostvaruje posebnu ulogu, od-
nosno da radi kao interv-
entna hidroelektrana i to
ne samo za na{, ve} i za sve
okolne elektroenergetske
sisteme. Za kilovat-~as vi-
sokokvalitetne (vr{ne)
elektri~ne energije, treba-
lo bi utro{iti oko 1,3 ki-
lovat-~asa nekvalitetne
(bazne) energije. U gorwim
akumulacijama ove elektra-
ne (Pesa~a, Brodica i

ULAZAK SRBIJE U ENERGETSKU ZAJEDNICU JIE I NOVE POSLOVNE MOGU]NOSTI

Kupi{ no}u, proda{dawu
Na preprodaji no}nih vi{kova elektri~ne energije u regionu moæe lepo da se zara-

di, pa bi pored u~inka RHE “Bajina Ba{ta” na tom poqu dobro do{la i RHE “\erdap 3”

Srbija mora da po~ne 
izgradwu nove elektrane 
i da postane regionalni 
elektroenergetski lider

*

*
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@elezni~ki potok) mogu}e
je uskladi{titi vi{e od
milijardu kubika vode. Ako
se ima u vidu da jedan kubni
metar vode mo`e da proizve-
de 0,85 kilovat-~asa elek-
tri~ne energije, onda se do-
lazi do zakqu~ka da bi u
zlatnoj rezervi moglo da se

nalazi ~ak 850 miliona ki-
lovat-~asova, koji bi se ko-
ristili u energetski kri-
ti~nim periodima, ali po-
sle formirawa energetske
zajednice jugoisto~ne Evro-
pe i za vrlo isplativu trgo-
vinu elektri~nom energi-
jom. Ovde bi, kako je pro-
ceweno, moglo da se proiz-
vodi od dve do pet milijardi
kilovat-~asova najskupqe
elektri~ne energije godi-
{we!

Ova elektrana, koja bi
imala znatne prednosti u od-
nosu na druge sli~ne u Evro-
pi, trebalo bi da se nalazi
na desnoj obali, na
1007. kilometru Duna-
va, u blizini Lepen-
skog vira, na 122. ki-
lometru od Beograda,
ili 44 kilometra uz-
vodno od postoje}e HE
“\erdap 1”. Projektom
je predvi|eno vi{e
faza izgradwe: u prvoj sa in-
stalisanom snagom od 600
MW, u drugoj 1200 MW i tre-
}oj 1800 MW. Izgradwa sva-
ke etape trajala bi ~etiri do
pet godina, a mogu}a je i
daqa dogradwa kapaciteta.

Pri~a se uvek zavr{avala
na tome da za ovu elektranu
nema para i da je za nas kru-
pan zalogaj, a s obzirom na
to da je ona od regionalnog
zna~aja, iz regiona do sada

nije ispoqavano intereso-
vawe za u~e{}e u wenoj grad-
wi. Za pretpostaviti je da je
svako te`io da re{ava pro-
bleme iskqu~ivo u svom ata-
ru. RHE “\erdap 3” je svoje-
vremeno ponu|ena kao regi-
onalni projekat, ali nije
bilo odgovora zaintereso-

vanih i ona nije u{la u Stu-
diju Svetske banke “Per-
spektive razvoja proizvod-
nih kapaciteta elektroe-
nergetskih sistema zemaqa
jugoisto~ne Evrope”, koja je
pro{le godine prikazana
na 27. savetovawu JUKO CI-
GRE. Kao mogu}i razlog da
ka`emo tada{we nezainte-
resovanosti, po mi{qewu
nekih energetskih stru~wa-
ka je i to {to reverzibilne
hidroelektrane nemaju bene-
fite, odnosno pogodnosti u
vezi sa zelenim kilovatima,
kao proto~ne hidroelektra-
ne i, u izvesnom smislu, ima-

ju tretman zaga|iva~a! Jeste
~udno, ali polazi se od po-
stavke da su RHE u stvari po-
tro{a~ elektri~ne energi-
je, po{to za prepumpavawe
uglavnom potro{e oko 1,3
kilovat-~asa da bi proizve-
le jedan kilovat-~as. Tro{e
po tom rezonu elektri~nu
energiju, koja se dobija iz
ugqa (prilikom rada termo-
elektrana uglavnom no}u na
tehni~kom minimumu), a

termoelektrane na ugaq
imaju tretman zaga|iva~a.
Zato vlada uverewe da je
gradwa ovih elektrana dosta
skupa i na to se odmah nado-
vezuje i pitawe isplativo-
sti ulagawa, odnosno vreme
vra}awa ulo`enih sredsta-
va. Po nekim op{tim proce-

nama megavat bi mogao da
staje i do 2,5 miliona evra,
ali za RHE “\erdap 3” za sa-
da nema konkretnih pokaza-
teqa, mada je izvesno da bi
to mogla da bude najisplati-
vija investicija te vrste u
Evropi. Ovaj projekat nika-
da nije osporavan i, kako na-
vode stru~waci, sigurno je
da }e se RHE “\erdap 3” gra-
diti.

Me|utim, stvarawem En-
ergetske zajednice JIE, od-
nosno otvarawem regional-
nog tr`i{ta i zna~ajnim
porastom trgovine elektri-
~nom energijom, ova }e se

investicija svakako
posmatrati kroz druga-
~iju prizmu. Nove ra~u-
nice bi mogle da uve}a-
ju ranije profitne
procene. A, onda inte-
resovawe ulaga~a za
ovaj projekat, samo po
sebi mo`e bitno da po-

raste i jasno je da bi i Srbi-
ja u svemu tome imala zna~aj-
nu korist, ne samo kao jedan
od ulaga~a. Pri~a o bespari-
ci, u posledwe vreme nije
vi{e toliko aktuelna, jer se
recimo privatizacioni
fond sve vi{e puni.     

Ministar finansija u
Vladi Srbije Mla|an Din-
ki} najavio je 17. maja da bi
suficit u buxetu ove godi-
ne trebalo da iznosi 45 mi-

lijardi dinara - {est mi-
lijardi vi{e od planira-
nog. “Povrh toga, o~ekuje se
da }emo, pod uslovom da ih
ne tro{imo, na kraju godi-
ne imati likvidna sredstva
izme|u 127 i 150 milijardi
dinara”, rekao je Dinki}
na konferenciji za novi-

nare sredinom maja, isti~u-
}i da }e to biti osnova za
izradu investicionog pla-
na i smawewe poreza na
plate. Ne{to kasnije je do-
dao da }e se, izdvajawem Cr-
ne Gore, stvoriti i dodat-
na buxetska u{teda od oko
10 milijardi dinara.

Krajwe je vreme da Srbi-
ja, preko EPS-a, najzad kre-
ne u velike elektroener-
getske investicije, da se
na|u strate{ki strani
partneri i da se bez straha
gleda na trgovinu elek-
tri~nom energijom. Trgo-
vina tom plemenitom ener-
gijom koja }e vrlo brzo bi-
ti nekoliko puta skupqa
nego danas, {to }e oboriti
sve do sada poznate ra~uni-
ce i koja }e biti veoma tra-
`ena roba. Jer, u regionu je
sigurno ne}e biti do-
voqno, i to mora da otvori
o~i svima koji razmi{qaju
{ta da rade sa parama od
MOBTEL-a. Neka ih ulo`e
u elektrane, neka zaposle
srpsku privredu, neka dove-
du strane elektroprivrede,
neka stvore od Srbije regi-
onalnog lidera koji }e, ako
bude pameti, biti gospodar
Balkana, iako je kori-
{}ewe kosmetskog lignita
velika nepoznanica. í

Dragan Obradovi}

Skupi 
kilovat-sati iz
“gorwih” jezera

RHE “Bajina 
Ba{ta” sada{wi 
“trgovinski biser”

No}u kupimo struju po niskoj
ceni, i prodamo je predve~e

kada je svuda najskupqa

*

*
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Prose~na prodajna
cena kilovat-sata
u Srbiji je 3,8
evrocenti. Cena

mazuta po kilovat-satu u
sada{woj kombinovanoj
proizvodwi elektri~ne
energije u Novom Sadu je
{est evrocenti. A gde su
jo{ svi ostali tro{kovi u
proizvodwi, {to elek-
tri~ne, {to toplotne
energije! Ne treba biti
stru~wak za energetiku da
bi se zakqu~ilo da sa ova-
kvim odnosom cena nema
te matematike koja mo`e
da poka`e isplativost
ove proizvodwe. Pa ipak,
EPS je odlu~io da krene u
rekonstrukciju termoe-
lektrane-toplane “Novi
Sad”. Objavio je dva ogla-
sa - jedan, kao pismo o na-
merama, kojim tra`i stra-
te{kog partnera, inve-
stitora, i drugi, za izbor
strate{kog konsultanta u
realizaciji projekta re-
konstrukcije TE-TO, koji
bi pomogao i u pridobi-
jawu investitora. Isto-
vremeno, od “Energopro-
jekta” naru~io je fizibi-
liti studiju, kojom treba
da se doka`e koja od tri
ve} postavqene varijante
za rekonstrukciju ima naj-
ve}u energetsku efika-
snost i ekonomsku ispla-
tivost.

Za{to EPS ulazi u ovaj
investicioni poduhvat
uprkos ogromnom dispari-
tetu cena energenata i
struje, pitali smo Drago-
mira Markovi}a, direkto-
ra Direkcije EPS-a za

strategiju i investicije.
- Ta~no je da je proizvod-

wa u TE-TO izuzetno sku-
pa. Skupa je u obe katego-
rije, i u elektri~noj i u
toplotnoj energiji, jer su
skupi i mazut i gas, ener-
genti koji se koriste u no-
vosadskoj TE-TO. Cena ki-
lovat-sata iz ove proiz-
vodwe znatno je iznad pro-
se~ne proizvodne cene u
EPS-u, a i iznad prodajne
cene. Rekao bih, ova proiz-
vodwa je ekstremno nera-
cionalna. Uostalom, zbog
toga rad ove TE-TO nije
ni ove godine u{ao u elek-
troenergetski bilans
EPS-a. Ona se stavqa u po-
gon tek kada nastupe veli-
ke hladno}e i kada je neop-
hodno dogrevati Novi Sad,
i to je jedini razlog za we-
no anga`ovawe - rekao je
Markovi}, podsetiv{i na
tenzije koje su zimus ~isto
finansijski problem pre-
tvorile maltene u poli-
ti~ki.

- Grejawe Novog Sada i
daqe je prvo pitawe sudbi-
ne TE-TO “Novi Sad”. Ka-
da bi se posmatralo samo
sa elektroenergetskog
aspekta, verovatno bismo
razgovarali o nekim dru-
gim projektima, ali sa sta-
novi{ta potrebe da se re-
{i problem grejawa Novog
Sada, TE-TO je do{la u
prvi plan, uz “Kolubaru
B”, za koju tako|e tra`imo
strate{kog partnera. Da-
kle, EPS se opredelio za
rekonstrukciju ove TE-TO
zato {to je potrebno da se
u woj, uz obezbe|ewe gre-
jawa Novog Sada, proiz-
vodwa elektri~ne energi-
je u~ini racionalnom, a
ovaj kriterijum presudno
}e uticati i na izbor teh-
ni~ko-tehnolo{kog re-
{ewa - istakao je Marko-
vi}.

Prema wegovim re~ima,
planirano je da se sada-
{we postrojewe sa veoma
skupom proizvodwom i

efikasno{}u celine si-
stema od oko 30 odsto re-
konstrui{e tako da se
dogradwom gasne turbine
postigne ukupna efika-
snost preko 40 odsto.
Markovi} ka`e da je to
mogu}e i da su takvi podu-
hvati ve} napravqeni u
Italiji, Austriji i {i-
rom Evrope, gde te, re-
konstruisane, fabrike
sa spregnutom proizvod-
wom struje i toplote ne
samo da rade, ve} i ostva-
ruju profit. Imaju}i u
vidu ta iskustva, EPS se
i opredelio da rekon-
strui{e TE-TO “Novi
Sad”, s tim {to se potpu-
na isplativost, kako is-
ti~e Markovi}, mo`e po-
sti}i samo ako se uspo-
stavi zlatni proizvodni
trougao - spregnuta pro-
izvodwa elektri~ne
energije, toplotne ener-
gije i tehnolo{ke pare
za potrebe Rafinerije u
Novom Sadu. Ta trosloj-
nost u isplativosti in-
vestirawa i proizvodwe
opredequje i partnerstvo
u ovom projektu: EPS-a,
Grada Novog Sada i Ra-
finerije. Markovi} ka-
`e da svi koji se ozbiqno
bave energetikom znaju
da se samo tako obezbe|u-
je interes sva tri subjek-
ta. 

Prema wegovim re~ima,
Direkcija EPS-a za stra-
tegiju i investicije, na
~ijem je on ~elu, ponudila
je tri mogu}a tehni~ko-
tehnolo{ka re{ewa, tj.
varijante za rekonstruk-

GREJAWE NOVOG SADA NAME]E REKONSTRUKCIJU 
EPS-ove ELEKTRANE-TOPLANE

Zlatni trougao 
isplativosti

Samo ako se uspostavi troslojnost u proizvodwi
elektri~ne energije, toplotne energije i tehnolo{ke
pare mogu}a je puna isplativost spregnute proizvodwe
na gas Na konkurs za strate{kog konsultanta ponude
dostavile ~etiri renomirane firme 

Sporo, ali tako mora 
- Ve} je stvoren utisak da se sporo radi

na ovom projektu za “Novi Sad”. I meni
smeta {to ne mo`e br`e, ali tako mora da
se radi. To je zakonima propisana proce-
dura, koju EPS nastoji da ispo{tuje u sva-
kom segmentu, jer je jedino tako ispravno.
U svakoj od tih procedura sadr`ana je su-
{tina kvaliteta i zakonitosti rada. Na
ovom projektu ukqu~en je ogroman broj qu-
di, koji su u punoj meri anga`ovani, i to svakodnevno. Druk~ije
je sa “Kolubarom B”. Kod we smo imali gotovo sve zavr{eno ka-
da smo raspisali oglas. Za “Novi Sad” krenuli smo iz po~etka
- objasnio je Markovi}.

DRAGOMIR MARKOVI]
DIREKTOR DIREKCIJE EPS-a ZA STRATEGIJU I INVESTICIJE

Iz proizvodne hale 
TE-TO “Novi Sad”
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ciju, odnosno unapre|ewe
proizvodwe u novosadskoj
TE-TO. Sve tri ukqu~uju
dogradwu nove gasne tur-
bine, s tim {to bi se kod
prve dve nova turbina do-
gradila na postoje}e po-
strojewe, koje bi se na taj
na~in iz kombinovane
proizvodwe prevelo u no-
viju tehni~ko-tehnolo-
{ku generaciju, odnosno u
postrojewe za spregnutu
(kogenerativnu) proiz-
vodwu elektri~ne i to-
plotne energije. Tre}a
varijanta je izgradwa no-
ve gasno-parne jedinice,
i to bi bila grinfild
investicija, novo postro-
jewe na postoje}oj infra-
strukturi. U EPS-ovoj
studiji data je i ~etvrta
opcija - da budu}i inve-
stitor eventualno ponudi
sasvim druk~ije re{ewe,
ali koje bi ispuwavalo
postavqene zahteve o efi-
kasnosti i isplativosti,
kako proizvodwe elek-
tri~ne energije, tako i
grejawa Novog Sada i
proizvodwe tehnolo{ke
pare.

U fizibiliti studiji,
koju radi “Energopro-
jekt” i koja treba da bude
zavr{ena do kraja juna,
elaboriraju se ove ponu-
|ene varijante, pri ~emu
se za svaku razmatraju svi
aspekti efikasnosti i
isplativosti proizvod-
we, ukqu~uju}i i uticaj na
`ivotnu sredinu. Kada
ova studija bude na stolu,
EPS }e mo}i da zapo~ne
vaqane razgovore sa kon-
sultantom, ~iji je izbor u
toku. Markovi} ka`e da
su u datom roku, do 26. ma-
ja ove godine, ponude na
tender EPS-a za strate-
{kog konsultanta
dostavile ~etiri
me|unarodno reno-
mirane firme, i to:
ameri~ko-austra-
lijski Parsons, ne-
ma~ki Konzorcijum
CSP/Lahmeyer/Ro-
land Berger, kao i
dve austrijske Ver-
bundplan i EPIC.

- Konsultant tre-
ba da nam pomogne
da pripremimo tender i
strategiju za izbor stra-
te{kog partnera, inve-
stitora, koji }e najvi{e
odgovarati temeqnim in-
teresima EPS-a. Na{i
interesi su da o~uvamo
celinu EPS-a i razvija-
mo proizvodwu i trgovinu
elektri~nom energijom,
te zato nastojimo da pri-
vu~emo partnere koji u to-
me mogu da nam pomognu -
objasnio je Markovi} do-
dav{i da EPS od konsul-
tanta tra`i pomo} u oda-
biru najboqeg tehni~ko-
tehnolo{kog re{ewa i
sagledavawu referenci
potencijalnih investito-
ra, koje treba zaintereso-
vati da ulo`e sredstva u

rekonstrukciju novosad-
ske TE-TO. Kako je rekao,
EPS pre svega tra`i
strate{kog partnera koji
}e svoju tehni~ko-tehno-
lo{ku ponudu objediniti
sa investicionim poten-
cijalom kojim raspola`e.

Kada smo ve} kod toga,
na{eg sagovornika pita-
li smo koliko mo`e da
bude realan plan ruske
firme da gradi termoe-
lektranu-toplanu od 900
megavata u Novom Sadu,
koja bi navodno grejala
grad i izvozila struju. 

- Na osnovu onoga {to se
pojavilo u medijima te-

{ko je ulaziti u detaqe,
ali ~ini se veoma preten-
cioznim ta planirana
snaga, a onda i navodna is-
plativost. Ako se ispla-
tivost bazira na niskoj
(netr`i{noj) ceni ener-
genta, i najgori ciklus
mo`e da se dokazuje kao
efikasan, ali to nije re-
alno. Nama u EPS-u, ruski
“Tehnopromeksport” nije
nepoznat. Sa wima smo do-
sta sara|ivali i sara|uje-
mo, oni su, recimo, u~e-
stvovali u gradwi i ove
TE-TO “Novi Sad”, a i sa-
da su tu oko ovog na{eg
projekta za rekonstrukci-
ju. Sigurno je da oni imaju
stru~ni potencijal da mo-
gu da izgrade svaku elek-
tranu. Pitawe je samo ko
}e obezbediti finansij-
ska sredstva i od koga }e
dobiti tih navodnih 600
miliona evra za ovakav
projekat. Partner s kojim
su potpisali ugovor u No-
vom Sadu, {vajcarska
firma, kako sam pro~itao
u {tampi, u stvari je of-
{or kompanija, ~iji kapi-
tal mo`da postoji, a mo-
`da i ne na nekim ostrvi-
ma - rekao je Markovi}. 

Na novinarsko pitawe
za{to EPS ne u|e u part-
nerstvo sa Rusima, Mar-
kovi} je kazao: 

- “Tehnopromeksport” je
respektibina firma i
vrlo je konkurentna, ali
EPS, kako sam ve} rekao,
pre svega tra`i investi-
tora koji }e ulo`iti
sredstva u projekat re-
konstrukcije ovog na{eg
proizvodnog postrojewa,
kao {to tra`imo i za
“Kolubaru B”. Strate{ki
partner }e se birati u
transparentnoj i fer
proceduri, u kojoj poten-
cijalni ruski partneri

imaju velike {anse
da valorizuju svoje
komparativne pred-
nosti.

Markovi} je do-
dao da su za EPS re-
spektabilne, pre
svega, velike elek-
troprivredne kom-
panije, mada se o~e-
kuje da }e se na ten-
der javiti i neke
finansijske ku}e,

koje bi investirale u na-
{u energetiku. Govore}i
o uslovima za investi-
rawe, on je podsetio da
nova zakonska regulativa
u Srbiji omogu}uje i dru-
gim subjektima da samo-
stalno investiraju u elek-
troenergetske objekte i
ravnopravno u~estvuju u
tr`i{noj utakmici, ali
i ti subjekti, kako je is-
takao, moraju da zadovoqe
sve uslove te iste zakon-
ske regulative, uostalom
kao i EPS. 

Rekav{i da se pripreme
za realizaciju projekta
obavqaju postupno, Mar-
kovi} je najavio da }e
uskoro biti izabran kon-
sultant, sa kojim }e EPS
do kraja ove godine pri-
premiti tender, tako da
bi izbor strate{kog
partnera mogao da se oba-
vi idu}e godine. Kada }e
Novi Sad imati re{en
problem grejawa, zavisi
od toga za koju }e se vari-
jantu rekonstrukcije
opredeliti investitor i
EPS. Najpre, ipak, treba
na}i investitora. í

Anka Cvijanovi}

- S obzirom na to da je odre|uju}i kriterijum efikasnost
kombinovanog sistema proizvodwe elektri~ne energije i gre-
jawa Novog Sada, planira se i snaga budu}eg kogenerativnog po-
strojewa. Mada sistem grejawa u ovom gradu jo{ nije dovr{en,
potrebe se procewuju na osnovu dovr{enog sistema i to je oko
300 termi~kih megavata. Pri tome, kogeneracija bi obuhvatila
i 300 tona tehnolo{ke pare na sat za potrebe Rafinerije.
Ukupna snaga rekonstruisane TE-TO, dakle, jo{ nije odre|ena,
ali sigurno }e biti barem dva puta mawa od “ugovorenih 900
megavata” - rekao je Markovi}.

Dva do tri puta mawe

“Tehnopromeksport” je 
respektibilna firma i vrlo je 
konkurentna, ali EPS tra`i 
investitora koji }e ulo`iti 

u rekonstrukciju ovog na{eg 
proizvodnog postrojewa
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POSLE DUÆEG VREMENA DOBRI FINANSIJSKI REZULTATI 

Uspe{no poslovawe EDB-a
Najvaæniji zadaci u sprovo|ewu organizacionih promena su utvr|ivawe niæih

organizacionih celina dru{tva, sistematizacija radnih mesta i vrednovawe rada

Iako ne uspeva da naplati
sva potra`ivawa za utro-
{enu elektri~nu energi-
ju, Privredno dru{tvo

“Elektrodistribucija Beograd”
je, posle du`eg vremena, u 2005. go-
dini poslovalo sa dobiti od oko
2,1 milijardu dinara - rekao je za
list “kWh” Stevan Mili}evi},
direktor ovog preduze}a. - Na po-
zitivan finansijski rezultat
uticalo je nekoliko faktora i to
pre svega uspostavqawe realnih
ekonomskih uslova privre|ivawa
unutar EPS-a uvo|ewem transfer-
nih cena. Time su se realnije de-
finisali tro{kovi nabavke i
omogu}ila raspodela prihoda od
prodaje elektri~ne energije. Sada
je mogu}e da se tro{kovi nabavke,
amortizacije, kao i ostali pokri-
vaju iz prihoda od prodaje elek-
tri~ne energije, {to omogu}ava da
se stvara akumulacija sredstava,

odnosno dobit - ka`e Mili}evi}.
Mo`e se re}i i da je racionalno
pona{awe u vezi sa odr`avawem
mre`e, zaradama i sa drugim mate-
rijalnim tro{kovima, tako|e, je-
dan od ~inilaca pozitivnog fi-
nansijskog poslovawa ovog dru-
{tva.

Mili}evi} navodi i da }e nova
organizacija PD EDB, ta~nije
izdvajawe nedistributivnih de-
latnosti - Javna rasveta i Elek-
troizgradwa - stvoriti nove mo-
gu}nosti menaxmentu za usmerava-
we aktivnosti na osnovnu delat-
nost (upravqawe, odr`avawe
elektroenergetskih objekata i
isporuka elektri~ne energije).
Najva`niji zadaci u sprovo|ewu
organizacionih promena u ovom
trenutku su utvr|ivawe ni`ih or-
ganizacionih celina dru{tva,
sistematizacija radnih mesta i
vrednovawe rada.

Za 2006. godinu sredstva za odr-
`avawe mre`e bi}e obezbe|ena iz
razlike u ceni elektri~ne ener-
gije koja ostaje privrednom dru-
{tvu, a investiciona sredstva ve}
postoje iz prethodnih godina. Je-
dini problem predstavqa obezbe-
|ivawe lokacija za gradwu i gra-
|evinskih dozvola za nove objek-
te, ka`e direktor Mili}evi} i
dodaje da se radi i na smawewu
tehni~kih i komercijalnih gubi-
taka. Uvo|ewem nove opreme i re-
konstrukcijom postoje}e mre`e
ide se ka smawewu tehni~kih gu-
bitaka, a komercijalni bi bili
zna~ajno smaweni nabavkom i za-
menom brojila, legalizacijom
prikqu~aka i efikasnijim spro-
vo|ewem sudskog postupka kod ot-
krivawa bespravne potro{we
elektri~ne energije, zakqu~uje
Mili}evi}. í

R. E.  

Opti~ka mre`a EPS-a
ve}a je za jo{ jedan pravac,
ta~nije postavqeni su op-
ti~ki kablovi na daleko-
vodu 453 - od RP “Drmno”
do TS “Pan~evo 2” - rekao
je Slavoqub Luki}, direk-
tor Projekta telekomuni-
kacije. - Posao je obavqen
u predvi|enom roku, pre
svega jer je bio unapred do-
bro pripremqen, a tehni~-
ke pote{ko}e su uspe{no
prevazi|ene. Sama reali-
zacija bila je interesant-
na zbog prelaza dalekovo-
da preko Dunava, gde su ve-
liki rasponi izme|u stu-
bova ~ija visina dosti`e
100 metara. Tako|e, treba
ista}i i veliku stru~nost
izvo|a~a radova, radnika
“Energo Management Gro-
up”, koji su doprineli da
ovaj posao bude realizovan
efikasno - obja{wava Lu-
ki}. 

Planirani poslovi sti-
gli su do polovine. Posta-
vqeno je oko 1.500 kilome-
tara OPGW kabla, a po~et-
kom juna zapo~eti su veoma

va`ni radovi na DV 436,
koji spaja TS “Obrenovac
A” i TS “Kragujevac 2”.
Trenutno je telekomunika-
cioni sistem EPS-a u di-

rektnoj vezi sa ~etiri ze-
mqe u regionu i to Bugar-
skom, Rumunijom, Ma|ar-
skom i Hrvatskom. í

R. E.

Opti~ka mre`a EPS-a 
pre{la preko Dunava

Novi pravci OPGW mre`e
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ELEKTROENERGETSKA

SITUACIJA U MAJU

Potro{wa
iznad 

bilansa
Ukupne potrebe za elektri~nom ener-

gijom na podru~ju Srbije (bez potro-
{we na Kosmetu) u maju iznosile su
2,336 milijardi kilovat-sati. Prema
podacima Sektora za planirawe i
upravqawe, to je 3,7 odsto vi{e od bi-
lansa, a 4,1 odsto vi{e nego u istom me-
secu pro{le godine. Kapaciteti EPS-a
(ukqu~uju}i HE “Piva” i HE “Gazivo-
de”) su tokom maja proizveli 3,038 mi-
lijardi kilovat-sati elektri~ne ener-
gije, {to je 10,6 odsto vi{e od bilansa,
a za 2,8 odsto vi{e od ostvarewa u
istom mesecu lane. U proto~nim hidro-
elektranama proizvedeno je 1,028 mili-
jardi kilovat-sati, {to je za 5,9 odsto
mawe od bilansa, odnosno za 7,9 proce-
nata mawe nego u istom periodu pret-
hodne godine. Akumulacione hidroe-
lektrane proizvele su 246 miliona ki-
lovat-sati ili za 50,1 odsto vi{e od bi-
lansa, a 7,1 odsto mawe u odnosu na maj
prethodne godine. Termoelektrane na
ugaq (bez elektrana na Kosovu) prema-
{ile su bilans za 15,7 odsto, tj. za 15,1
odsto u odnosu na isti mesec pro{le
godine. Potrebe za elektri~nom ener-
gijom u maju podmirene su i nabavkom 98
miliona kilovat-sati od drugih elek-
troenergetskih sistema i partnera. 

Krajem maja stawe na deponijama
ugqa i u akumulacijama bilo je zadovo-
qavaju}e, ta~nije 29 odsto ugqa vi{e
nego {to je planirano za ovaj mesec i
95,5 odsto maksimalnog energetskog sa-
dr`aja u jezerima akumulacionih elek-
trana. í

R. E.

Proteklo je gotovo ~etvrt veka
od kako nije po~ela gradwa elek-
trane u Srbiji i gotovo 20 godina
od pu{tawa u rad neke nove elek-
trane. Ukoliko zanemarimo ter-
moelektranu “Kolubara B“, za ko-
ju EPS tra`i strate{kog partne-
ra po ko zna koji put, bukvalno
nijedna nova lokacija za elek-
tranu nije do`ivela ni polagawe
kamena temeqca. Dubqa analiza
bi pokazala da se to i te kako
ose}a: u elektroprivredi, u in-
dustriji, u privredi i u ukupnom
stawu Srbije. 

Uprkos temeqnim i obimnim
promenama privrednog sistema,
ukidawu starih i formirawu no-
vih institucija, nejasno je u ~iju
nadle`nost spada gradwa novih
elektrana. Postoji li, uop{te,
ne~ija obaveza da proizvodi
elektri~nu energiju i opskrbqu-
je potro{a~e potrebnim koli~i-
nama? Pitawe ne deluje ba{ su-
vislo, ali ako boqe razmisli-
te... Znamo da EPS ima obavezu
snabdevawa, po cenu uvoza uz gu-
bitke, ali nema obavezu gradwe.

Principi tr`i{ne privrede
su jasni i lako ih je razumeti,
ali je problem imamo li mi zao-
kru`en sistem ili tome tek te-
`imo. Svaka roba, pa i elektri~-
na energija, proizvodi se i pro-
daje iz ekonomskih interesa, u
skladu sa tra`wom, tj. mogu}no-
stima plasmana. Kako na dana-
{wem nivou tehnike i tehnologi-

je proizvodwa nije problem, ja-
sno je da je problem prodaja, bo-
qe re~eno obezbe|ewe tr`i{ta.
I kad dr`ava nekim svojim aktom
obezbedi proizvo|a~u tr`i{te,
uz pravo da koristi energetske
resurse, name}e mu i obavezu
urednog snabdevawa potro{a~a
na svojoj teritoriji. Razumqivo,
sve se to pravno i ekonomski
uobli~i da bi funkcionisalo,
ali je tu osnovni princip na ko-
me po~iva.

U na{im uslovima, me|utim,
kao da su princip pobrkani. Pro-
pisivawem cena elektri~ne
energije, proizvo|a~ umesto za-
rade, ostvaruje gubitak u poslo-
vawu. Uz gubitak, nema ulagawe i
gradwe novih objekata. To onda
vodi u nesta{ice i poskupqewa
robe koje nema. “Obaveza“ snab-
devawa potro{a~a u toj situaci-
ji postaje isporuka i snabdevawe
a ne prodaja i kupovina. Jasno je
da, kada nema robe od doma}ih
proizvo|a~a, a potro{a~i je tra-
`e, nikakva organizacija ne mo-
`e obezbediti prodaju robe koja
ne postoji. Priska~e u pomo}
uvoz, tj. me|unarodna poveza-
nost? U principu da, pitawe je
samo po koju cenu.

Eksperimenti sa deregulacijom
elektroprivrede i uvo|ewem “tr-
`i{ta“ poremetili su mnogo sna-
`nije i ve}e sisteme od srpskog.
Bilo je, zna se, i vra}awa na stare
odnose, tj. odustajawa od nekih ra-

dikalnih promena.
Ciqevi se ne me-
waju - biti efika-
sniji, obezbediti
razvoj, izbe}i ne-
sta{ice i proble-
me. Da li su nam to

ciqevi? EPS-u
verovatno da,
ali bez okvira
i podr{ke,
ciq nije do-
sti`an. No,
u v o | e w e m
pravila igre
na regional-
nom tr`i{tu,
koga nema bez

tr`i{ne cene,
profit kao ka-

tegorija ni EPS-u
ne}e biti daleko.
Tek tada }e se u
Srbiji graditi ele-
ktrane.

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Pobrkani principi
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Elektrotehni~ki
institut “Nikola
Tesla” koji je 28.
maja obele`io se-

dam decenija rada, jedina
je ustanova u svetu koja je
osnovana pod imenom ovog
velikana jo{ za wegova
`ivota. Naime, u godini
osnivawa Instituta, Ni-
kola Tesla je bio osamde-
setogodi{wak. Nau~nik
je bio dobro upoznat sa
naporima qudi da se ute-
meqi ova institucija. Na
osnivawe Instituta koji
}e poneti wegovo ime dao
je i pismenu saglasnost. U
telegramu, koji se i danas
~uva, Tesla je napi-
sao:”Sla`em se sasvim jer
sam osvedo~en sude}i po
sli~nom amerikanskom
iskustvu da }e Institut
biti od velike koristi…
ako okolnosti dopuste,
mo`ete ra~unati
na skromnu po-
mo}. Spomenite
me na{em naro-
du…”

Godina 1936, 28.
maj, kada je u Beo-
gradu na izuzetan
na~in slavqena
8 0 - g o d i { w i c a
ro|ewa Nikole
Tesle, predstavqa
i datum osnivawa
Instituta. O ve-
li~anstvenoj sve~anosti
koja je uprili~ena ovim
povodom najboqe svedo~e
re~i Tesline sestre Ma-
rice Kosanovi} koja je
prisustvovala proslavi.
Bratu Nikoli poslala je
telegram slede}e sadr`i-
ne: “Odlaze}i sa veli~an-

stvene proslave beograd-
ske na kojoj sam te zastupa-
la, pozdravqa te i qubi
sestra Marica”. Nikola je
odgovorio: “Opet si me
razveselila. Sve dobro.
Samo da me ne di`u u ne-
besa. Bratski pozdrav,
Nikola”. 

Daleko “od dizawa u ne-
besa”, predstavqao je na-
por i trud jednog ~oveka

da se delo Nikole Tesle
prizna onako kako to i za-
slu`uje ovaj nau~nik. Na-
ime, istina o nau~nim ot-
kri}ima i zaslugama Ni-
kole Tesle (naro~ito u
oblasti radiotehnike) u
Srbiji i onda{woj Jugo-
slaviji, ali i u celom sve-

tu, skoro da nije ni bila
poznata. Nobelova nagra-
da za otkri}a u oblasti
radija pripala je Itali-
janu Markoniju, a tek }e
1943. godine, samo neko-
liko meseci nakon Tesli-
ne smrti i posle dugotraj-
nog sudskog procesa, Pa-
tentni sud u Va{ingtonu
zvani~no poni{titi
Markonijeve patente, da-

ju}i prvenstvo ra-
nije prijavqenim
patentima Nikole
Tesle, koje je Mar-
koni samo kori-
stio.  

In`ewer Slavko
Bok{an (1889-1953)
najzaslu`niji je za
utemeqivawe ime-
na Nikole Tesle u
svest srpskog naro-
da izme|u dva svet-
ska rata i za {i-

rewe nau~ne istine o we-
mu. Jo{ kao novosadski
gimnazijalac, Bok{an je
sa velikim odu{evqewem
pratio, koliko mu je to
bilo omogu}eno, rad i
`ivot velikog nau~nika.
Godine 1924. Slavko Bok-
{an objavquje kwigu “Ni-

kola Tesla i wegovo de-
lo”, {aqe je Tesli, koji
mu odgovara: “Primio
kwigu. Izrazili ste se
sna`no i majstorski. Fa-
la, Srbine. Radi se na
prevodu. Pozdrav, Nikola
Tesla”. Stupaju}i u pre-
pisku sa Teslom, Bok{an
mu se 1926. godine ovako
obra}a: “Pro{lo je ot-
prilike dve godine, od
kako sam otpo~eo da in-
tenzivno prou~avam va{a
dela… Objavqivawa }u
nastaviti i verujem da }u
uskoro mo}i Va{a najva-
`nija dela u nekoliko op-
{irnih kwiga izdati.
Na{a inteligencija, a
specijalno na{i in-
`eweri i nau~ni krugovi
potpuno su iznena|eni sa
onim {to sam do sada o va-
{im delima objavio i
smatraju za najve}u nacio-
nalnu du`nost, da se Va-
{a dela celom na{em na-
rodu u~ine pristupa~nim.
Vi ste za celu na{u rasu
najve}i genije nauke, a za
mla|i nara{taj uzor mo-
rala, energije i genijal-
nosti”. Od te godine Bok-
{an objavquje niz publi-

SEDAM DECENIJA RADA ELEKTROTEHNI^KOG INSTITUTA “NIKOLA TESLA”

“Institut od velike
koristi”

Slavku Bok{anu, najzaslu-
ænijem za osnivawe Instituta,
Tesla je ovim re~ima dao sagla-
snost na osnivawe Instituta
koji }e nositi wegovo ime 

Osnivawu instituta “Nikola
Tesla” u Beogradu prisustvovalo
je 20 delegata nau~nih ustanova

iz Nema~ke, Francuske, Austrije,
SAD, Engleske, Ma|arske, ^e{ke,

Slova~ke, Bugarske, Rusije... 

*

*

Po kadrovskom
potencijalu 

jedan od vode}ih
instituta u 
jugoisto~noj

Evropi
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kacija i ~lanaka u doma-
}im i inostranim ~asopi-
sima i po~iwe svoju borbu
za istinu o Teslinim do-
stignu}ima.  Ubrzo je
osnovano Dru{tvo za po-
dizawe Instituta Niko-
le Tesle. Predsednik
Dru{tva bio je dr Bogdan
Gavrilovi}, profesor
Univerziteta i
predsednik Srpske
kraqevske Akademi-
je, a generalni se-
kretar Slavko Bok-
{an. Marta 1936. go-
dine u {tampi je ob-
javqen slede}i pro-
glas: “Da bi na{ na-
rod odao vidno pri-
znawe svom genijalnom
sinu Nikoli Tesli, osno-
vano je u Beogradu Dru-
{tvo, koje }e podi}i “In-
stitut Nikole Tesle”, u
kome }e se vr{iti nau~na
istra`ivawa na poqu fi-
zike i elektrotehnike i
raditi na usavr{avawu i
ispitivawu pronalazaka
i otkri}a. U isto vreme
dru{tvo }e prire|ivawem

Teslinih proslava, pre-
davawima, publikacijama
wegovih dela i objavqi-
vawem popularnih i nau~-
nih rasprava i kwiga o
Tesli i wegovom zna~aju
raditi na tome da se stvo-
ri kult Nikole Tesle i
kod nas i na strani.” 

Povodom 80-godi{wice

ro|ewa i osnivawa Insti-
tuta Nikola Tesla, prire-
|ena je velika sve~anost na
Kolar~evom narodnom uni-
verzitetu. “Velika nacio-
nalna manifestacija”, ka-
ko Bok{an naziva ovu pro-
slavu, bila je organizovana
i na univerzitetima u Za-
grebu i Qubqani. U Beo-
gradu je bilo prisutno vi-
{e od 20 delegata inostra-

nih nau~nih ustanova iz
Nema~ke, Francuske, Au-
strije, Amerike, Engleske,
Ma|arske, ^ehoslova~ke,
Bugarske, Rusije... Pored
toga, Bok{an je uporedo
radio i na prikupqawu
sredstava za podizawe
zgrade Instituta i nabav-
ku potrebnih instrumenata

i aparata. Tako je,
ovom prilikom, fizi-
~ar [reter, ina~e i
dobitnik Nobelove
nagrade, u ime nema~-
kih dru{tava prilo-
`io milion dinara za
Institut. 

U narednom perio-
du Slavko Bok{an je

odr`ao niz predavawa u
Pragu, Parizu, Budimpe-
{ti, Berlinu, Londonu,
Bernu, Be~u... Na wima je
govorio o pronalascima i
zna~aju Tesle i o~ekivao
podr{ku najve}ih nau~ni-
ka sveta, ali i industrija-
laca i drugih uglednih
li~nosti. Tako je po~asni
predsednik Komiteta za
prikupqawe pomo}i u Pa-

rizu bio mar{al Francu-
ske Fran{ d’Epere. 

O zaslugama Slavka Bok-
{ana za podizawe ovog In-
stituta, ali i za prodor na-
u~ne istine o Tesli, govori
i podatak da su Mihailo
Petrovi} i Milutin Mi-
lankovi} 1937. godine, kao
Teslini predlaga~i za we-
govo redovno ~lanstvo u
Srpskoj kraqevskoj Akade-
miji, ujedno predlo`ili i
Slavka Bok{ana za dopi-
snog ~lana Akademije kao
zaslu`nog za iscrpno istra-
`ivawe o na{em nau~niku. 

Danas je Elektrotehni~-
ki institut “Nikola Te-
sla” po svojim kadrovskim
potencijalima i po rezul-
tatima koje pokazuje, jedan
od vode}ih u jugoisto~noj
Evropi i institut od stra-
te{kog zna~aja za Srbiju.
U wemu je od 105 zaposle-
nih, 12 doktora nauka, 10
magistara i 50 nau~nih
radnika sa visokom stru~-
nom spremom. í

Sawa Roslavcev

“Odlaze}i sa veli~anstvene 
proslave beogradske na kojoj 
sam te zastupala, pozdravqa 

te i qubi sestra Marica”

*

*

Sve~anom akademijom u
velikoj sali Kolar~eve za-
du`bine u Beogradu obele-
`ena je 26. maja ove godine
150-godi{wica ro|ewa
Nikole Tesle i 70-godi-
{wica rada Instituta ko-

ji, kako je re~eno, s pono-
som nosi ime ovog velikog
nau~nika srpskog porekla.
Pozdravqaju}i goste, di-
rektor Instituta Dragan
Kova~evi} naglasio je da se
ova institucija svojim ra-

dom i doprinosom nau~noj
misli dostojno odu`uje
imenu Nikole Tesle, bez
obzira na kakve sve te{ko-
}e da je nailazila tokom
svog postojawa i na prepre-
ke koje mora da savladava u

ostvarivawu svoje misije.
O delu Nikole Tesle bese-
dili su republi~ki mini-
star rudarstva i energeti-
ke Radomir M. Naumov i
akademik Petar Miqani}. 

Pred velikim brojem zva-
nica i poslenika elektro-
tehni~ke struke u prepunoj
sali Kolar~eve zadu`bine
potom je izveden scenski
prikaz programa “Nikola
Tesla - ime kojim planeta
Zemqa sjaji”, prema scena-
riju Milovana Vitezovi}a.
Tekstove su kazivali Sve-
tlana Bojkovi}, Petar
Kraq i Lepomir Ivkovi},
a u programu je u~estvovao i
Hor Umetni~kog ansambla
Vojske “Stanislav Bini~-
ki”. U auli Kolar~eve zadu-
`bine postavqena je izlo-
`ba fotografija koje sve-
do~e o `ivotu i delu Niko-
le Tesle. í

A. C.

INSTITUT “NIKOLA TESLA” OBELEÆIO 70-GODI[WICU RADA

U slavu velikog nau~nika

Sa sve~ane akademije u
velikoj sali Kolar~eve
zadu`bine
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AKCIJE

Zvona za crkvu sve-
tih apostola Pe-
tra i Pavla u Smi-
qanu koja je Elek-

troprivreda Srbije izli-
la i darovala povodom obe-
le`avawa 150 godina od
ro|ewa Nikole Tesle kre-
nula su 8. juna ka svom od-

redi{tu. Krajem maja u ime
EPS-a zvona je episkopu
gorwokarlova~kom vladi-
ci Gerasimu predao Dra-
gojlo Ba`alac, zamenik
generalnog direktora
EPS-a, izraziv{i nadu u
ponovni susret kada wiho-
va zvowava bude ozna~ila

po~etak novog `ivota ove
crkve.

O~ekuje se da zvona budu
postavqena tokom juna, ka-
da }e se posle vi{e od 70
godina ponovo oglasiti sa
pravoslavne crkve u Smi-
qanu. í

R. E.

DAR EPS-a POVODOM 150-GODI[WICE RO\EWA NIKOLE TESLE

Bronzana zvona 
krenula za Smiqan

Sa predaje zvona 
vladici Gerasimu

Zvona spremna
za put

Posebna nagrada Justini
Vidosavqevi} za 

ilustrovani strip o struji

Nagra|ena i 
deca sa Kosmeta
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vr{en je likovni kon-
kurs za u~enike osnovnih
{kola. Privredno dru-
{tvo za distribuciju
elektri~ne energije
“Centar” i Privredno
dru{tvo “Termoelektra-
ne i kopovi Kostolac”
nagradili su pet najuspe-
{nijih radova. Odlukom
stru~nog `irija od 350
pristiglih radova iz 25
{kola sa teritorije
[kolske uprave Po`are-
vac za najuspe{nije u
Brani~evskom i Podunav-
skom okrugu progla{eni
su likovni radovi: An-
dreje Bogi}, u~enice pr-
vog razreda O[ “Brani-
slav Nu{i}” iz Smedere-
va, Vi{we Panti} iz pe-
tog, Marije Zari} iz {e-
stog i Stevana Pali}a iz
sedmog razreda O[ “Sve-
ti Sava” iz Velike Pla-
ne, kao i rad Lazara Mi-
si}a u~enika osmog raz-
reda O[ “Akademik Ra-
domir Luki}” iz Mio-
{evca. Nagrade ku}ni
bioskop, koje je obezbe-
dilo Privredno dru{tvo
“Termoelektrane i kopo-
vi Kostolac”, autorima
najuspe{nijih radova
uru~ene su u Kragujevcu u
prostorijama PD “Cen-
tar”, koje obezbe|uje na-
grade za autore tako|e
pet najuspe{nijih radova
na podru~ju [umadijskog
okruga. Vredne nagrade
obezbe|ene su i za nastav-
nike koji su svakako do-
prineli likovnom stva-
rala{tvu nagra|enih. 

Po~etkom juna i u PD
“Elektrodistribucija
Beograd” uru~ene su na-
grade pobednicima prvog
kruga likovnog konkursa
“Tesla - bajka o struji”.
Od 1.497 radova iz 65
{kola osnovnih {kola sa
teritorije [kolske
uprave Beograd, koliko je
pristiglo, izabrano je 15
najboqih radova, a male
autore i wihove nastav-
nike nagradila su pri-

vredna dru{tva Elektro-
distribucija Beograd,
Termoelektrane Nikola
Tesla i Rudarski basen
Kolubara.

Na konkurs u PD “Jugo-
istok” pristiglo je 1.400
radova sa podru~ja {kol-
skih uprava Ni{, Zaje~ar
i Leskovac, a stru~ni
`iri izabrao je 10 naj-
boqih. Pobednici kon-
kursa su nagra|eni DVD
plejerima sa ku}nim bio-
skopima i drugim pri-
godnim poklonima, kao i
wihovi nastavnici. Po-
sebnu nagradu dobila je
Justina Vidosavqevi} iz
Vlasotinaca, u~enica
drugog razreda, za ilu-
strovani strip o struji.   

Ove godine na likov-
nom konkursu u~estvovala
su i deca iz osnovnih
{kola u srpskim sredina-

ma na Kosovu i Metohiji.
Posle prve selekcije ra-
dova, pet najboqih autora
nagradili su JP “Elek-
trokosmet” i Direkcija
za kosmetska preduze}a
EPS-a. Nagrade su dobi-
li: Du{an Jovanovi}, {e-
sti razred, iz sela Stra-
`a, Ivan Stojanovi},
osmi razred, iz Ja`inca,
Jovana Milovi}, osmi
razred, iz Kosovske Mi-
trovice, Jovan \ori}, pe-
ti razred, iz Dowe Gu{te-
rice i Dragana Milovi},
sedmi razred, iz Zve~ana
(na fotografiji).

U junu }e, posle drugog
kruga selekcije radova,
biti izabrano najboqih
10 radova koje }e nagra-
diti Elektroprivreda
Srbije. í

R. E.

ZAVR[EN PRVI KRUG LIKOVNOG KONKURSA

Nagrade malim slikarima
Pozori{te lutaka “Pinokio” je za osnovce iz Novog Sada iz-

velo predstavu “Tesla - bajka o elektricitetu”. Po{to je me|u
wima sigurno i onih koji }e za svoj `ivotni poziv odabrati ne-
ku od oblasti elektrotehnike, taj poklon deci je neka vrsta
dugoro~nog kredita. Najboqi u~enici iz novosadskih i ba~ko-
palana~kih {kola, a uz to takmi~ari iz fizike i matematike,
bili su gosti “Elektrovojvodine” koja je organizovala posetu
TENT-u i Muzeju Nikole Tesle.

Dugoro~ni kredit za budu}e stru~wakeUo v o g o d i { w o j
akciji “EPS I
DECA 2006 - Te-
sla 150” koja

proti~e u znaku obele`a-
vawa 150 godina od ro-
|ewa velikog nau~nika,
progla{ewem najuspe-
{nijih radova u privred-
nim dru{tvima EPS-a za-

Specijalne nagrade
deci Vrti}a  “Nata{a
Veqkovi}” u ^itluku
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Kraj {kolske godi-
ne ozna~ava i kraj
prvog dela akcije
EPS I DECA

2006 - TESLA 150. Nakon
dva i po meseca po~iwe se
sa svo|ewem ve} ura|enog.
Akcija je startovala 1.
aprila, drugim po redu,
likovnim konkursom. Ovo-
ga puta pod nazivom “Tesla
- bajka o struji” koji je ob-
uhvatio sve u~enike osnov-
nih {kola na teritoriji
Srbije. Ove godine u~e-
stvovale su i {kole sa Ko-
sova i Metohije. 

Likovni konkurs, orga-
nizovan uz pomo} Mini-
starstva prosvete i sporta,
trajao je od 1. aprila do 12.
maja, kada je u 14 {kolskih
uprava na teritoriji Sr-
bije i u dve {kolske upra-
ve na teritoriji Kosova i
Metohije stiglo skoro
8.000 radova iz preko 700
{kola! U Srbiji ima oko
1.300 {kola, {to zna~i da
je vi{e od polovine u~e-
stvovalo na likovnom kon-
kursu! Tako|e isti~emo -
tih 8.000 radova je ono {to
su nastavnici likovnog
izabrali i poslali na

konkurs. Izvesno je da se
mnogo vi{e dece bavilo
Teslom. Najlep{i deo li-
kovnog konkursa su nagra-
de i pokloni za autore naj-
boqih crte`a. Svako pri-
vredno dru{tvo je nagra-
dilo po pet autora naj-
boqih radova sa po jednim
ku}nim bioskopom. Nisu
zaboravqeni ni pedagozi,
pa su wima spremqeni
DVD plejeri. Potom }e 60
nagra|enih radova do}i u
Beograd u Sektor za odno-
se s javno{}u i Elektro-
privreda Srbije }e 20. juna
nagraditi 10 naj-najboqih
autora.

U aprilu, premijerom
predstave “Tesla - bajka o
elektricitetu” u Pozori-
{tu “Pinokio” u Zemunu
po~elo je dru`ewe dece
{irom Srbije sa `ivotom
i delom Nikole Tesle.
Tokom aprila, maja i juna
skoro 7.000 osnovaca iz
Beograda, Ni{a, Zaje~ara,
Leskovca, Vrawa, Kraqe-
va, Novog Sada, Pirota,
Kladova, Negotina... u`i-
valo je u ovoj neobi~noj
predstavi. Deca su dolazi-
la u Beograd, gledala

predstavu, obilazila TE
“Nikola Tesla” ili muzej
na{eg nau~nika, a pred-
stava je gostovala i u unu-
tra{wosti. Za novu {kol-
sku godinu, od oktobra do
kraja godine planirano je
jo{ devet gostovawa pred-
stave za oko 2.000 do 3.000
dece {irom Srbije. 

Muzej Nikole Tesle
otvorio je {irom vrata,
po~etkom aprila, za u~e-
nike {estih, sedmih i
osmih razreda osnovnih
{kola. Uz posebno osmi-
{qen obilazak Muzeja sa
glumcima iz predstave i
demonstratorom, deci se
na interesantan i zanim-
qiv na~in pokazuju ekspo-
nati i zanimqivi detaqi
iz `ivota Nikole Tesle.
Za tri meseca Muzej su u
organizaciji privrednih
dru{tava i EPS-a poseti-
li u~enici iz Kragujevca,
Kostolca, Po`arevca,
Novog Sada, Ba~ke Palan-
ke, Kraqeva - wih oko
1.000. Za jesen je planira-
no da ga poseti jo{ oko
1.000 |aka.

Termoelektrana “Niko-
la Tesla” je, tako|e, ak-

tivno u~estvovala u eduka-
ciji najmla|ih. Oko 1.000
dece je od aprila do juna
posetilo ovu najve}u “fa-
briku struje”, gde su mogli
da se upoznaju sa procesom
proizvodwe elektri~ne
energije i za{to je neop-
hodno da se ona racional-
no tro{i. Za to su se po-
brinuli zaposleni u
TENT-u trude}i se da od-
govore na sva pitawa ma-
lih radoznalaca.

Deca su, dru`e}i se sa
EPS-om, uvek dobijala pu-
no poklona. ^ak 7.000 CD-
ova sa zanimqivostima o
Tesli, ukqu~uju}i i igri-
ce, ve} se deli deci {i-
rom Srbije.

- Sve ide kako smo pla-
nirali. Interesovawe de-
ce i {kola je veliko, svi
su odu{evqeni ovim {to
radi EPS, jer se niko ni-
kada na ovaj na~in nije
bavio decom i Nikolom
Teslom. Ve} ga zovu “go-
spodar muwa” i nose maji-
ce sa wegovim likom. Na-
dali smo se da }e na kraju
godine nekoliko hiqada
dece pro}i kroz na{u ak-
ciju, ali smo ve} za tri
meseca, ostvarili godi-
{wi plan. Na kraju godi-
ne, EPS }e kroz svoju ak-
ciju da provede mo`da i
15.000 dece - ka`e Mom~i-
lo Cebalovi}, direktor
Sektora EPS-a za odnose
s javno{}u. - Sve to ne bi
uspelo da nemamo odli~nu
saradwu sa svim privred-
nim dru{tvima EPS-a.

Za oktobar (od 6. okto-
bra do 6. novembra), u
okviru akcije EPS I DE-
CA 2006 - TESLA 150,
planiran je literarni
konkurs, po prvi put, pod
istim nazivom kao i li-
kovni. Nadamo se da }e i
on pobuditi ma{tu mali-
{ana. í

N. Mileti} Milosavqevi}

EPS I DECA 2006 - TESLA 150

Prole}e u znaku mladih
Od aprila do juna kroz akciju EPS-a pro{lo oko 7.000 dece, a na likovnom konkursu

u~estvovalo oko 8.000 radova EPS poklawa 7.000 CD-ova sa igricama o Tesli

Deca u komandnoj 
sali TENT-a
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U okviru akcije EPS I
DECA 2006 - TESLA 150,
Elektroprivreda Srbije
je nastavila saradwu sa
NVO “De~je srce” i kra-
jem maja se dru`ila i sa
decom ometenom u razvoju.
Za wih je veoma pa`qivo,
uz pomo} stru~waka iz
“De~jeg srca” organizova-
na poseta Muzeju Nikole
Tesle i TE “Nikola Te-
sla”.

Deca su najpre obi{la
muzej gde su im animatori
i demonstrator pokazali
Tesline izume, indukcio-
ni motor i prvi daqinski
upravqa~ na svetu, a zatim
im je pokazana maketa prve
hidrocentrale koja se na-
lazi na Nijagarinim vo-
dopadima. Najve}i utisak
je ipak ostavio eksperi-
ment u kome se ukqu~uje ve-
liki transformator, a si-
jalice-neonke, koje deca
dr`e u rukama, po~iwu da
svetle!

Nakon posete Muzeju Ni-
kole Tesle, deca su obi-
{la i TE “Nikola Tesla”
u Obrenovcu, gde su prvi
put videla najve}u “fabri-
ku struje” na Balkanu: po-
stavqali su pitawa i pa-
`qivo slu{ali odgovore.

Ova poseta sru{ila je
jo{ jednu barijeru i pred-
rasudu u vezi sa decom ome-
tenom u razvoju koja su
ovom prilikom pokazala
da umeju da se raduju i in-
teresuju ba{ kao i deca ko-
ja nemaju te probleme. Za-
posleni u TE “Nikola Te-
sla” koji su prvi put orga-
nizovali ovakvu posetu bi-
li su prijatno iznena|eni
wihovom neposredno{}u!

Od 1. do 25. juna odr`a}e
se “mali” likovni konkurs
za decu ometenu u razvoju
na teritoriji cele Srbije,
a za wih 16. juna planirana
i predstava “Tesla - bajka
o elektricitetu” u Pozo-
ri{tu “Pinokio” u Zemu-

nu. U planu je i {tampawe
bojanke o opasnostima koje
vrebaju od struje, specijal-
no osmi{qene za ovu popu-
laciju. Bojanka }e, tako|e,
koristiti i za pred{kol-
ski uzrast.

Elektroprivreda Srbi-
je }e i na jesen sara|ivati

sa nevladinom organiza-
cijom “De~je srce” i ti-
mom stru~waka, kako bi
aktivno u~estvovala u
ukqu~ivawu dece ometene
u razvoju u svakodnevne ak-
tivnosti. í

N. M. M.

SARADWA EPS-a SA NVO “DE^JE SRCE”

Uposeti TENT-u i muzeju

Deca ometena u razvoju slu{aju o Teslinim izumima
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U Japanskom salonu
Centra “Sava” 10. juna
odr`ano je finale u AL-
SET kartama za izbor na-
cionalnog tima od {est
u~enika koji su na takmi-
~ewima u svojim {kolama
pokazali najboqe pozna-
vawe `ivota i rada Niko-
le Tesle.

Naime, tokom maja odr-
`ana su takmi~ewa po iza-
branim {kolama (a krite-
rijumi, za izbor {kola i
u~enika koji su se takmi-
~ili, bili su uspeh iz ma-
tematike, fizike i engle-
skog jezika) - ukupno 168
{kola i 5000 dece iz 12
{kolskih uprava u~estvo-
valo je u igri kartama.

Najboqa 43 u~enika, {i-
rom Srbije pokazala su
svoja znawa o Nikoli Te-
sli a najboqih {est u~e-
nika su: Ana Ili}, O[

“23. oktobar”, Sremski
Karlovci; Mia Begovi},
O[ “23. oktobar”, Srem-
ski Karlovci; Andrej Vra-
ni~ar,  O[ “23. oktobar”,
Sremski Karlovci; Nina
Mun}an, O[ “Kosta Tri-
funovi}”, Novi Sad; Fi-
lip Jeremi}, O[ “Bata Bu-
li}”, Petrovac na Mlavi i

u~enik sa osvojenih 47 poe-
na od mogu}ih 50 - Lazar
Gligorijevi}, O[ “Laza
Lazarevi}”, [abac.

Kris Gibson, direktor
Britanskog saveta, pozdra-
vio je sve prisutne i na-
glasio da je ovo takmi~ewe
proslava znawa iz sva tri
predmeta: matematike, fi-

zike i engleskog jezika i
da su svi u~enici koji su
u~estvovali u ovoj eduka-
tivnoj igri - pobednici.

Idejni tvorac projekta
ALSET KARTE je Bri-
tanski savet, EPS je gene-
ralni sponzor, a Mini-
starstvo prosvete i spor-
ta je bilo pokroviteq.
Istra`iva~ka stanica
“Petnica” je obavila re-
cenziju pripremnog mate-
rijala, pitawa i odgovo-
ra koji su se nalazili na
kartama.

Na{em nacionalnom ti-
mu ~estitamo i `elimo pu-
no uspeha na internacio-
nalnom takmi~ewu protiv
ekipe Bugarske, koje }e se
odr`ati 21. juna u prosto-
rijama Britanskog saveta u
13 ~asova. í

N. M. M.

Alset karte - veliko finale

Najboqi 
poznavaoci
pada i `ivota
Nikole Tesle
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NA LICU MESTA

UPo`e{koj ulici
u Beogradu, kraj
Osnovne {kole
“Josif Pan~i}”,

pa`wu prolaznika pleni
neobi~na fontana: iz veli-
ke mesingane slavine voda
nemilice curi u ogromnu
betonsku {oqu. 

U tom prizoru nema lepo-
te; ciq umetnika je bio da
{okira, a ne da uzbudi. Ako
je tako (a jeste), najve}i
{ok su do`iveli qudi iz
Beogradskog vodovoda, oni
koji ve} godinama agituju i
apeluju da se voda {tedi! 

Ali, {ta ako je “^esma”
tu samo da bi odvukla pa-
`wu?!

Iznad ove rasipni~ke
fontane uzdi`e se nedavno
izgra|ena osmospratnica
sa prostranim du}anima u

prizemqu i stanovima i
kancelarijama iznad.
Zdawe je jednostavno sime-
tri~no sa dosadno ravnim
linijama i delovalo bi kao
da je iz vremena soc-reali-
zma da nije detaqa koji ga
povezuju sa dana{wicom.
Naime, na svakom spratu, na
svakoj od osam terasa koli-
ko ih ima uokolo, nalazi se
i kutija za ventilator kli-
ma-ure|aja. [ezdeset ~eti-
ri, ako neka od wih nije
skrivena. Arhitekta, ~ije
ime za ovu pri~u i nije va-
`no, uspeo je da taj limeni
sanduk pretvori u dekora-
tivni elemenat uz ~iju po-
mo}, bar donekle, razbija
monotoniju ku}e.

Nema sumwe da je investi-
tor prikupio sve potrebne
dozvole i saglasnosti pre

nego {to se upustio u grad-
wu: takve zgradurine se ne
podi`u “divqe”. Za pohvalu
je {to je stanove opremio i
sa klima-ure|ajima, vidi se
da je mislio na budu}e kupce
i stanare. Ali, sumwam da
bi takav projekat dobio “ze-
leno svetlo” u nekoj razvije-
nijoj, ili bar mudrijoj dr-
`avi. Naprotiv, ~ak i ako
bi se nekako provukao, zace-
pili bi mu kamate za kredi-
te, razrezali doprinose i
doplate, pale bi kazne i za
projektanta i onog ko je iz-
dao dozvole za gradwu…
Trista ~uda. I to zbog - “de-
koracija”! Jer, takve dr`ave
stimuli{u racionalnost i
{tedqivost, zato i imaju.

Ne mora ~ovek da bude
stru~wak za elektrotehni-
ku pa da zna da je sistem

centralne klimatizacije
jevtiniji i {tedqiviji. Da
je investitor zgrade u Po-
`e{koj zaista mislio na
budu}e stanare ove zgrade,
pokazao bi danas vi{e bri-
ge za wihove bu|elare sutra.

Pre oko godinu dana bio
sam u Dispe~erskom centru
Elektroprivrede Srbije i
jo{ pamtim da su mi tamo,
pri~aju}i o svom poslu, re-
kli i kako im je zimi te-

{ko zbog termoelektrana,
snega, mraza, visoke potro-
{we, kvarova, a da im leti
ne vaqa zbog hidroelektra-
na, niskog vodostaja, vru}i-
ne i - klimatizatora koji
tro{e takore}i koliko i
pe}i! 

^uvam me|u va`nim papi-
rima i jednu tanku kwi`i-
cu koju je svojevremeno pri-
premio Centar za odnose sa
javno{}u EPS-a, a izdala

KLIMA-URE\AJI DODATNI PROBLEM ELEKTRODISTRIBUCIJE

Nema se - mora se
Dræava bi zaista trebalo da uvede sisteme racionalizacije

potro{we elektri~ne energije Gasifikacija i toplifikacija
idu planiranim tokom, ali postoji jo{ puno krupnih i sitnih na-
~ina koji bi doneli znatnu u{tedu Izolacija, na primer… Pa
~ak i {tedqive sijalice Ovako, sti~e se utisak kao da zaista
imamo visok standard

Na jednoj zgradi
- 64 kutije za
ventilator 
klima-ure|aja

Aleksandar 
Milojkovi}: 
Svake grejne 

sezone 
pokre}emo 
kampawu o 

{tedwi energije
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Elektrodistribucija Beo-
grad. Re~ je o zbirci saveta
za racionalno kori{}ewe
elektri~nih ku}nih apara-
ta. Naslov joj je “Savet po
savet - u{teda u doma}in-
stvu”. U woj sam onomad na-
{ao zaista korisne prepo-
ruke, kojih se, priznajem,
nisam pridr`avao, ali je-
dino zbog zaista niske cene
elektri~ne energije i
uquqkan u uverewu da bar
struje (vode i }umura) ima-
mo na pretek. Kako sad stva-
ri stoje, mora}u, izgleda,
ponovo da je prelistam ovih
dana?

Svejedno, zakucao sam na
vrata EDB-a da se raspitam
da li i za{to ar~imo struju.

- [to se nas ti~e, napla-
timo koliko se potro{i -
rekao mi je in`ewer
Aleksandar Milojkovi},
rukovodilac pogona DE-
ES. - Ali, dr`ava bi zai-
sta morala da uvede siste-
me racionalizacije potro-
{we elektri~ne energije.
Gasifikacija i toplifi-
kacija u Beogradu idu pla-
niranim tokom, ali posto-
ji jo{ puno sitnica koje
bi dr`avi donele znatnu
u{tedu. Izolacija, na pri-
mer… Pa ~ak i {tedqive
sijalice. Mi uo~i svake
grejne sezone pokre}emo
kampawu o {tedwi energi-
je, koja je stalno na na{em
sajtu. Uzalud. Sti~e se uti-
sak kao da zaista imamo
visok standard.

Ali, ako }emo po{teno,
samo tehnolo{ki nerazvi-
jene zemqe standard mere i
potro{wom elektri~ne
energije. One razvijenije
su takve parametre odavno
odbacile kao besmislene?

- Kod nas je parametar
standarda i daqe - utro{e-
na snaga po nacionalnom
dohotku - obja{wava magi-
star Du{an Vukoti}, {ef
slu`be za analizu, projek-
tovawe i daqinsko uprav-
qawe. - ^ini mi se da je to
privid. Jer, postoji i para-
metar koji meri gustinu op-
tere}ewa (megavat po kva-
dratnom kilometru) koji
upu}uje da je najve}a potro-
{wa u najgu{}e naseqenim
urbanim sredinama, i to
naro~ito u Beogradu, a u zo-
nama koje se ba{ i ne mogu

pohvaliti industrijskim
pogonima. Upravo je za Beo-
grad karakteristi~an
trend rasta optere}ewa u
julu i avgustu, {to bi se je-
dino moglo objasniti veli-
kim letwim vru}inama i -
klimatizatorima. Tu su i
“divqa” i “pitoma” gradwa
po rubnim podru~jima svih
velikih gradova u Srbiji
koju ne prati i razvoj in-
frastrukture…

Onda od wih slu{am ne-
verovatnu pri~u o tome da
kad EDB, na primer, zbog
potreba gra|ana, potro{a-
~a, `eli da investira u iz-
gradwu nove trafo-stani-
ce, mora da pro|e kroz “bi-
rokratsko ~istili{te” do-
zvola i saglasnosti kao da
gradi drumsku mehanu. Kroz
istu proceduru kao i inve-
stitor rashla|ene osmo-
spratnice u Po`e{koj koja
leti tro{i struju bar koli-
ko i zimi.

Saznao sam i da Beograd
ima (oko) 723.000 potro{a-
~a, ali da samo nekoliko
hiqada wih ima monofazna
brojila koja su sasvim do-
voqna ako se stan ne greje
na struju!

Naivno pitam da li bi
na{e banke mogle da daju
povoqnije kredite projek-
tima racionalizacije po-
tro{we energije? Ili da
kreditnom politikom de-
stimuli{u rasipnike?

- Da, ali to je pitawe za
ekonomiste i bankare - od-
govara mi in`ewer Miloj-
kovi}. - Za dr`avu, pre svih.

Onda su me pozvali na ro-
|endansku proslavu! A sla-
vili su - 45 godina posto-
jawa Elektrodistribucije
Beograd. Za{to slave ba{ u
maju?

- Elektrodistribucija
Beograd je nastala onog da-
na kada je u Srbiju do{ao
prvi kompjuter - ka`e magi-
star Du{an Vukoti}. - Bio
je to drugi ra~unar u Jugo-
slaviji: prvi je dobilo Za-
greba~ko sveu~ili{te, ovaj
na{ je odmah po~eo da pove-
zuje sistem. EPS je danas
najmo}niji sistem jugoi-
sto~ne Evrope. Mi smo teh-
nolo{ki lider, a ekonom-
ski… {ta da se ka`e. í

Milo{ Lazi}

Du{an 
Vukoti}: EDB je 
nastao onog dana 
kada je u Srbiju 
do{ao prvi 
kompjuter

Neracionalna 
potro{wa tokom

cele godine: 
Beograd no}u
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POVR[INSKI KOPOVI

Ovogodi{wi re-
monti rudarske
mehanizacije u
Rudarskom base-

nu “Kolubara” hvataju za-
mah. Iako se po~elo sa za-
ka{wewem od desetak da-
na, planirana dinamika je
nedavno dostignuta. Do sa-
da su remontovana po dva
jalovinska i ugqena siste-
ma, a u toku su remonti jo{
dva sistema.

- Radovi na remontu ru-
darske mehanizacije odvi-
jaju se po planiranoj dina-
mici - ka`e Vladan Rado-
vanovi}, tehni~ki direk-
tor Povr{inskih kopova
“Kolubara”. - U redovan
godi{wi remont prvi je
u{ao Drugi BTO sistem na
“Poqu D”. Od tada do po-
lovine maja, na ovom kopu,
zavr{en je remont jo{ dva
sistema. Remontovani su
“Prvi C” (jalovinski) i
BTS (ugqeni) sistem na
“Poqu D”, a do kraja maja

bi}e zavr{en remont BTD
(ugqenog) sistema na tam-
navskim kopovima. Posle
toga usledi}e remont dro-
bilane i deponijske ma-
{ine na “Tamnavi”. Na
ovom kopu, potom, po~e}e
opravka vedri~ara, koja }e
zbog slo`enosti i obima
poslova, trajati ne{to du-
`e nego {to je uobi~ajeno
i bi}e zavr{ena za 45 da-
na.

Paralelno sa ovim po-
slovima radi se i na pri-
premi remonta BTU
(ugqenih) sistema na
“Poqu D” i “Poqu B”.
Planirano je da se remont
ovih sistema okon~a do
kraja juna. Zna~ajno je, pri
tom, da }e se na jednom od
bagera zameniti kugli-
band, {to je i jedan od naj-
komplikovanijih i najte-
`ih poslova koji se rade
na osnovnoj mehanizaciji
na povr{inskim kopovi-
ma. Otkivci za izradu

ovog dela ve} su nabavqe-
ni i u toku je termi~ka ob-
rada materijala, posle ~e-
ga }e stru~ne ekipe “Kolu-
bara-Metala” pristupiti
izradi novog kuglibanda.
Intenzivno se radi i na
utvr|ivawu o{te}ewa i
izradi defekta`nih li-

sta za Prvi jalovinski si-
stem na poqu “Tamnava-Za-
pad” i Petog BTO sistema
na “Poqu D”. Remont ovih
sistema trebalo bi da
po~ne u julu.

- Za sada sve te~e po
planu - nagla{ava Rado-
vanovi}. - Mogu}e je, me-

U PK “KOLUBARA” REMONTI U PUNOM ZAMAHU

Mnogo posla do oktobra
Dostignuta planirana dinamika Remontovana po dva ugqena i jalovinska sistema

Gde udariti?

Predah u radu
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|utim, u zavisnosti od si-
tuacije na terenu i ope-
rativnih mogu}nosti
ekipa zadu`enih za re-
monte, da se planirani
rokovi pomere, a sa
ciqem da ne ugroze pro-
izvodne zadatke, ali i da
se ovi poslovi, ipak, ura-

de kvalitetno u zadatim
okvirima.

Uprkos tome {to su do-
sada{wi remonti obavqe-
ni kvalitetno i ove godi-
ne, te poslove prate brojne
te{ko}e. Plan ovogodi-
{wih nabavki za remonte
(zbog tendera) nije reali-
zovan, pa se najve}i deo re-
zervnih delova i reproma-
terijala nabavqa preko
vanrednih naloga. Za-
hvaquju}i takvoj organiza-
ciji i postoje}im zaliha-
ma, nije bilo ve}ih zastoja
u dosada{wem radu na
opravci i revitalizaciji
rudarske mehanizacije.

Remonte bagera, odlaga-
~a i bandvagena obavqaju
stru~ne ekipe “Kolubara-
Metala”, dok su za remonte
tra~nih transportera za-
du`ene radionice kopova.
Ovde, zato, veruju da }e svi
planirani remoti, i ove
godine, biti ura|eni kva-
litetno i u planiranom

roku - do kraja oktobra i
da ne}e ugroziti ostvari-
vawe planskih zadataka na
otkopu ugqa i jalovine. I
to, imaju}i u vidu obavezu
Povr{inskih kopova “Ko-
lubare” da u ovoj godini
proizvedu 27 miliona tona
lignita i ne{to vi{e od
60 miliona kubika jalovi-

ne. Do kraja maja, ina~e,
ostvarena je proizvodwa
od oko 12 miliona tona
lignita i 25,5 miliona ku-
bika jalovine, {to je za
oko pet odsto boqe od pla-
na. I to - i na ugqu i na ja-
lovini. í

Milun Tadi}

O obimu i slo`enosti remonata mo`da najvi{e govori poda-
tak da }e tokom osam meseci (to je uobi~ajeno vreme tokom ko-
jeg se obavqaju redovni godi{wi remonti u “Kolubari”) u pot-
punu pogonsku spremnost biti “dovedeno” petnaestak rotornih
bagera, desetak odlaga~a, vedri~ar, dvadesetak bagera tipa
E[ i Marion i vi{e od 150 kilometara traka i tra~nih tran-
sportera. Tu je i remont drobilane i deponijske ma{ine… I,
jo{ mnogo sitnijih poslova, me|u kojima su i nasipawe i odr-
`avawe desetine kilometara lokalnih puteva.

Do pune pogonske spremnosti

^ovek i mašina

Sa jednog od sistema
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TERMOELEKTRANE

Omodernizaciji
sistema otpe-
peqivawa i grad-
wi nove deponije

za odlagawe pepela i {qa-
ke iz Termoelektrane “Ko-
stolac B”, intenzivno se
pregovara u Kostolcu ve}
nekoliko godina. Opre-
deqewe je da se ide na pro-
menu tehnologije odlagawa
pepela tzv. gustom hidrome-
{avinom, {to bi zna~ajno
doprinelo za{titi `ivot-
ne sredine u okru`ewu
termoelektrana. Pored, da-

kle, smawewa razvejavawa
pepela, {to je prisutno na
postoje}oj deponiji, odlu-
~eno je da se ide i na grad-
wu nove deponije u praznom
prostoru na nekom od povr-
{inskih kopova. 

Prema do sada ura|enim
analizama, najoptimalnije
re{ewe je da se ova deponi-
ja gradi na prostoru povr-
{inskog otkopa “]iriko-
vac”. Na to upu}uju i stru~-
ne analize Rudarskog in-
stituta iz Beograda, zbog
~ega su i intenzivirane

pripreme za realizaciju
investicije vredne vi{e od
20 miliona evra. Kredit za
realizaciju projekta mo-
dernizacije sistema otpe-
peqivawa u TE “Kostolac
B” i gradwu deponije, obez-
bedila je Evropska banka za
obnovu i razvoj. Na sprove-
denom tenderu posao je po-
veren nema~koj korporaci-
ji “Dober{ek Meler”. 

Prema re~ima mr Neboj-
{e Mi{i}a, zadu`enog za
realizaciju ovog, pre svega
sa aspekta o~uvawa zdrave
`ivotne sredine, zna~ajnog
investicionog poduhvata, u
toku su neophodne pripre-
me za zakqu~ivawe ugovora
sa ovom korporacijom, ~ije
se potpisivawe, kako je
planirano, o~ekuje za me-
sec-dva. Od ostalih aktiv-
nosti koje se sprovode, in-
`ewer Mi{i} je izdvojio
utvr|ivawe nove trase ce-
vovoda od elektrane do me-
sta odlagawa pepela, {to
}e ovu investiciju poskupe-
ti, u odnosu na prvobitna
re{ewa, za tri do ~etiri
miliona evra.

Po~etak radova na reali-

zaciji projekta najavquje se
za prole}e naredne godine.
Prema projektnim re{ewi-
ma, a glavni projekat tek
treba da se uradi, predvi|e-
no je da }e se kompletna in-
vesticija, a {to podrazume-
va prelazak na novu tehnolo-
giju odlagawa pepela i
{qake gustom hidrome{a-
vinom i izgradwu nove de-
ponije, zavr{iti u toku
2008. godine. Realizacijom
ovog projekta, Termoelek-
trana “Kostolac B” }e dobi-
ti novo odlagali{te pepela
i {qake daleko bezbednije
od postoje}eg. I jo{ ne{to:
U odnosu na postoje}e re-
{ewe, prelaskom na novu
tehnologiju odlagawa gu-
stom hidrome{avinom ko-
risti}e se znatno mawi pro-
stor za odlagawe odre|enih
koli~ina pepela. Pored
ostalog, {to je i najva`ni-
je, odlagawem pepela gustom
hidrome{avinom spre~ilo
bi se i wegovo razvejavawe,
a time i o~uvala zdravija
`ivotna sredina i vazduh u
okru`ewu. í

^. Radoj~i}

PRIPREME ZA GRADWU NOVE DEPONIJE ZA ODLAGAWE PEPELA IZ TE “KOSTOLAC B”

Za ~istiji vazduh vi{e
od 20 miliona evra

Posao poveren nema~koj kompaniji “Dober{ek Meler” Investicija iz kredita
EBRD treba da se realizuje u naredne dve godine

Posle uspe{no obavqene pot-
pale kotla jedan i wegovog pro-
duvavawa sopstvenom parom,
prakti~no, zavr{eni su radovi
na realizaciji prve faze revi-
talizacije bloka od 100 megava-
ta u kostola~kim termoelektra-
nama. U toku je demonta`a opre-
me na drugom kotlu i ve} po~et-
kom jula po~iwe monta`a nove.
Ve} se radi i na izradi temeqa
za novi elektrofilter, a potom
predstoji i ugradwa opreme no-

vog elektrofiltera koji }e, kao
i na kotlu jedan, sasvim zado-
voqiti evropske standarde. 

Kako je istakao Qubi{a Ste-
vi}, direktor Direkcije za pro-
izvodwu elektri~ne energije u
Privrednom dru{tvu “Termoe-
lektrane i kopovi Kostolac”,
svi stru~ni potencijali moraju
se anga`ovati na realizaciji
druge faze, koja bi trebalo da
se zavr{i u toku naredne zime.
[to se kotla jedan ti~e, spre-

man je za proizvodwu pomo}ne
pare za potrebe ostalih blokova
u eksploataciji. 

Ulagawa u obnovu ove, u EPS-u
najstarije proizvodne jedinice
koja je u eksploataciji od 1968.
godine, dosti}e }e 20-ak milio-
na evra bez opreme nabavqene
iz ranijeg ruskog kredita. Radni
vek bloka bi}e produ`en za 15
godina. Pored wegove potpune
revitalizacije, kako kotlovske,
tako i turbo-generatorske opre-

me, blok dobija i nove elektro-
filtere izra|ene po savreme-
nim evropskim standardima.
Ovaj blok, koji }e kada bude u
eksploataciji, godi{we proiz-
voditi najmawe 500 miliona ki-
lovat-~asova elektri~ne ener-
gije, bi}e i rezervni izvor za
proizvodwu toplotne energije
za potrebe toplifikacionih si-
stema Kostolca i Po`arevca. í

^. R.

ZAVR[ETAK PRVE FAZE REVITALIZACIJE BLOKA OD 100 MEGAVATA U KOSTOLCU 

Kotao broj jedan ve} u pogonu

Projekat za 
mawe razvejavawe
pepela
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Pro{lo je skoro godinu
dana od kako je Privredno
dru{tvo “TE Nikola Te-
sla” dobilo zna~ajno pri-
znawe, sertifikat siste-
ma menaxmenta kvalitetom
u odnosu na zahteve stan-
darda JUS ISO 9001:2001 od
me|unarodno priznatog
sertifikacionog
tela SGS. Dobijawe
sertifikata uslo-
vilo je daqe korake
usmerene ka po-
boq{awu QMS, uz
ve}u primenu meto-
da i tehnika za po-
boq{awe kvalite-
ta.

- Po dobijawu sertifi-
kata nastavili smo da ra-
dimo na primeni i po-
boq{awu QMS, jer je to
na{a obaveza i prema zah-
tevu standarda JUS ISO
9001:2001 - ka`e Ninoslav
Tatomir, {ef Slu`be za
sistem kvaliteta. - Uspo-
stavqawem QMS stvorena
je dobra osnova i mehani-
zam za ostvarivawe daqih
poboq{awa. Polaze}i od
na{e politike kvaliteta,
za koju smo dobili pri-
znawe i od SGS-a, svake go-
dine postavqamo ciqeve
kvaliteta na nivou TENT-a.
Oni se, tako|e, postavqaju
na nivou ogranka i orga-
nizacionih celina. Veoma
je bitno da se redovno pra-
te wihova ostvarewa i da

se po potrebi preispituju
ciqevi bilo na Odboru za
kvalitet, ili na kolegiju-
mu direktora. Interne
provere, analiza podataka
na nivou organizacije i
efektivno upravqawe do-
kumentima i podacima
obezbe|uje rukovodstvu sve

{to je potrebno za predu-
zimawe pravih mera. Ruko-
vodstvo PD TENT, stoga,
sve se vi{e i ukqu~uje u
ove procese.

Proveravawe funkcio-
nisawa i primene QMS i
sprovo|ewe donetih ko-
rektivnih mera obavqa se

internim proverama, i to
dva puta godi{we. Sredi-
nom maja organizovana je
interna provera u kom-
pletnom privrednom dru-
{tvu u svim ograncima i
organizacionim delovi-
ma.

- Na osnovu nalaza pro-
vere konstatuje se da
li sistem efektivno
funkcioni{e, ali
utvr|uju se i neke ne-
usagla{enosti u od-
nosu na primenu pro-
cedura. Sve je to neo-
phodno, s obzirom na
to da je TENT veli-

ki i slo`en sistem - navo-
di Tatomir i isti~e da }e
se ve} u prvoj polovini ju-
na, posle razmatrawa izve-
{taja o internoj proveri
QMS, na Odboru za kvali-
tet doneti odgovaraju}e
odluke za otklawawe utvr-
|enih neusagla{enosti.

Ono {to sledi u ovoj obla-
sti je nadzorna provera
QMS u TENT-u od strane
sertifikacionog tela
SGS.

U pravcu poboq{awa
funkcionisawa QMS u
TENT-u, posle definisa-
nih ciqeva kvaliteta za
ovu godinu, otpo~elo je
sprovo|ewe nekoliko naj-
va`nijih poslova. Jedna
od aktivnosti je izgradwa
informacionog sistema i
izrada aplikacije za
elektronsko upravqawe
dokumentima QMS. Time
bi se olak{ala kontrola,
distribucija i izmena do-
kumenata. Nadaqe, plani-
ra se smawivawe broja
procedura i zapisa, odno-
sno wihova unifikacija
za sve organizacione de-
love TENT-a, koji se sada
razlikuju, pre svega, zbog
razli~ite organizacione
i kadrovske strukture. Re-
alizova}e se i druge ak-
tivnosti, me|u kojima je i
uspostavqawe funkcije
upravqawa qudskim re-
sursima i posve}ivawe ve-
}e pa`we pra}ewu i obu-
ci kadrova. Zbog predsto-
je}ih organizacionih pro-
mena u EPS-u i TENT-u,
uskoro treba o~ekivati i
izmenu procedura i uput-
stava. í

K. Jani}ijevi}

Ninoslav 
Tatomir

FUNKCIONISAWE SISTEMA KVALITETA U PD TENT D.O.O.

Kvalitet vi{e u QMS
U toku sprovo|ewe vi{e aktivnosti  poboq{awa sistema upravqawa kvalitetom
Predstoji uspostavqawe sistema upravqawa za{titom æivotne sredine

Jedan od osnovnih ciqeva kvaliteta je uvo|ewe sistema
upravqawa za{titom `ivotne sredine u skladu sa zahtevima
standarda JUS ISO 14001:2001. Ve} od juna organizova}e se
obuka za EMS za zaposlene u TENT-u i za izradu potrebnih pro-
cedura i uputstava. Na ovim poslovima, pored Slu`be za si-
stem kvaliteta, anga`ovana je i Slu`ba za kontrolu i za{titu
`ivotne sredine. Tako|e, sprovode se i neke uvodne aktivno-
sti u vezi sa sistemom menxmenta bezbednosti na radu i
zdravqa zaposlenih prema standardima OHSAS 18001. Ove ak-
tivnosti }e se intenzivirati posle zavr{etka posla na uvo-
|ewu EMS, tako da }e se zaokru`iti proces uspostavqawa in-
tegrisanog sistema menaxmenta kvalitetom IMS u TENT-u, is-
ti~e Ninoslav Tatomir.

Zaokru`ivawe procesa

Uspostavqawem QMS stvorena 
je dobra osnova i mehanizam za

ostvarivawe daqih poboq{awa

Od najva`nijih 
aktivnosti u toku 

je izgradwa 
informacionog 

sistema i izrada
aplikacija za 
elektronsko 
upravqawe 

dokumentima QMS
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HIDROELEKTRANE

Posle velikih voda
Dunava, koje su po-
trajale vi{e od
dva meseca, od 13.

marta do 18. maja, na{e naj-
ve}e hidroelektrane HE
“\erdap 1” i HE “\erdap 2”
ponovo rade punom snagom
i elektroenergetskom si-
stemu dnevno isporu~uju
oko 27 miliona kilovat-~a-
sova elektri~ne energije.
Od toga samo je HE “\erdap
1” proizvodio oko 22 mili-
ona kilovat-~asova. Na woj
je ve} 18. maja uspostavqena

optimalna kota, koja joj uz
trenutni dotok Dunava (od
oko 7.700 kubika u sekundi)
omogu}uje dobru proizvod-
wu. Sa takvim radom, ovde
se nadaju, uspe}e da nadok-
nade “mawak” iz prethodna
dva meseca, kada je zbog pre-
velikog, ~ak rekordnog i
do sada najve}eg zabele`e-
nog dotoka Dunava od 15.800
kubnih metara vode u sekun-
di, proizvedeno 260 milio-
na kilovat-~asova mawe od
plana. Jer, velike vode
uslovile su obarawe kote

jezera, {to je za posledicu
imalo gubitak na padu, pa je
ve}i deo vode, u nekim tre-
nucima i vi{e od polovine
dotoka, prelivan.

Sve to, ipak, to nije ome-
lo na{u najve}u hidroelek-
tranu da obele`i Dan pred-
uze}a, 16. maj, sa dostignu-
tom 199. milijardom kilo-
vat-~asova struje, {to je
ostvareno jo{ 9. maja. U na-
stavku, dnevna proizvodwa
se pove}avala uporedo sa
opadawem poplavnih voda
Dunava, da bi po~etkom juna

dostigla i 22 miliona
kWh. U narednom periodu
uz povoqnu hidrologiju, u
HE “\erdap 1” realno je da
}e se uskoro dosti}i 200
milijardi kilovat-~asova,
tako da }e se do kraja godi-
ne nadoknaditi “mawak” u
realizaciji godi{weg pla-
na od sedam odsto iz prvih
pet meseci.

U `ivot se vratila i HE
“\erdap 2”. Zbog velike vo-
de ve} drugu godinu za re-
dom ona ne}e ispuniti go-
di{wi plan proizvodwe. U

HE “\ERDAP” PONOVO RADI PUNOM SNAGOM

Dunav odneo 750 
miliona kWh

HE “\erdap 1” na domaku 200 milijardi kilovat-~a-
sova Brodska prevodnica na “\erdapu 1” u tromese~-
nom remontu 

Ovogodi{wi remonti u hi-
droelektranama PD “Drinsko-
Limske HE” po~eli su sa zaka-
{wewem, ali ta ~iwenica vi{e
raduje nego {to brine Vasilija
Pavi}evi}a, direktora ovog
uspe{nog kolektiva, jer nema
povoqnijih uslova za rad hi-
droelektrana od ovih sada-
{wih kada nema nikakvih kva-
rova, a vode ima na pretek.

Generatori u svih devet hi-
droelektrana rade punom sna-
gom, bi}e ovo, kako ka`e Pavi-
}evi}, beri}etna godina. Ovu
optimisti~ku prognozu najboqe
}e potvrditi podatak - da je 19.
maja u pola devet ujutro, pro-
to~na HE “Bajina Ba{ta” ve}
proizvela milijardu kilovat-
sati elektri~ne energije. To je
najve}a proizvodwa za gotovo
~etiri decenije rada ove hidro-
elektrane.

Naime,za rekordnu godinu u
proizvodwi slovi 1979. godina
sa proizvodwom od 2005 GWh, a
u posmatranom periodu do 19.
maja proizvedeno je 940 milio-
na kilovat-sati elektri~ne
energije. Dakle, ako bi u nared-
nim mesecima bila prose~na

hidrologija - rekord u proiz-
vodwi elektri~ne energije je
gotovo siguran.

Ovogodi{wi plan remonata
je izmewen i prvi radovi po~e-
li su u RHE “Bajina Ba{ta” 29.
maja na prvom agregatu. Remont
}e trajati mesec dana, a 19. ju-
na zaustavi}e se i drugi mo-
tor-generator. Totalni zastoj
}e trajati osam dana zbog re-
monta zajedni~ke opreme na
ulazno-izlazne gra|evine i
leptirastog zatvara~a. Bi}e
ovo klasi~an remont, bez ve}ih
zahvata, jer su na oba agregata
obavqeni kapitalni remonti.
Reverzibilka je kao nova. Ta-
ko|e, obavqen je generalni re-
mont tunela za akumulaciono
jezero RHE na Tari - ka`e di-
rektor Pavi}evi}. Za vreme
ovog remonta u RHE bi}e za-
mewen transformator 11 kV na
242 kV od 160 MVA, koji je na-
bavqen pro{le godine u okvi-
ru poqskog kredita. Po ovom
izmewenom planu, remonti u
“Limskim HE” po~e}e tek 26. ju-
na, a ranijih godina do tada su
bili zavr{eni u sve tri akumu-
lacione HE, izuzev proto~ne

HE “Potpe}”, koja se remontuje
ujesen. Me|utim, tako je moralo
biti i to je dobro, jer su jezera
puna do vrha.

U HE “Zvornik” 3. juna po-
~iwe remont prvog generatora
i traja}e tri nedeqe. Direktor
Pavi}evi} isti~e da su, prak-
ti~no, remonti u svih devet hi-
droelektrana Privrednog dru-
{tva klasi~ni, bez ve}ih za-
hvata. RHE “Bajina Ba{ta” je
revitalizovana, a pripreme za
revitalizaciju HE “Bajina Ba-
{ta”, HE “Ov~ar Bawa” i HE
“Me|uvr{je” su u toku. Dodu{e,
direktor Pavi}evi} nije ba{
zadovoqan dinamikom svih
pripremnih radwi. Naime ugo-
vor sa nema~kom KfW bankom je
potpisan 15. septembra pro{le
godine, Vlada Srbije je dala
garancije, ali se to mora po-
tvrditi u Skup{tini Srbije.
Radi se o kori{}ewu odobre-
nog kredita od 30 miliona
evra. “Energoprojekt” je priveo
kraju izradu tenderske doku-
mentacije i da su poslanici
uradili svoj deo posla, tender
bi mogao biti raspisan - ka`e
Pavi}evi}. [to se ti~e revi-

talizacije HE “Me|uvr{je” i HE
“Ov~ar Bawa” - pripreme se ne-
smetano odvijaju, jer ovu revi-
talizaciju finansira EPS iz
svojih izvora. Na raspisani
tender se javilo {est firmi,
dve sa kompletnom ponudom po-
sla, ostali sa parcijalnim po-
slovima. Tenderska komisija je
ocenila da su ponude odgova-
raju}e u tehni~kom smislu, ali
da su preskupe,te su vra}ene
sa zahtevom da se cene korigu-
ju. To je urodilo plodom, nove
cene ponu|a~a su za 15 odsto
ni`e, evaluacija ponuda je u
toku. Za desetak dana treba da
se donese kona~na odluka, a
potpisivawe Ugovora sa izvo-
|a~ima radova i isporu~ioci-
ma opreme o~ekuje se krajem ju-
na. Radovi }e po~eti 2007. go-
dine - ka`e direktor Pavi}e-
vi}.

Treba re}i da se radi Studi-
ja izvodqivosti revitalizaci-
je sve ~etiri limske elektrane,
a u toku je izrada idejnog pro-
jekta za revitalizaciju HE
“Zvornik”. í

M. \oki}

PRIVREDNO DRU[TVO “DRINSKO-LIMSKE HE” 

Nema kvarova, vode na pretek
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HE “Pirot”, najmla|a
~lanica PD “HE \erdap”,
radno je obele`ila svoj
Dan, 2. jun (1990-2006). U
ovogodi{wi proizvodni
bilans ukwi`ila je bezma-
lo 97 od 107 miliona kilo-
vat-~asova elektri~ne
energije koliko iznosi
godi{wi plan proizvod-
we. Nije, pri tom, ostva-
ren lawski rekord, kada je
godi{wi plan realizovan
20. maja. Agregati su bili
spremni, hidrologija do-
bra, ali u elektroenerget-
skom sistemu Srbije nije
bilo potrebe za elektri~-
nom energijom. 

Proizvodwa u prvih pet
meseci predstavqa i izvr-
{ewe plana od skoro 90
odsto. U jezeru se uz to na-
lazi “uskladi{teno” 58
miliona kilovat-~asova, a
o~ekuje se jo{ toliko iz
dotoka. Zato se i ne sumwa
da }e godi{wi plan biti
znatno nadma{en, kao uo-
stalom i ranijih godina.
Za proteklih 15 i po godi-
na rada proizvedeno je 1,6
milijardi kilovat-~asova
vr{ne elektri~ne energi-
je. Direktor ovog hidroka-
paciteta Jovan Stev~i} i
Dragan Veselinovi}, we-
gov zamenik, isti~u, pri
tom, uspe{no poslovawe u
tzv. ostrvskom radu (u vre-
me ratnih dana, kada je HE
“Pirot” svojom proizvod-
wom od skoro milion ki-
lovat-sati dnevno snabde-
vala Pirot elektri~nom
energijom). Oni isti~u,
samim tim, i visoku pogon-
sku spremnost i stepen si-
gurnosti rada elektrane,
koja se prati preko lokal-
ne skade “start-stop” za
oba agregata, kao i ula-
gawa u opremu i u kadrove.

U o~ekivawu po~etka re-
dovnog godi{weg remonta,
~iji je start zakazan za 10.
avgust, pri kraju su aktiv-
nosti na izradi projekta
male hidroelektrane, sna-
ge 380 KW, na temeqnom
ispustu. Projekat radi
“Energoprojekt” iz Beo-
grada, a ciq je iskoristi-
ti 600 litara biolo{kog
minimuma, koliko u jednoj
sekundi isti~e iz jezera
pod pritiskom.

Drugi ve}i zadatak pred
zaposlenima u ovoj hidro-
elektrani je za{tita jeze-
ra od zaga|iva~a, vikenda-
{a, kampera i divqe grad-
we. Taj se zadatak re{ava
u saradwi sa lokalnom sa-
moupravom i nadle`nim
ministarstvima, {to nije
lak posao. Akumulacija
Zavoj, koja vodom snabdeva
HE “Pirot”, istovremeno
je i veliki rezervoar od
175 miliona kubika izu-
zetno ~iste vode prvog
kvaliteta, pa bi vodo-
snabdevawe sa wom moglo
da se re{i za ~itav ni-

{ki region. Uostalom,
prvi projekti pregra|i-
vawa Viso~ice su i imali
to za ciq. 

Stvoreni su u me|uvreme-
nu uslovi za dvostruko is-
kori{}ewe voda Viso~ice
- najpre za proizvodwu
struje u HE “Pirot”, a za-
tim za snabdevawe stanov-
ni{tva, Ali, javqa se opa-
snost od zaga|iva~a, kojih
je sve vi{e. Veliki broj
objekata podignut je i iz-

gra|en bez dozvole, a na
ovom zemqi{tu HE “Pi-
rot” pojavquju se i divqe
deponije, jezerom {partaju
motorni ~amci suprotno
zabranama, svakim danom
ni~u novi objekti, te-
meqi... Radnici HE “Pi-
rot” snimili su trenutno
stawe i ubele`ili sve
objekte divqe gradwe na
uzurpiranom zemqi{tu, i
to ~ak 180 od autobuskih
karoserija, baraka, kamp
prikolica do zidanih
objekata. í

^. Dragi{i}

HIDROELEKTRANA “PIROT” OBELEÆILA DAN PREDUZE]A

Za pet meseci 
90 odsto plana

U akumulaciji “Zavoj” vi{e od 58 miliona kilovat-sati struje
Mala elektrana na temeqnom ispustu Kako za{tititi Zavoj-

sko jezero sa 175 miliona kubika pitke vode prvog kvaliteta?

Visoka pogonska 
spremnost i stepen 

sigurnosti rada elektrane

vreme maksimalnog dotoka
Dunava, koji se javqa jednom
u 100 godina, 15. i 16. apri-
la, radila je, naime, sa sve-
ga dva od 10 agregata, uz naj-
mawu dnevnu proizvodwu
struje do sada od svega
200.000 kilovat-~asova ele-
ktri~ne energije. U aprilu,
tako|e, zabele`en je jo{ je-
dan neslavni rekord - naj-
mawa mese~na proizvodwa
od 18 miliona kWh, {to je
svega 13 odsto plana. Za pet
meseci, u odnosu na plan, u
zaostatku je za 36 odsto. Bit-
no je, tim pre, da su sa opa-
dawem dotoka vra}eni op-
timalni pad i snaga i da se
sada dnevno proizvodi oko
pet miliona kWh, sa do-
brim izgledima da se tim
tempom nastavi.

Na HE”\erdap 1” 29. maja
po~eo je i remont brodske
prevodnice, koji }e trajati
tri meseca. Re~ je velikom
remontnom zahvatu, posle
kojeg }e na{a prevodnica
du`e vreme raditi sama, po-
{to }e rumunska u du`i re-
mont uz revitalizaciju hi-
drauli~ke opreme. Kako je
rekao Dragan [ejwanovi},
{ef ove jedinstvene sao-
bra}ajnice, radi}e se na hi-
dromehani~koj opremi uz
podizawe ogromnog obal-
nog krila dowih vrata, na
nizvodnom ulazu u prevod-
nicu, kako bi se ugradili
merni instrumenti, moni-
toring sistem za pra}ewe
naponskog stawa ovog vi-
talnog dela prevodnice.
Uradi}e se i monta`a si-
gurnosne poluge na gorwem
le`aju prema ruskom pro-
jektu, koja }e biti ugra|ena
i na sredwim i gorwim vra-
tima. í

^. Dragi{i}

U HE “\erdap 1” 
susti`e se planski minus
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DISTRIBUCIJE

“Elektrotimok”, koji od
januara posluje u Privred-
nom dru{tvu “Jugoistok”
d.o.o. Ni{, lane je prvi put
u posledwih desetak godina
ostvario pozitivno poslo-
vawe. Dobit od 400 milio-
na dinara ukazuje na dobru
strategiju poslovawa, kao i
na sposoban rukovode}i
tim. Na pozitivne finan-
sijske rezultate, svakako,
uticalo je i to {to je taj
deo dru{tva lane iskazao i
najmawe gubitke elektri~-
ne energije od samo 13,39
odsto, s tim {to je tokom
~itave godine realizovana

i dobra naplata od prose~-
nih 94 odsto. 

Prema re~ima mr Miro-
slava Pe{i}a, direktora
“Elektrotimoka”, bitno je
i {to je za teku}e i inve-
sticiono odr`avawe rea-
lizovan program vredan
350 miliona dinara, {to
je i do sada najve}i godi-
{wi iznos. Pored osnov-
nih operativnih zahvata
koji se ti~u revizije i re-
monata distributivnih
objekata, veliki novac,
znawe i energija ulo`eni
su nove, strategijski zna-
~ajne objekte. “Elektroti-

mok” je po~eo rad i na pro-
jektu digitalne radio-re-
lejne mre`e koja treba da
omogu}i nesmetani protok
poslovnih informacija,
potom onih neophodnih za
tehni~ki informacioni
sistem, kao i kvalitetnu
radio-vezu za interventne
ekipe na terenu. U ovoj go-
dini zavr{i}e se wena pr-
va faza. Vredan je i proje-
kat sistema daqinskog
nadgledawa elektrodi-
stributivnih trafo-sta-
nica u Negotinu, koji je
omogu}io podizawe teh-
ni~ko-tehnolo{kog nivoa

u kori{}ewu objekata, a
{to je u ovoj godini u pla-
nu da se uradi i za podru~-
ja Kladova i Zaje~ara.

Rukovodstvo “Elektroti-
moka” pripajawe preduze}u
“Jugoistok” d.o.o. Ni{, ~i-
ji je ogranak, vidi i kao
novi izazov za postizawe
jo{ boqih rezultata. Kako
isti~e Pe{i}, koji je i za-
menik direktora PD “Ju-
goistok”, u mnogim segmen-
tima elektrodistributiv-
nog poslovawa “Elektro-
timok” mo`e biti prete~a
i nosilac aktivnosti. í

S. Markovi}

U PD “CENTAR” U REMONTE POSTROJEWA ULOÆI]E SE OKO 300 MILIONA DINARA 

Za remonte i teku}e
odr`avawe progra-
mom poslovawa
Privrednog dru-

{tva “Centar” predvi|ena
su ulagawa od oko 300 mili-
ona dinara. Najve}i deo
ovih sredstava namewen je
remontu i rekonstrukciji
transformatorskih stanica
35/10 kV na podru~ju ograna-
ka ED “Elektromorava” i
ED “Elektro{umadija”.
Prema re~ima Brane Nijem-
~evi}a, koordinatora za
tehni~ka pitawa u PD,
transformatorske stanice
35/10 kV su va`an element
distributivnog sistema.
Wihova oprema je prili~no
izraubovana jer su dugo go-
dina radile u te{kim re-
`imima redukcije elek-
tri~ne energije. Po{to je
starosni vek opreme dug, za
pouzdan rad neophodna je za-
mena. Celom poslu prethodi
izrada projekta rekonstruk-
cije koji obra|uje, izme|u
ostalog, i osavremewavawe
upravqawa transformator-
skom stanicom i to lokalno,
pomo}u stani~nog ra~unara
i daqinski - iz dispe~er-
skog centra u realnom vre-

menu. U objekte se ugra|uje i
savremena mikroprocesor-
ska, relejna za{tita koja
podr`ava upravqawe i nad-
zor pored visoke pouzdano-
sti za{tite od kvarova, kao
svoje osnovne funkcije. 

U ogranku “Elektro{uma-
dija” upravo se zavr{ava re-
konstrukcija takve trafo-
stanice TS 35/10 kV 2h8
MVA, “Stanovqansko po-
qe”. Pu{tawe u pogon se
o~ekuje u drugoj polovini ju-
na ove godine. Kako isti~e
Nijem~evi}, “Stanovqansko
poqe” je u {irem centru
Kragujevca, a pre nekoliko
desetina godina bilo je na
periferiji, kako to i samo
ime ka`e. U 1966. godini
kada je bila pu{tena u po-
gon TS 35/10 kV 2h4 MVA
bila je impresivan objekat,
a izgra|ena je pored stare
trafo-stanice 60/3 kV, koja
se napajala direktno iz “Ko-
lubare”. Oprema je “Energo-
investova”, kako na 35, tako
i na 10 kV. Posle 40 godina
rada nestalo je, me|utim, re-
zervnih delova, servisa i je-
dina mogu}a odluka bila je
totalna rekonstrukcija
elektromonta`nog dela.

- Odlu~ili smo da se, ka-
`e Nijem~evi}, pored gene-
ralne rekonstrukcije objek-
ta, uvede i najmodernija teh-
nologija iz ove oblasti. Po-
strojewe 10 kV bi}e tako sa
izvla~ivim }elijama tipa
metal-claid, vakuumskim pre-
kida~ima Minel-Simens,
mikroprocesorskom za{ti-
tom Simensa, a obnovi}e se
i ostala pomo}na oprema.

Postrojewe 10 kV sastoji se
od 18 }elija, dve vi{e od pr-
vobitnog re{ewa. Snaga
transformacije za sada os-
taje 2h8 MVA sa mogu}no{}u
pove}awa na 2h12 MVA. Po-
strojewe 35 kV ostaje isto, a
mewaju se rastavqa~i, pre-
kida~i i ugra|uje se mikro-
procesorska za{tita.  í

K. J.

NAJBOQI REZULTATI “ELEKTROTIMOKA” U POSLEDWOJ DECENIJI

Dobit od 400 miliona dinara

U toku 
osavremewavawe
upravqawa u TS

i to lokalno i
daqinski

Najve}i deo za TS 35/10 kV
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U `eqi da kupcima
olak{a otplatu dugova za
utro{enu elektri~nu
energiju, PD “Elektrosr-
bija” je pre tri godine,
preko svojih ogranaka
sklopilo ugovore o pla-
}awu zaostalih dugova na
rate. O~ekivawa od ove ak-
cije bila su velika, ali,
na`alost, efekti su veoma
skromni. Jer, znatan broj
du`nika zanemario je svo-
je obaveze proistekle iz
sporazuma i do sada dug ni-
je regulisao na zadovoqa-
vaju}i na~in. To je i
osnovni razlog {to je od-
lu~eno da se sagledaju re-
zultati ove akcije i potra-
`e re{ewa za naplatu po-
tra`ivawa, koja su sada, sa
obra~unatom kamatom za
ceo otplatni period, znat-
no ve}a od primarnog duga.

Prema re~ima Zorana
Mila{inovi}a, ~lana
Operativnog tima za
smawewe gubitaka u PD
“Elektrosrbija”, za potrebe
Upravnog odbora “Elektro-
srbije” i Direkcije za tr-
govinu i distribuciju
elektri~ne energije EPS-a
o ovom problemu priprem-
qena je informacija sa ~e-
tiri bitna elementa spora-
zuma: brojem zakqu~enih, za-
tim ispla}enih na vreme,
odnosno pre roka, kao i sa
brojem raskinutih sporazu-
ma. I to posebno sa potro-

{a~ima iz kategorije “do-
ma}instvo”, odnosno “virm-
anci”. Kada je re~ o “doma-
}instvima”, prema tima po-
dacima, na konzumu PD
“Elektrosrbija”, u svih 17
ogranaka (bez nedavno pri-
pojenog ogranka ED “U`i-
ce”), zakqu~eni su ugovori
sa 99.846 potro{a~a. Wi-
hov reprogramirani dug u
trenutku potpisivawa spo-
razuma bio je iznad 266 mi-
liona dinara, a kamata za
ceo otplatni dug, odnosno
do 20. januara ove godine,
iznosila je 14,9 miliona,
{to zna~i da je ukupni dug
za otplatu dostigao vi{e
od 281 milion dinara. Od
wega, otpis dela duga, po
isplati sporazuma, iznosio
je 20,5 miliona dinara, dok

je broj raskinutih sporazu-
ma bio 24.132, ~iji je dug iz-
nosio preko 54,3 miliona,
a kamate - 3,6 miliona di-
nara.

S obzirom na to da je
broj zakqu~enih sporazuma
mawi, a iznos duga mnogo
ve}i u odnosu na “doma}in-
stva”, mo`e se zakqu~iti
da su korisnici elektri~-
ne energije iz kategorije
“virmanci” bili jo{ neod-
govorniji u ispuwavawu
preuzetih obaveza. Poda-
ci, naime, kazuju da je na
podru~ju “Elektrosrbije”
sa du`nicima - “virman-
cima”, zakqu~eno 597 spo-
razuma, ~iji je reprogra-
mirani dug bio 657,7 mi-
liona dinara. Za ceo ot-
platni period obra~unata

im je kamata u iznosu od
36,9 miliona, tako da je
ukupan dug iznosio 694,7
miliona, a otpis dela duga
po isplati sporazuma - sa-
mo 47,9 miliona dinara.
Po{to je s tim u vezi o~i-
gledno da nijedan du`nik
nije isplatio dug pre iste-
ka roka, veoma je bitno ka-
kve }e mere ogranci dru-
{tva primeniti protiv
tih neplati{a. 

- Oni imaju mogu}nost da
raskinu sporazum, skinu
du`nika sa elektromre`e,
podnesu prijavu nadle-
`nom sudu ili putem kom-
penzacionih poslova na-
mire potra`ivawa. Situa-
cija, me|utim, nije u svim
ograncima ista. Na teri-
toriji nekih nalaze se
preduze}a od op{teg inte-
resa, kao {to je, recimo,
namenska industrija, a
skoro svi imaju firme i
ustanove od vitalnog zna-
~aja za lokalno stanovni-
{tvo, kao {to su: pekare,
bolnice, domovi zdravqa,
{kole, de~ji vrti}i i
sli~no. Prema tome, na
ograncima je da procene
koju }e meru primeniti, a
da to ne nanese {tetu dru-
gima. Jer, ciq akcije o re-
programu duga nije da se
sankcioni{u du`nici,
ve} da se naplati dug. í

R. Gavrilovi}

REPROGRAM DUGOVA U “ELEKTROSRBIJI”

Ne pla}aju ni odlo`eno
Od reprogramiranog duga u iznosu od preko 924,108 miliona dinara, bez kamate, za

ceo otplatni period doma}instva isplatila ne{to samo vi{e od 68 miliona dinara

Iskqu~ewem du`nika sa
elektromre`e do 

naplate potra`ivawa

Nagrada Privredne komore
Vojvodine tradicionalno je pri-
znawe i dodequje se od 1964. go-
dine za zna~ajna privredna
ostvarewa preduze}ima i poje-
dincima koji su rezultatima
doprineli razvoju privrede, a
time i ~itave zemqe. Ove godi-
ne, za postignute rezultate u
poslovawu, nagra|eno je 13
preduze}a i {est pojedinaca. 

Nagrada, koja se uspe{nim
privrednicima dodequje ve}
43. put, ovog puta je pripala
Privrednom dru{tvu “Elek-
trovojvodina” za “...uspe{no
poslovawe i ostvarene zavid-
ne radne i razvojne rezultate,
koji ovo preduze}e promovi{u
u pouzdanog snabdeva~a elek-
tri~nom energijom i giganta sa
veoma zna~ajnim kapacitetima

u preuzimawu i distribuciji
elektri~ne energije. Sa svojim
potencijalima, stru~nim ka-
drovima, savremenom tehnikom
i tehnologijom, danas je to
funkcionalno strukturisan i
operativno organizovan mode-
ran sistem, spreman za najve}e
izazove na tr`i{tu, o ~emu
svedo~e sertifikati sistema
kvaliteta i veliki broj nagra-

da i priznawa koja je ovo pred-
uze}e do sada dobilo”, ka`e
se, izme|u ostalog, u obrazlo-
`ewu nagrade, koje je emitova-
no u prigodnom video-zapisu.
Priznawe, koje se sastoji od
plakete i diplome, u ime
“Elektrovojvodine” primio je
pomo}nik direktora @arko
Mi}in.  í

Q. M.

PRIZNAWE PRIVREDNE KOMORE VOJVODINE “ELEKTROVOJVODINI” 

Dobili nagradu za pouzdanost
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Uovoj godini Pri-
vredno dru{tvo
TE “Nikola Te-
sla” d.o.o. zbog

zaga|ivawa `ivotne sre-
dine, a na osnovu kriteri-
juma predvi|enih Uredbom
Vlade Republike Srbije,
treba da plati oko deset
miliona evra. Od toga, ~e-
tvrtinu za emisije gasova,
a ostatak za deponovani
pepeo. 

- Uredba o vrstama zaga-
|ivawa, kriterijumima za
obra~un naknade za zaga-
|ivawe `ivotne sredine
i obveznicima, visini i
na~inu obra~unavwa i
pla}awa naknade je usme-
rena na velike zaga|iva~e
- ka`e Neboj{a ]eran,

pomo}nik direktora PD
TENT. - Istovremeno, po-
stoji i druga Uredba, do-
neta istog dana, 15. de-
cembra pro{le godine, o
merama za povra}aj sred-
stava. Ona omogu}ava da
se na bazi ulo`enih sred-
stava u smawewe emisije,
firme oslobode pla}awa
doprinosa ili procentu-
alno smawi wihova oba-
veza za zaga|ivawe `ivot-
ne sredine. Namera dono-
sioca ovih uredbi je do-
bra. Zakonski i ekonom-
ski, veliki zaga|iva~i su
na jedan na~in primora-
ni, a na drugi stimulisa-
ni, da smawuju zaga|i-
vawe. Prevedeno na
TENT, sredstva koja tre-

ba platiti su izuzetno vi-
soka, iako je ovogodi{wi
iznos samo 20 odsto ukup-
ne obaveze. Me|utim,
TENT na bazi ulagawa
koja je imao prethodnih

godina za nadogradwu
elektrofiltera, a i ove
na bloku A-1, sti~e uslove
da bude oslobo|en dela
naknade za “emitovawe
kroz dimwak”. 

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE U PD TE 
“NIKOLA TESLA”

Malo milom, 
malo silom 

Po osnovu Uredbe o uslovima za povra}aj,
ili smawewe pla}awa za zaga|ivawe æivot-
ne sredine, TENT ima {anse da vrati bar deo
sredstava uloæenih u ekolo{ke projekte

Taksa na pepeo 
U TE “Nikola Tesla B” zapo~et je posao

na promeni tehnologije odlagawa pepela.
Evropska agencija za rekonstrukciju }e
ulo`iti oko 25 miliona evra. To je ~ist
ekolo{ki projekat, ali u drugom delu
Uredbe ne prepoznaje se finansijska ko-
rist od toga. Ako sve to ostane kao {to je
sada, posle zavr{enih radova, ulo`enih
sredstava i poboq{awa stawa u okru-
`ewu, TENT }e morati da pla}a visoku naknadu samo zato {to
je pepeo deponovao.

NEBOJ[A ]ERAN
POMO]NIK DIREKTORA PD TE “NIKOLA TESLA”

- Odr`ivi razvoj ne}e
mo}i da se ostvari ukoliko
se ne obezbedi ugradwa
kriterijuma za{tite `i-
votne sredine i biodiver-
ziteta u sektorske politi-
ke razvoja poqoprivrede,
{umarstva, vodoprivrede,
turizma, energetike i dru-
gih politika i strategija -
izjavio je Miroslav Nik-
~evi}, direktor Uprave za
za{titu `ivotne sredine
Ministarstva nauke i za-
{tite `ivotne sredine
Vlade Republike Srbije na
nau~nom skupu, koji je po-
vodom 5. juna - Me|unarod-
nog dana biodiverziteta i
Svetskog dana za{tite `i-
votne sredine uprili~en u

Botani~koj ba{ti “Jevre-
movac”. Nik~evi} je naveo
da se Srbija suo~ava sa
mnogobrojnim problemima
na ekolo{kom planu, pre
svega, zbog pogor{awa kva-
liteta zemqi{ta, koje je
izazvano atmosferskim
prilikama, zaga|ewem i
drugim qudskim i prirod-
nim faktorima.

Dan za{tite `ivotne
sredine obele`en je i u
Vladi Srbije gde su Vlatko
Sekulovi}, dr`avni sekre-
tar Ministarstva za eko-
nomske odnose sa ino-
stranstvom i Lens Klark,
stalni predstavnik Pro-
grama za razvoj UN i koor-
dinator UN sistema u Sr-

biji potpisali sporazum o
sprovo|ewu projekta “Me-
hanizam ~istog razvoja” u
vrednosti od 200.000 dola-
ra. Projektom je predvi|e-
na izgradwa privrednih i
vanprivrednih kapaciteta
Srbije koji }e biti u skla-
du sa Kjoto protokolom, ko-
ji bi Skup{tina Srbije
uskoro trebalo da ratifi-
kuje, kao i efikasnije ko-
ri{}ewe energije u proiz-
vodwi. Sekulovi} je oce-
nio da je ovaj projekat od
velikog zna~aja za na{u
zemqu s obzirom na to da je
wegova su{tina u finan-
sirawu novih tehnologija
koje }e smawiti zaga|i-
vawe `ivotne sredine.

Lens Klark je ukazao na
to da je jedan od problema
sa kojima se Srbija susre}e
wena energetska neefika-
snost i naveo podatak da
na{a zemqa u ovom trenut-
ku koristi tri puta vi{e
energije od svetskog prose-
ka da bi proizvela jedan
evro BDP-a. Kako je ista-
kao Klark, ciq pomenutog

SVETSKI DAN ZA[TITE ÆIVOTNE SREDINE

^uvawe prirodnih resursa

O~uvawe 
biodiverziteta 

u prvom planu
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Po~ev od 2003. godine u
TE “Nikola Tesla” u za-
{titu `ivotne sredine
ulo`ena su zna~ajna fi-
nansijska sredstva. Izme-
|u ostalog, elektrofilte-
ri su rekonstruisani i
nadogra|eni na bloku A-5,
u vrednosti 3,7 miliona
evra, i na bloku A-2, gde je
ulo`eno 4,5 miliona
evra. U ovoj godini elek-
trofilter }e biti nado-
gra|en na bloku A-1 za
{ta je predvi|eno pet mi-
liona evra. Emitovawe
~estica iz dimwaka ovih
blokova bi}e svedeno na
50 mg po metru kubnom.
Plan dugoro~ne ekolo{ke
modernizacije podrazume-
va da se od 2004. do 2009.

godine zavr{e nadograd-
we elektrofiltera i ni-
vo emitovanih ~estica do-
vede na evropski stan-
dard. Tako|e, u ovom peri-
odu treba da se uradi re-
konstrukcija sistema tra-
nsporta pepela. Paralel-
no sa ovim poslovima,
obavqaju se i pripreme za
odsumporavawe u ~iju bi
se realizaciju krenulo
posle 2008. ili 2009. go-
dine.

Prema re~ima ]erana,
veliki problem, me|utim,
predstavqa odlagawe pe-
pela. Tu Uredba nema pod-
sticajni karakter. Kod pr-
vog dela, sve je potpuno ja-
sno: dr`ava vas primorava
da platite naknadu, a u

stvari vas stimuli{e da
nadogradite elektrofil-
ter, da smawujete emisije i
uradite postrojewe za od-
sumporavawe. Drugi deo
Uredbe nema taj karakter.
On ne pomiwe na~in depo-
novawa pepela. Bilo kako
ga deponovali, za{titili
ili maksimalno smawili
razvejavawe pepela, pla}a
se visoka naknada, samo za-
to {to pepeo postoji, na-
vodi ]eran.

Pitawe pla}awa nakna-
de za odlo`eni pepeo ne-
davno je otvoreno u razgo-
vorima sa  Direkcijom za
za{titu `ivotne sredine.
Osnovno je da treba videti
da li se pepeo tretira kao
otpad ili kao sirovina. U

ve}ini zemaqa koje imaju
termoelektrane koje za po-
gon koriste ugaq, pepeo je
sirovina. Koristi se u ce-
mentnoj, putnoj i gra|e-
vinskoj industriji. Tako
se ostvaruje dvostruka ko-
rist: smawuje se koli~ina
pepela na deponijama, a
istovremeno se ~uvaju pri-
rodni resursi, nemetali~-
ne sirovine koje se najvi-
{e koriste u gra|evinskoj
industriji. O~igledno, u
pogledu primene dela
Uredbe koji se odnosi na
pla}awe naknade za depo-
novani pepeo, potreban je
ozbiqan partnerski odnos
svih u~esnika.    í

Kristina Jani}ijevi}

Uredbom Vlade Republike Srbije predvi|eno je da zaga|iva~
pla}a za zaga|ivawe `ivotne sredine koje poti~e od emisije
pojedina~nih izvora, proizvedenog ili odlo`enog otpada, sup-
stanci koje o{te}uju ozonski omota~ i vozila na motorni pogon.
Visina godi{we naknade za jednu tonu emisije sumpor-dioksi-
da iznosi - 5.000 dinara, za jednu tonu emisije azotnih oksida
- 4.000 dinara, a za jednu tonu pra{kastih materija - 8.000 di-
nara. Za jednu tonu odlo`enog neopasnog industrijskog otpada
pla}a se 170 dinara, a za istu koli~inu proizvedenog, opasnog
otpada, 850 dinara. Uredbom je predvi|ena i dinamika pla-
}awa. Tako }e do 31. decembra 2008. godine zaga|iva~ platiti
samo 20 odsto od ukupnog iznosa. Od 1. januara 2009. do 31. de-
cembra 2011. godine - 40 odsto, a od 1. januara 2012. godine do
31. decembra 2015. godine - 70 odsto. Od po~etka 2016. godine
svi zaga|iva~i pla}a}e pun iznos naknade.

Koliko ko{ta zaga|ewe?

Deponija pepela TENT-a

projekta jeste i da se u Sr-
biji smawi potro{wa
energije i umawe rizici od
globalnog otopqavawa. Ko-
risnici projekta bi}e Mi-
nistarstvo nauke i za{tite
`ivotne sredine i Mini-
starstvo rudarstva i ener-
getike Vlade Srbije. í

R. E.
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OBNOVQIVI IZVORI

Evropske elektrane,
zasnovane na obno-
vqivim izvorima
energije, pro{le

godine su donele profit od
417 miliona dolara. O~eku-
je se da }e do 2012. dobit do-
sti}i 1,2 milijarde dolara.
Danas se u svetu najvi{e ra-
di na izgradwi elektrana
sa prirodnim gasom. Po dve
takve elektrane ve} su u eks-
ploataciji u Americi,
Evropi i u Aziji. Tipi~na
elektrana na bazi prirod-
nog gasa mo`e da godi{we
isporu~i elektri~ne ener-
gije dovoqne za snabdevawe
prose~no oko deset miliona
domova. Solarna energija,
~ije su elektrane daleko
jeftinije za izgradwu, kao i
energija vetrewa~a, stoga,
intenzivno se razvijaju u
preko sto zemaqa
sveta. 

Mihail Gorba-
~ov, kao ~elni ~o-
vek Me|unarodnog
zelenog krsta, upu-
tio je nedavno apel
dr`avnicima gru-
pe G8 da posebnu
pa`wu posvete pri-
meni solarne ener-
gije. U pozivu pod
naslovom “Energet-
ska bezbednost”, a nepo-
sredno pred susret ove gru-
pe u Sankt Petersburgu,
Gorba~ov podse}a “da je ova
ideja odraz na{ih te`wi
da se pomogne energetski
siroma{nim zemqama u
razvoju. “Ciq bi bio ostva-
ren”, ka`e Gorba~ov, “ako
bi se proizvodwa solarne
energije koncentrisala u

gradovima, ~ime bi se sni-
zili ra~uni za struju i
predupredile posledice
nestanka elektri~ne ener-
gije.” Gorba~ov se nedvo-
smisleno opredelio i pro-
tiv daqeg razvoja nuklear-
nih elektrana.

- One nisu odgovor na mo-
derne energetske probleme,
niti lek za klimatske iza-
zove - istakao je Gorba~ov.
U SAD, na primer, u izgrad-
wu nuklearnih elektrana
(izme|u 1947. i 1999. godi-
ne) direktno je ulo`eno 115
milijardi dolara, a indi-

rektno jo{ 145 milijardi
dolara. U istom periodu, za
gradwu solarnih i elektra-
na na vetar ulo`eno je samo
5,5 milijardi dolara.

Tim povodom isti~emo
osnovne mane i prednosti
najzna~ajnijih alternativ-
nih energetskih izvora.

Za razliku od uobi~ajenih
lai~kih shvatawa, vodoni~-

na energija najnovijim teh-
nologijama najefikasnije
se izdvaja iz klasi~nih fo-
silnih goriva. U ovom pro-
cesu ugqenik goriva se iz-
bacuje iz wegovog vodoni~-
nog atoma. Tako dobijen
~ist vodonik zatim se sago-
reva da bi se u posebno mo-
difikovanoj gasnoj turbini
proizvela elektri~na ener-
gija. Podjednako va`an deo
postupka je izdvajawe i bez-
bedno skladi{tewe ugqen-
dioksida. Kori{}ewem vo-
donika vi{e nema emisije
gasova koji bi doveli do

stvarawa “efekta sta-
klene ba{te”. Jedini
nuzproizvod u ovom pro-
cesu je voda. Mada se vo-
doni~na energija ve}
proizvodi i koristi,
ostaje jo{ ~itav niz raz-
vojnih problema do ko-
mercijalne upotrebe. Za
sada se i smatra da }e
ugaq ostati najpogodni-
ji izvor za proizvodwu
ove vrste goriva. NASA

jo{ od 1970. godine koristi
vodonik za pogon “svemir-
skog taksija” i raketa lan-
siranih u orbitu Zemqe. 

U proizvodwi energija sa
malim emisijama ugqenika
najdaqe se oti{lo u kori-
{}ewu energije vetra. U po-
sledwih pet godina svetska
proizvodwa je u proseku ra-
sla za najmawe 20 odsto go-

di{we. Pokazalo se, tako|e,
da je proizvodwa ove ener-
gije najmawa opasna za oko-
linu. U povoqnim uslovima,
pored vodenih tokova, isko-
ri{}avawe energije vetra je
znatno jeftinije od dobije-
ne iz konvencionalnih
elektrana. Zbog ograni~e-
nog broja vetrovitih dana,
ra~una se, ipak, da bi ove
elektrane mogle da obezbede
samo 10 do 12 odsto ukupnih
energetskih potreba u svetu. 

Tehnologija kori{}ewa
energije Sunca osvojena je
jo{ pre nekoliko decenija
i ve} je pokazala mane i
prednosti. Prevagnule su,
nesumwivo, prednosti su ne-
sumwivo  i zbog toga se ve}
30 godina primewuje i u naj-
zahtevnijim, kosmi~kim is-
tra`ivawima. Jedina ozbi-
qna mana solarne energije
je relativno dug period eks-
ploatacije pre nego {to se
isplate po~etna ulagawa.
Ve} danas preko sto zemaqa
u svetu, ipak, poseduje i raz-
vija nove solarne elektra-
ne. Pre gotovo tri decenije
u tada{woj Jugoslaviji, ta-
ko|e, vrlo se ozbiqno radi-
lo na razvoju aktivnog i pa-
sivnog solarnog energet-
skog sistema. Pored solar-
nih kolektora, bila je osvo-
jena i proizvodwa solarnih
}elija, ali je vremenom en-
tuzijazam splasnuo, pa u Sr-

OD OBNOVQIVIH IZVORA LANE OSTVAREN PROFIT OD 417 MILIONA DOLARA

Vrelo jezero ispod
Beograda

Energije Sunca i vetra su
naj~istije, ali nedovoqne za
ukupne potrebe Ako se ve}i-
na zemaqa odlu~i za elektra-
ne na vodonik, ugaq }e se jo{
dugo kopati 

Svetska 
proizvodwa 

vetroenergije u
posledwih pet

godina pove}ana
prose~no za 20

odsto

Zbog ograni~enog broja 
vetrovitih dana, ra~una se, da
bi elektrane na vetar mogle
da obezbede samo 10 do 12 
odsto ukupnih energetskih 

potreba u svetu
*

*
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biji danas postoji samo ne-
koliko proizvo|a~a solar-
nih kolektora. U svetu, gde
kompanije kao {to je bri-
tanska BP dominiraju tr-
`i{tem, eksploatacija so-
larne energije je u posled-
wih pet godina
prose~no rasla za
30 odsto u odnosu na
prethodni period.

Pored zanemar-
qive emisije ugqen
dioksida, ona se po-
kazala kao najpo-
godniji energetski
izvor u zaba~enim
delovima sveta. Istovreme-
no ona slu`i i za efikasno
snabdevawe energijom ma-
wih naseqa i stambenih
zgrada i u razvijenim delo-
vima sveta. U Nema~koj je,
naime, nedavno usvojen pro-
gram za gradwu solarnih
elektrana ukupnog kapaci-
teta od 10 MW, a u Kalifor-
niji je jo{ u januaru odobre-
no ~ak 3,2 milijarde dolara
za wihovo podizawe. Zani-

mqiv je i primer Tibeta, ze-
mqe sa izuzetno velikim
brojem sun~anih dana u godi-
ni. Trenutno, kapacitet fo-
toelektri~nih ure|aja i
opreme na Tibetu iznosi
oko 9.000 kWh, a instalira-

na snaga solarnih foto}e-
lija je najve}a u ~itavoj Ki-
ni. Takvih, foto}elijskih
elektrana ima oko 300, sa
proizvodnim kapacitetima
od tri do pet kWh. 

U primeni u svetu su tri
oblika kori{}ewa energije
dobijene preradom biqne
mase. Bitno je, pri tom, da se
bioenergija dobija direkt-
nim sagorevawem biomase i
pretvarawem u gas ili naf-

tu za proizvodwu elektri~-
ne energije.

Trenutno su tehnologije
za konverziju biomase u ob-
like energije najmawe odma-
kle, ali s obzirom na dvo-
struku korist u proizvodwi

- uni{tavawe otpada i
stvarawe energije - izve-
sno je da }e vrlo brzo za-
uzeti ravnopravno mesto
sa ostalim obnovqivim
izvorima energije. 

Iako je prakti~no na
dohvat ruke, i geoterm-
alna energija se zbog,
uglavnom, skupih ili

“nedoraslih” tehnolo{kih
re{ewa, mawe koristi od
ostalih. Kada je re~ o izvo-
rima tople vode, najvi{e se
koriste topla podzemna je-
zera sa temperaturama ve}im
od 180° C. U svetu ima dosta
lokacija sa toplotnim izvo-
rima, ali gotovo je nepozna-
to i da se ogromno jezero to-
ple vode nalazi na prostoru
izme|u Beograda i Smede-
revske Palanke. Iako su

stru~waci Instituta za nu-
klearne sirovine u Beogra-
du jo{ pre ~etvrt veka “ome-
|ili” jezero (koje bi, ka`u,
moglo da zagreva ~itav Beo-
grad), ovaj geotermalni iz-
vor je ostao netaknut. 

Okeani kao energetski
izvor mogu se koristiti
dvojako: kao termalni iz-
vor (zagrevawe vode sun~e-
vom energijom) i kao meha-
ni~ki izvor energije (tala-
si i plima i oseka). Ako
sunca i vetra nema uvek i na
svakom mestu, okeana bar
ima u izobiqu - oko 70 od-
sto ukupne povr{ine Zemqe.
Za dobijawe elektri~ne
energije iz okeana koriste
se tri tehnolo{ka re{ewa:
zatvoren, otvoren i hibrid-
ni ciklus. Za sada su u naj~e-
{}oj upotrebi tzv. bara`ne
brane koje prihvataju meha-
ni~ku energiju okeana i od-
vode je direktno na turbine
generatora. í

Aleksandar Milinkovi}

Morski talasi imaju
ogromnu snagu i prakti~no
su neiscrpan izvor energi-
je. Zahvaquju}i wima ~ove-
~anstvo bi trajno moglo da
re{i bar dobar deo ener-
getskih problema. To ne mo-
ra ostati samo besplodna
fantazija vizionara, sve
~e{}i su ovakvi glasovi u
vreme kada se ponovo, kao
70-ih, otvara svetska ener-
getska kriza u svoj dubini.  

^ak i realisti dopu{taju
da bi morao postojati neki
na~in kako da iskoristi
bar deo te energije koja se
rasipa u besciqnom talasa-
wu mora. Znalci su dosad
postavili nekoliko osnov-
nih sistema kako da se to
u~ini. Prvi na~in polazi
od toga da bi vazduh koji gu-
raju talasi mogao da se is-
koristi za pokretawe tur-
bine. [tavi{e, {to je go-
tovo sasvim nepoznato, na
tom principu ve} je sagra-
|ena eksperimentalna
elektrana na {kotskom

ostvru Islej, koja radi ve}
{est godina. Drugi pristup
zasniva se na nekakvim “va-
gonima” koji se di`u na ta-
lasima. Talasi ih razgiba-
vaju, pa wihovo kretawe po-
kre}e motore koji proizvo-
de elektri~nu energiju. U
Portugalu se upravo gradi
prva elektrana iz koje }e se
tako dobijati energija. Po
prvi put se, me|utim, ne ra-
di o pukom “zelenom ekspe-
rimentu” nego o komerci-
jalnom projektu, koji }e

elektri~nom strujom iz
Atlantskog okeana snabde-
vati 15.000 portugalskih
doma}instava. Mehanizam
nazvan po morskoj zmiji Pe-
lamis Vejv Enerxi Konver-
tor razvila je {kotska
firma “Ocean Power Deli-
very” - OPD. U firmi OPD
ne kriju da im je `ao {to
prvu elektranu nisu mogli
postaviti uz obalu [kot-
ske. – Portugal je uspeo da
br`e uvede energiju iz ta-
lasa u prioritete i zato sa-

da prvi dolazi do prakti~-
ne primene ove energije -
izjavio je Ri~ard Jem, di-
rektor OPD. Prema wego-
vim predvi|awima, razvoj
ovih elektrana bi}e sli~an
onome koje su pre{le vetre-
wa~e tj. {iri}e se i posta-
}e atraktivne za preduzima-
~e... Upravo ba{ kao dosad,
vetrewa~e u Nema~koj i
Danskoj, koje ve} imaju obrt
od 12 milijardi evra godi-
{we i zapo{qavaju 60.000
qudi.

Najboqe prirodne uslove
za kori{}ewe energije iz
morskih talasa od evrop-
skih zemaqa ima Velika
Britanija (Sredozemno mo-
re je previ{e mirno, tiho i
nedovoqno “energi~no”).
Vladina agencija za ener-
giju “Carbon Trust” izra~u-
nala je da bi elektri~nom
energijom iz talasa okeana
mogla da se pokrije petina
potreba ove zemqe.  í

M. Lazarevi}  

STRUJA IZ MORSKIH TALASA - SAN VIZIONARA ILI REALNOST 

Budu}nost koja je po~ela?

Kori{}ewem vodonika 
nema emisije gasova koji bi 

doveli do stvarawa “efekta
staklene ba{te”

*

*

Sve daqe 
od “zelenog 
eksperimenta”:
dobijawe 
energije iz
morskih 
talasa  
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SVET

Kada je Dalton Me-
ginti, premijer
Ontarija, najja~e
ekonomske pro-

vincije u Kanadi, pre tri
godine najavio da }e do
2009. godine biti zatvore-
ne sve konvencionalne
termoelektrane na ugaq,
na svetskom energetskom
tr`i{tu se upalilo crve-
no svetlo. Re~ je o projektu
vrednom ~ak 70 milijardi
dolara, jer su Kana|ani sa
ga{ewem termoelektrana
nagovestili po~etak ma-
sovnih kapitalnih remon-
ta postoje}ih nuklearki i
izgradwu novih u narednih
dvadeset godina. S obzi-
rom na to da je Kanada vrlo
cewena i jaka energetska
zemqa (19 aktivnih nukle-
arki i jo{ desetak u iz-
gradwi, sa najve}om svet-
skom proizvodwom elek-
tri~ne energije iz hidroi-
zvora), takav poslovni za-
logaj niko nije `eleo da
propusti. Prve ju`ne kom-
{ije - Amerikanci su od-
mah poslali emisare iz dva
velikana u nuklearnom bi-
znisu: “Xeneral elektri-
ka” i “Vestinghausa” da iz-
vide koliko je kod Kana|a-
na ~ist teren. Pojavio se,
me|utim, i tre}i, mo`da
najve}i igra~: mo}na
francuska energetska in-
dustrijska grupa “Areva”,
koja je od 1993, tada pod
imenom “Cogema Resour-
ces” prisutna na prostori-
ma Kanade. U to vreme u
provinciji Saske~evan u
centralnoj Kanadi otkri-
veno je tada, naime, drugo
najve}e nalazi{te urana u
svetu, na lokaciji Cigar La-
ke sa oko 115.000 tona.
Osnovano je, stoga, pred-
stavni{tvo firme u Sa-
skatunu, glavnom gradu Sa-
ska~evana (310 zaposle-

nih), koje je danas i glavna
filijala “Areve” u Kana-
di. “Areva” je suvlasnik u
pet rudnika na tom pod-
ru~ju: Cluff Lake (100 od-
sto vlasni{tva), McCle-
an Lake (75 odsto), Mid-
west (50 odsto), McArthur
Mine (31 odsto) i Cigar
Lake (37,1 odsto). Po-
sledwa dva rudnika se
smatraju za najbogatija
nalazi{ta urana u svetu,
jer u wima tek predstoje
finalna geolo{ka is-
tra`ivawa. Veliki rival
“Arevi” u proizvodwi ura-
na je kanadska kompanija
“Cameco”. U provinciju

Ontario, gde se uz provin-
ciju Wu Bransvik i Kve-
bek mahom i nalaze nukle-
arke, stigao je Stiv Ha-
milton, vode}i “Arevin”
~ovek za razvoj nuklerne
tehnologije. Znao je da je
pred wim tvrd orah: Kana-
|ani su decenijama razvi-
jali tzv. CANDU reaktore
(sa te{kom vodom pod pri-
tiskom, tipa PWHR), koje
su instalirali u ~ak 38 ze-
maqa. Stvorili su i AECL
(federalnu kompaniju za
atomsku energiju), kako bi
za{titili doma}u pamet i
proizvodwu. Ali, Hamil-
ton je znao da {est posto-

je}ih reaktora u eksploa-
taciji mora da ide na gene-
ralni remont, uz astro-
nomske tro{kove, sa neiz-

vesno{}u koliko }e mo}i
da im se time produ`i vek
eksploatacije. “Areva” je
ponudila da radni vek
produ`i za jo{ dvadesetak
godina uz prihvatqive
tro{kove, {to je, pre svih,
omek{alo kanadske poli-
ti~are, ali i ozbiqno za-
brinulo doma}i nuklear-
ni lobi.

- Spremni smo za dolazak
konkurencije, jer suprot-
stavqamo joj vrhunski pro-
izvod koji decenijama
uspe{no radi po celom
svetu, a posebno u Ju`noj
Koreji - izjavio je Robert
van Adel, prvi ~ovek

AECL, tokom konfe-
rencije o nuklerkama,
februara ove godine u
Otavi, reaguju}i na na-
javu dolaska stranih
kompanija na zatvoreno
nuklearno tr`i{te
Kanade. 

Ali, stvar kompliku-
je Nils Brekenrix iz
ameri~ke savezne dr`a-
ve Konektikat, ekspert

za nuklearne tehnologije u
“Vestighausu”, koji tvrdi
da je Ministarstvo ener-
getike provincije Onta-

BORBA KANADSKIH I STRANIH KOMPANIJA ZA REHABILITACIJU NUKLEARKI

“Rat” za nuklearni kola~
Ga{ewem termoelektrana na ugaq do 2009. godine uz gradwu i uvo|ewe nove gene-

racije nuklearki, treba da se samo u provinciji Ontario investira ~ak 70 milijar-
di dolara U trci za energetski posao decenije ameri~ki giganti “Vestinghaus” i
“Xeneral elektrik”, kao i mo}na francuska kompanija “Areva group”

Nuklearka 
“Pickering” 
snage 950 megavata:
konkurencija ho}e
deo kola~a

Rudnik Cigar Lake
(Kanada): drugo 

najve}e nalazi{te
urana u svetu 

Trenutno u kanadskim x
nuklearkama radi 4.000 

zaposlenih. [irom sveta
anga`ovano je jo{ 28.000 

radnika i stru~waka
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rio spremno da odmah
otvori vrata i za strane
ponude oko rehabilitacije
postoje}ih i izgradwe no-
vih nuklearki na istoku
Kanade. - Ameri~ko tr`i-
{te reaktora ide brzo na-
pred i nama Kanada posta-
je jako zanimqiva. Tr`i-
{te u Ontario je izazov.
Ne treba zaboraviti da
na{ veliki takmac, “D`e-
neral elektrik” servisira
CANDU reaktore i vaga da
li }e i ubudu}e u~estvova-
ti u tom poslu sa starim
ili novim partnerima -
pojasnio je svoje gledi{te
Brekenri|` u intervjuu za
ceweni mese~nik “Canadi-
an business”.

Trenutno u kanadskim
nuklearkama radi 4.000
zaposlenih. [irom sveta
anga`ovano je jo{ 28.000
radnika i stru~waka. Fe-
deralna vlada je od 1952.
godine, kada je osnovana
AECL, pomogla korpora-
ciju sa 20,9 milijardi do-
lara. Jasno je da }e Mini-
starstvo energetike On-
tarija biti na vatri kada
bude odlu~ivalo kome }e
poveriti posao veka: do-
ma}im kompanijama ili
sve agresivnijim stranci-
ma. Javnost podse}a da
CANDU reaktori ve} du-
`e vreme imaju problema
u radu kod ku}e. Tako su
1997. u Pikeringu, nado-
mak Toronta, zatvorena
~etiri od osam reaktora.
Ne{to sli~no se desilo i
u nuklearki Bruce na jeze-

ru Hjuron. Do danas pri-
vatna korporacija koja je
preuzela 2001. godine ovu
elektranu, jo{ nije pro-
na{la pet milijardi do-
lara za generalni remont.
- Izbor je surovo jedno-
stavan: reaktori CANDU
su po efektima boqi od
“Xeneral elektrikovih”,
ali su izjedna~eni sa
“Arevinim”. Me|utim, po-
pravke CANDU reaktora
su izuzetno skupe ve} po-
sle dvadeset godina rada,
{to nije slu~aj sa ameri~-
kim i francuskim - obja-
{wava Dankan Hotorn,
prvi ~ovek nuklearke
“Bruce”. 

Posledwih godina u
centru pa`we su proble-
mi sa nuklearkom “Point
Lapreau”, gde je za poprav-
ku reaktora, posle `u~ne
debate u parlamentu pro-
vincije Wu Bransvik,
odobreno ~ak 900 miliona
dolara. SAD su uverene da
je za wihovog xina “Ve-
stinghausa” obezbe|eno
dobijawe posla kod ku}e.
Po svim parametrima, re-
aktori ove kompanije su
nadma{ili konkurenciju
u eksploataciji. Kana|a-
ni su o~igledno na pre-
kretnici i mora}e da ulo-
`e mnogo takta i str-
pqewa kako bi odoleli
mo}nim konkurentima, ko-
ji ne kriju da `ele najve-
}i deo masnog kola~a sa
nukelarne trpeze. í

Branislav Seni~i}

Po{to je prelomqeno
da je jedini izlaz u ener-
getskoj politici nastavak
gradwe nuklearki, odlu-
~eno je da se na|e i defi-
nitivno re{ewe za skla-
di{tewe iskori{}enog
goriva

Finska }e biti prva
zemqa u Evropi koja }e
imati definitivno skla-
di{te iskori{}enog go-
riva iz svojih nuklearnih
centrala. Potrebne odlu-
ke o tome su donete, ovih
dana energetska kompani-
ja TVO je po~ela pripre-
me, a gradwa }e po~eti od-
mah posle 2010 godine.

Ulo`i{te u tunelima,
duboko ispod zemqe, u
funkciji }e biti najka-
snije 2020. godine i ima}e
kapacitet od 5.500 tona.
Tro{kovi gradwe su pro-
ceweni na 250 miliona
evra. Skladi{te }e zado-
voqavati finske potrebe
za period od oko 40 godi-
na, a planirano je za odla-
gawe iskori{}enog gori-
va, ne samo iz postoje}e
dve nuklearke - “Loviisu” u
unutra{wosti zemqe i
“Olkiluoto” na zapadnoj
obali, nego i iz budu}e

nuklearke, prve tzv. tre}e
generacije, s najve}im re-
aktorom na svetu (od 1.600
megavata, pod visokim
pritiskom, nazvanog ERP)
koja je nedavno po~ela da
se gradi (o toj nuklearki
je “kWh” pisao pre neko-
liko meseci). Finska je,
osim toga, najavila grad-
wu jo{ jedne nuklearke,
tako da problem odlagawa
iskori{}enog goriva u
budu}nosti postaje sve te-
`i.

Ve}ina evropskih ze-
maqa je, posle ~ernobil-
ske katastrofe 1986. godi-
ne, napustila gradwu nu-
klearnih centrala, a po-
tom i odustala od tra-
`ewa trajnih re{ewa za
problem skladi{tewa is-
kori{}enog goriva i
ostalog radioaktivnog
otpada. U Finskoj nema
vi{e nikakvih rezervi
prema nuklearnoj energi-
ji, ~emu je posebno dopri-
nela otvorena debata po-
sle koje je odlu~eno da se
ide u nastavak gradwe nu-
klearnih energetskih iz-
vora. í

M. L.

Svetski energetski kolos, francuska industrijska grupa
“Areva” je naslednik ni{ta mawe slavne nuklearne kompanije
“Framatom ANP”., zajedno sa koncernima “Cogema” i FCI. Ona se
septembra 2001. godine fuzionisala sa nuklernim delom ne-
ma~kog koncerna “Simens” i danas je, bez sumwe, jedan od glav-
nih igra~a na energetskoj pijaci sveta, a svakako lider svih
faza nuklearne tehnologije (65 postavqenih reaktora po sve-
tu, merewa, kori{}ewe goriva i in`ewering) sa izvanrednim
stru~nim potencijalom. Zapo{qava 58.000 radnika u dva glav-
na sektora: nuklearnom i sektoru za distribuciju i prenosne
sisteme eleketri~ne energije. “Areva” posluje u Evropi (sedi-
{te je u Parizu), Severnoj Americi - SAD (dr`ava Merilend) i
Kanada (provincija Saska~evan), Aziji, Sredwem istoku, Au-
straliji i Okeaniji. U Kanadi i Australiji se posebno bavi
pronala`ewem bogatih nalazi{ta urana i zlata. Trenutno ima
nuklearna postrojewa u 40 zemaqa sveta, a prodajnu mre`u u
sto zemaqa na svim kontinentima. Stru~waci “Areve” su iz-
gradili i prate eksploataciju reaktora u nuklearkama od
Francuske, preko SAD, [panije, Kine do Brazila. Pored ener-
getike, “Areva” proizvodi i automatiku za aerodrome, metro
stanice i `elezni~ke ~vorove. Procewuje se da je pro{le go-
dine “Areva” imala bruto promet od preko 10 milijardi dola-
ra, {to je svrstava me|u najkrupnije energetske firme sveta.

Li~na karta “Areva group”

FINSKA PREDWA^I U EVROPI

Skladi{te za 
nuklearni otpad

Odlagawe otpada
obezbe|eno za 
naredne ~etiri 
decenije: 
NE “Olkiluoto”
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Belgija je zemqa na
~ijem se sku~enom
prostoru ukr{ta-
ju germanska i ro-

manska Evropa sa svim ra-
znolikostima. Te razlike
oli~ene su u tri belgijska
govorna podru~ja - holand-
skom na severu gde `ive
Flamanci, nema~kom na
istoku i francuskom na
jugu zemqe nastawenom
Valoncima. Sva tri jezika
su slu`bena u kraqevini
koju su razjedale sva|e
Flamanaca i Valonaca, a
koja je danas, i pored stal-
nih unutra{wih podela,
postala simbol evropskog
jedinstva jer je Brisel ne-
sporna prestonica Evrop-
ske unije. Sukobi Flama-
naca (58 odsto stanovni-
{tva) i Valonaca (31 od-
sto) sa pretwom cepawa
zemqe kona~no su doveli
do specifi~ne organiza-
cije dr`avnih instituci-
ja i posebnog oblika fe-
deralizma. Sada zemqu na-
zvanu po keltskom pleme-
nu Belgi ~ini 10 provin-
cija i tri regiona,
~ije vlade imaju
ogromne nadle`no-
sti i u elektropri-
vredi. Wen simbol
je grupa “Elektra-
bel”, najja~a ne samo
na sopstvenom tere-
nu, ve} i na ~itavom
podru~ju Beneluksa.  

Ne{to vi{e od 10 mili-
ona Belgijanaca, oslowe-
nih na Severno more i
okru`enih Holandijom,
Nema~kom, Luksemburgom
i Francuskom, `ivi na
strate{kom podru~ju pre-
ko koga ide frekventna
prekograni~na trgovina

strujom. Sa otvarawem
evropskog tr`i{ta ja~a}e
i pozicija Belgije kao
tranzitne zemqe u evrop-
skom elektroenergetskom
prstenu. Iste su i perspek-
tive Holandije, najve}e
zemqe tro~lanog Beneluk-
sa, sa kojom Belgijanci
imaju i dosta sli~nosti.
Posle Holandije Belgija
je najgu{}e naseqena zem-
qa u Evropi i tako|e jedan
od najve}ih potro{a~a
struje po stanovniku. Iako
i Belgiju, poput Holandi-
je, natapaju velike evrop-
ske reke [elda i Meza,
obe imaju minornu proiz-
vodwu struje iz hidroelek-
trana. Za razliku od Ho-
landije, me|utim, Belgija
je ravna samo u priobal-
nom pojasu na severu, dok
centralni brdoviti deo i
Ardenske planine na jugu
pokrivaju {ume iz kojih
Belgijanci uveliko kori-
ste biomasu za rad termoe-
lektrana.

Me|unarodna agencija za
energiju (IEA) hvali Bel-

gijance za brzu liberali-
zaciju, ali upu}uje i kri-
tike zbog preterano frag-
mentiranog tr`i{ta stru-
je u federalno ure|enoj
Belgiji. Tri regiona -
Flandrija, Valona i Grad
Brisel - imaju {iroke
nadle`nosti u energetskoj
politici, {to dovodi do

neuskla|enosti te politi-
ke i potkopava efikasnost
i tr`i{nu konkurent-
nost, upozorila je IEA u
analizi belgijske elek-
troprivrede za 2005. godi-
nu. Primedbe su stavqene
i na visok stepen koncen-

tracije na belgij-
skom tr`i{tu stru-
je, kojim dominira-
ju kompanije iz me-
|unarodne grupe
“Suez” kojoj pripada
i “Electrabel”. Nad-
le`nostima regio-
na “usitweno” bel-

gijsko tr`i{te, po uve-
rewu IEA, velika je pre-
preka za dolazak novih
elektroenergetskih kom-
panija.

Razlike u regulativi su
takve da je uvedeno poseb-
no telo za uskla|ivawe
federalno-regionalne i
me|uregionalne saradwe.

Vlade sva tri belgijska
regiona podupiru ener-
getsku efikasnost, reduk-
ciju {tetnih gasova i raz-
voj kogeneracija, ali pri-
mewuju organizaciona i
zakonodavna re{ewa zavi-
sno od regionalnih spe-
cifi~nosti. U Flandri-
ji, iako teritorijalno
mawoj od Valone, `ivi
oko {est miliona qudi,
odnosno vi{e od polovi-
ne belgijskog stanovni-
{tva, i u woj je koncen-
trisana hemijska indu-
strija. Valona, pak, ima
jaku tradiciju u energet-
sko intenzivnim granama
poput proizvodwe ~elika,
stakla i cementa i forsi-
ra o{tre standarde za za-
{titu okoline. U tre}em
regionu, jednomilion-
skom Gradu Briselu, glav-
na preokupacija je
smawewe aerozaga|ewa.

BELGIJA NE MOÆE BEZ NUKLEARNIH ELEKTRANA 

Malo struje iz 
velikih reka

Simboli~na pomo} hidroelektrana u zemqi kojom
vijugaju evropske plovne arterije [elda i Meza

Nuklearke obezbe|uju vi{e od polovine doma}e
struje Gas ubrzano zamewuje ugaq

Sa proizvodwom 130 i prodajom 145 milijardi kilovat-sati
struje godi{we i 5,5 miliona potro{a~a “Elektrabel” je jedan
od energetskih giganata Starog kontinenta. Ta belgijska grupa
raspola`e proizvodnim postrojewima snage 29.000 megavata, od
~ega 13.000 MW u Belgiji, i ukupno ima 16.000 zaposlenih. Pro-
{le godine je ukwi`ila 12,2 milijarde evra ukupnog prihoda. 

Kompanija “Elektrabel”, koja je lane obele`ila stogodi{wi-
cu rada, ima elektrane u Holandiji, Luksemburgu, Francuskoj,
Nema~koj, Italiji, [paniji, Portugalu, Poqskoj i Ma|arskoj.

Mo}ni “Elektrabel” 

Velike nadle`nosti regiona
“usitnile” tr`i{te struje u 
federalno ure|enoj Belgiji

*

*

Neiskori{}en
vodni potencijal
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Opsednutost ~istim va-
zduhom je razumqiva za ko-
smopolitsku metropolu u
kojoj `ivi ogroman broj
stranaca zaposlenih u in-
stitucijama Evropske
unije. Belgijski glavni
grad je, uz to, i “meka” tu-
rista privu~enih sredwo-
vekovnom arhitekturom,
~uvenim karnevalima i
atrakcijama poput statue
Manekena pisa. Ka`u da
je ta figura de~ka koji
pi{ki, simboli~no na-
zvana Ajfelovim torwem
Brisela, osmi{qena da
predstavi razuzdani duh
belgijske prestonice.

Ugaq je jedini belgijski
prirodni resurs, ali su
pre dve decenije visoki

tro{kovi proizvodwe iz-
nudili odluku o postepe-
nom zatvarawu doma}ih
ugqenokopa. Posledwi je
zakqu~an 1993. godine. Ka-
ko Belgija nema nalazi-
{ta nafte i gasa, a kori-
{}ewe obnovqivih izvora
je jo{ ograni~eno, uzdani-
ca doma}e elektroprivre-
de i daqe ostaje struja iz
atoma. Sedam postoje}ih
reaktora proizveli su la-
ne vi{e od 45 mili-
jardi kilovat-~aso-
va elektri~ne ener-
gije zahvaquju}i tra-
dicionalno visokoj
iskori{}enosti ka-
paciteta. Svi su iz-
gra|eni izme|u 1975.
i 1985. godine i
imaju ukupno 5.713 megava-
ta koncentrisanih na dve
lokacije. Nuklearna elek-
trana “Doel” kraj reke
[elde blizu Antverpena
ima ~etiri reaktora, a nu-
klearka “Tianž” sa tri blo-
ka nalazi se na toku Meze
izme|u Lije`a i Nemura. 

Belgijanci su se nedav-
no politi~ki usaglasili
da postepeno gase reakto-
re izme|u 2015. i 2025.
godine. Kako nuklearke
daju vi{e od polovine
produkcije struje, takva
odluka stavqa belgijsku

elektroprivredu pred ve-
like izazove. Jaz u snab-
devawu usled zatvarawa
nuklearki morao bi da se
pokrije {tedwom ener-
gije, pove}awem uvoza i
uvo|ewem novih proiz-
vodnih kapaciteta sa
zna~ajnijim udelom ob-
novqivih izvora. Bez ob-
zira na ovakav dogovor
politi~kih stranaka o
sudbini nuklearki, po-

sebna komisija osnovana
kraqevskim dekretom, da
bi predlo`ila najboqu
elektroprivrednu poli-
tiku za budu}e generaci-
je, preporu~ila je vlasti-
ma da i daqe dr`e - otvo-
renu nuklearnu opciju. 

U razvojnim planovima
belgijske elektroprivre-
de malo se ra~una na hi-
drokompleks, a mnogo vi-
{e na termopostrojewa na
gas. Hidroelektrane, sa
prete`nim udelom akumu-
lacionih postrojewa, daju
jedva dva odsto doma}e pro-
dukcije struje mada po sna-
zi (1.500 megavata) u~e-
stvuju sa blizu desetak pro-
cenata u ukupnim proiz-
vodnim kapacitetima. U
ekspanziji su, me|utim, ga-
sna postrojewa sa kombi-
novanim ciklusom i koge-
neracije, kojima se za-
mewuju stari termobloko-
vi na ugaq i naftu. Pro-
cewuje se da }e udeo ugqa u
belgijskoj produkciji
struje skliznuti ispod de-
vet odsto do 2010. godine
sa gotovo 21 odsto krajem
minulog veka, a u~e{}e ga-

sa uve}a}e se sa 18 na oko
30 odsto. Do kraja decenije
o~ekuju se i udvostru~ewe
proizvodwe struje iz bio-
mase i otpada i rast kapa-
citeta vetroelektrana na
1.500 megavata, od ~ega bi
1.000 MW zaposelo morski
pojas Belgije. 

Bezmalo svi nacionalni
elektroprivredni plano-
vi vezani su za “Elektra-
bel”, koji ima monopolsku
poziciju na doma}em tr`i-
{tu struje iako tamo rade
i drugi evropski giganti,
ukqu~uju}i “Electricite de
France”, holandske kompa-
nije NUON i “Essent”, ne-
ma~ki E.ON i britansku
“Centrica”. Ne samo da je
“Elektrabel” operator
svih nuklearki u Belgiji,
ve} poseduje i gro ostalih
proizvodnih kapaciteta.

Jedini doma}i, ma-
da nejaki, rival mu
je  grupa SPE sa
svega desetak odsto
udela u ukupnoj
snazi elektrana na
belgijskom tlu. 

“Elektrabel” je
kqu~ni igra~ i u

ostale dve zemqe Beneluk-
sa. Na tlu Holandije ima
elektrane snage 4.700 me-
gavata i tamo godi{we
plasira 22 milijarde ki-
lovat-sati struje. U Veli-
kom Vojvodstvu Luksem-
burg, sa blizu pola milio-
na stanovnika na 2.600
kvadratnih kilometara,
“Elektrabel” prodaje oko
2,8 milijardi kilovat-~a-
sova elektri~ne energije
i vlasnik je postrojewa od
380 megavata. U malenom
ali bogatom Luksemburgu
godi{we se ukupno proiz-
vede ~etiri i utro{i oko
sedam milijardi kilovat-
sati struje. Okosnica pro-
izvodwe su termoelektra-
ne koje isporu~uju tri mi-
lijarde kilovat-sati ili
75 odsto, dok iz hidroe-
lektrana sti`e 0,9 mili-
jardi kilovat-sati, odno-
sno oko 22 odsto. Tamo-
{wa elektroprivreda
raspola`e sa 1.700 mega-
vata proizvodnih kapaci-
teta i nema nuklearnih
centrala. í

Mladen Ba~li}  

U Belgiji je lane proizvedeno ne{to vi{e od 82 milijarde
kilovat-sati elektri~ne energije i potro{eno 88,5 milijardi
kilovat-~asova. U toj proizvodwi nuklearke su u~estvovale
sa 55 odsto, a termoelektrane sa 43 procenta. Belgijska elek-
troprivreda raspola`e sa vi{e od 15.000 megavata.

Belgijanci su tradicionalni neto uvoznici struje. Pro{le
godine je iz inostranstva nabavqeno 14,3 i izvezeno oko osam
milijardi kilovat-~asova. Neto uvoz dosti`e oko 10 odsto do-
ma}e potro{we struje.

Tradicionalni neto uvoznik

Op{ta podr{ka postrojewima 
sa kombinovanim ciklusom 

i  kogeneracijama 

*

*

U Belgiji nisu svi 
protiv nuklearki 
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Iran je klasi~an
primer kako ener-
getski prebogata
teritorija zbog

izuzetnih prirodnih re-
sursa postaje meta dnevne
politike velikih sila.
Re~ je o zemqi sa izda-
{nim bogatstvom nafte
(drugi proizvo|a~ me|u
zemqama OPEK-a) i pri-
rodnog gasa, ali i hidro i
vetro potencijalom koji
tek treba da se razvije i
iskoristi. Zategnutost sa
SAD i zapadnim svetom je
nastala oko razvoja nukle-
arki, za koje Iranci
tvrde da }e ih kori-
stiti samo za dodat-
nu proizvodwu elek-
tri~ne energije (du-
goro~an plan je
obezbe|ewe dvadeset
odsto potreba). Ali,
Va{ington i Lon-
don, pre svih, tome
ne veruju i ozbiqno
prete da vetrove ra-
ta prenesu iz susednog
Iraka na tlo nekada{we
Persije.

Instalisana snaga iran-
skih kapaciteta je oko
36.000 megavata, {to je
prili~no skromno u odno-
su na sve ve}e potrebe 70
miliona stanovnika. Zato
se svake godine uveze oko
1,5 milijardi kilovat-~a-
sova nedostaju}e struje, a
kom{ijama (Jermenija,
Turkmenistan i Azerbej-
xan) proda se oko milijar-
du kilovat-~asova. Najve}i
deo elektri~ne energije
obezbe|uje se iz termoe-
lektrana na prirodni gas
(druge najve}e svetske re-
zerve iza Rusije).  

Posledwih godina term-
osektor je dobio nekoliko
zna~ajnih postrojewa. To
su: TE “[ahid Rai” (2.000
MW), TE “Ra{t” (1.290
MW), TE “Kerman” (1.272

MW), TE “Tabriz” (1.500
MW), TE “Abadan” (490
MW). U planu je izgradwa
nove ~etiri termoelektra-
ne, ukupne snage od 4.140
megavata (Arak, Bandara-
bas, Kom i Jug). Energet-
ska politika ima jedno-
stavnu formulu: locirati
termoelektrane u blizini
gasnih poqa, {to Iranci
i rade.

Stru~waci se, me|utim,
sla`u da su hidropotenci-
jali Irana velika {ansa u
budu}nosti. Proceweni
hidropotencijal iznosi

42.000 megavata, a po~et-
kom ove godine instalisa-
na snaga hidrokapaciteta
bila je oko 6.000 megavata.
Najve}i hidroprojekat
trenutno je HE “Karun 3”,
na istoimenoj reci, snage
2.000 megavata koju je pro-
{le godine presednik Ha-

tami sve~ano pustio u rad.
Karun je ina~e najdu`a
iranska reka (950 kilome-
tara). U wu se uliva, sever-
no od grada Ahvaza udaqe-
nog 140 kilometara, reka
Dez. Re~ je o velikom gra-
|evinskom poduhvatu, bra-
ni visokoj 205 metara i du-
ga~koj 60 kilometara. U
branu je tokom gradwe
ugra|eno 33.000 tona beto-
na. Radove su 1995. godine
po~eli Iranci sa kanad-
skim partnerom firmom
“Acres”. HE “Karun” je ko-
{tala 900 miliona dola-

ra, ali se o~ekuje go-
di{wa zarada od
oko 200 miliona do-
lara. Kapacitet ve-
{ta~kog jezera je
1,25 milijardi kub-
nih metara vode. Hi-
dromehani~ku opre-
mu vrednu 145 mili-
ona dolara ugradila
je firma “Vest Al-
pina” iz Austrije.

Branu vrednu 1,25 milijar-
di dolara podigao je kon-
zorcijum koji je predvodio
ABB. O~ekuje se da }e svih
osam turbina po~eti da ra-
di punim kapacitetom to-
kom ove godine. Grade se i
HE “Godar Landar” (2.000
MW), HE “Gorwi Gorv-

and” (1.000 MW) i HE “Si-
jah Bi{eh” (1.000 MW).

Iran `eli da obezbedi
navodwavawe ogromnih
povr{ina poqoprivred-
nog zemqi{ta u tradicio-
nalno siroma{nim pod-
ru~jima, gde dominiraju
reke Dez, Karun i Kara-
keh. Zato je projekat podi-
zawa brana i irigacionih
kanala u provinciji Kuzi-
stan na jugozapadu Irana u
centru pa`we: brana “Ka-
rakeh” i istoimena hidro-
elektrana snage 400 mega-
vata obezbedi}e navodwa-
vawe ~ak 300.000 hektara
oranica, koju su{a i po-
plave decenijama razaraju.
Projekat “Masxed- Solei-
man” ve} je sa 6,5 milijar-
di kilovat-~asova isporu-
~ene struje vredne 320 mi-
liona dolara isplatio se-
be. Obuhvata hidroelek-
tranu (1.000 MW) i branu
visoku 177 metara.   

Kada je re~ o vetroelek-
tranama, Iran je u posled-
we tri godine napravio i
na tom poqu pravi bum.
Maja 2004. po~ela je sa ra-
dom vetroelektrana “Bi-
nalad” u provinciji Ko-
rasan. Pro{le godine su
vetroelektrane davale
6.500 megavat-~asova stru-
je, a plan je da se narednih
godina pove}a proizvod-
wa u kombinaciji sa geo-
termalnim elektranama
(prva takva elektrana
otvorena je 2004. u pro-
vinciji Ardebil, snage
200 megavata) i solarnim
postrojewima (o~ekuje se
otvarawe prve solarne
elektrane u provinciji
Jazd 2009. godine) za do-
datnih 3.000 megavata.
Trenutno je 17 vetrofarm-
i u eksploataciji, a najve-
}e su “Zawan”, “Gilan”,
“Kvazvin”, zapadni i is-
to~ni “Azerbejxan” i ve}

IRAN U @I@I YBOG IYUYETNIH POTENCIJALA I RAYVOJA NUKLEARNIH CENTRALA

Persijski energoizazov
Skoro 90 odsto elektri~ne energije obezbe|uje se iz termoelektrana na gas, ukup-

ne instalisane snage oko 36.000 megavata Plan da nuklearke obezbede petinu
ukupnih potreba za strujom pod znakom pitawa zbog politi~kih pritisaka Zapada 

Monumentalna brana i 
hidroelektrana na reci Karun  

Teheran poku{ava da uveri SAD 
da je ulagawe u nuklearni program

iskqu~ivo mirnodopsko sa 
ciqem da se pove}aju energetski 

potencijali zemqe
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pomenuti “Ardebil”. Sva-
ka farma je visoka 40 me-
tara. Planirano je da se
na jo{ 26 lokacija podig-
nu vetroelektrane.

Iran trenutno raspola-
`e sa pet reaktora u nu-
klearnim elektranama. U
gradwi je jo{ toliko, a
isporu~ioce opreme i
stru~nu pomo} uglavnom
daju Rusi. Iako Teheran
poku{ava da uveri SAD da
je ulagawe u nuklearni
program iskqu~ivo mir-
nodopsko sa ciqem da se
pove}aju energetski po-
tencijali zemqe, Va{ing-
ton tvrdi da je to samo pa-
ravan za razvoj nuklear-
nog oru`ja. Naro~ito im
je zapala za oko nuklearka
“Bu{er” za koju tvrde da je
okosnica razvoja tajnog
vojnog programa. 

Distribucija i prenos
elektri~ne energije u
Iranu organizovani su
preko dr`avne firme “Ta-
vanir”, a planovi o priva-
tizaciji energetskog sek-
tora sprovode se, pre sve-

ga, u~e{}em stranih i do-
ma}ih privatnih kompani-
ja tokom izgradwe energet-
skih kapaciteta.

Iranci su odavno shva-
tili sa kakvim bogatstvom
energenata raspola`u, pa
na tome odli~no i zara|u-
ju. Tako je sa kineskom
firmom “Sinopec” sklo-
pqen astronomski ugovor
za izvoz prirodnog gasa na
25 godina vredan ~ak 100
milijardi dolara. Ugovo-
rom je predvi|eno da se iz-
vozi 10 miliona tona go-
di{we. Zauzvrat, Kinezi
bi dobili polovinu vla-
sni{tva na gasnom poqu
“Jadavaran”. Iran prodaje
gas i susednom Kuvajtu sa
poqa “Ju`ni Pars”. Tim
povodom je pro{le godine
potpisan i 300 miliona
dolara vredan ugovor koji
}e po~eti da se realizuje
2007. U toku su pregovori
sa Ujediwenim Arapskim
Emiratima. Sa Jermenijom
je u toku realizacija ta-
kvog ugovora na 20 godina
u zamenu za uvoz struje. Deo

dogovora je i izgradwa 120
kilometara dugog gasovoda
vrednog ~ak 200 miliona
dolara. 

Kada je re~ o evropskim
zemqama, Gr~ka je jo{ 2002.
potpisala ugovor sa Ira-
nom o produ`ewu gasovoda
do severa dr`ave. Odatle
bi gasovod preko Bugarske
i Rumunije vodio daqe u sr-
ce Starog kontinenta. Dru-
gi pravac se vezuje za Ukra-
jinu, a obavezna ruta ukqu-
~uje Jermeniju i Gruziju.
Teheran i Kijev su preli-
minarne dogovore ve} sta-
vili na papir preko me|u-
sobnih sporazuma o trgovi-
ni i detaqnim me|unarod-

nim ugovorima. Velika
`eqa Irana je da kona~no
uspe{no zavr{i dugogodi-
{we pregovore o izvozu ga-
sa u Indiju preko Pakista-
na. Re~ je o mamutskom gaso-
vodu dugom skoro 5.000 ki-
lometara i poslu vrednom
~etiri milijarde dolara.

Potpuno je jasno za{to je
Iran, energetski prebogat
i geografski sjajno loci-
ran, tako interesantan za
najja~e zemqe sveta. Suko-
bi odavno ne izbijaju zbog
teritorija, ve} pre svega
zbog nafte, gasa i hidro-
potencijala.    í

Branislav Seni~i}

Iran raspola`e sa 940 milijardi kubnih metara dokazanih
rezervi prirodnog gasa, po ~emu je na drugom mestu u svetu iza
Rusije. Najve}a nalazi{ta su “Ju`ni i Severni Pars”, “Kangan”,
“Nar” i “Kangiran”. Preko 60 odsto iranskih nalazi{ta jo{ ni-
je do kraja istra`eno i na wima tek predstoje veliki radovi,
zbog ~ega je on u prednosti nad konkurentima. Uprkos rastu}im
doma}im potrebama, Iran je i zna~ajan izvoznik prirodnog ga-
sa. Pro{le godine je proizvedeno preko 5,5 milijardi kubnih
metara i u svet je plasirano skoro 40 odsto. Sa susednom Tur-
skom je zavr{en dugo gra|eni gasovod i sklopqen dugoro~ni
ugovor o izvozu iranskog gasa vredan ~ak 20 milijardi dolara.
Realizacija je trenutno usporena zbog nesuglasica oko cene. 

Najve}a postrojewa za preradu su “Kangan-Nar”, “Aghan-Da-
lan”, “Ahvaz”, “Marun 4”, “Bid-Boland” i “Asalujeh”. Iran je u mar-
tu 2004. potpisao ugovor vredan 1,2 milijarde dolara sa konzor-
cijumom od dve strane i dve doma}e gasne kompanije. Najve}e ga-
sno nalazi{te je “Ju`ni Pars”, otkriveno 1988. godine sa 280
milijardi kubnih metara dokazanih rezervi. U wega je do sada
ulo`eno ~ak 15 milijardi dolara, a investitori su, pored osta-
lih, francuski “Total” (dve milijarde dolara), ruski “Gasprom”
i malezijski “Petronas”. U kasnijim fazama prikqu~i}e se i
norve{ka kompanija “Statoil” sa 2,7 milijardi dolara direkt-
ne investicije. Gas se na sever transportuje gasovodom dugim
500 kilometara i vrednim pola milijarde dolara koji su izgra-
dili ruski stru~waci. Kada je re~ o izvozu sa tog nalazi{ta,
lageruje se na specijalizovane tankere za kupce. Procena je da
bi u narednih trideset godina Iran samo sa ovog nalazi{ta mo-
gao od prodaje da zaradi 11 milijardi dolara. 

Ogromne rezerve prirodnog gasa

O vetroenergiji
Me|unarodna izlo`ba o vetroenergiji

sa akcentom na podru~je Sredozemqa
"Eolica Expo Mediterranean 2006" odr`a}e
se 28-30. septembra u Rimu. U okviru
izlo`be predvi|en je i niz stru~nih
skupova i konferencija, na kojima }e
u~estvovati predstavnici javnih pre-
duze}a i privatnih energetskih kom-
panija, banaka, spoqnotrgovinskih fir-
mi, in`ewera, arhitekata, istra`iva~a,
univerzitetskih profesora i ~lanova
nevladinih organizacija. 

Organizator skupa je Evropska aso-
cijacija za vetroenergiju EWEA. Uz ovu
manifestaciju odr`ava se i pet speci-
jalizovanih izlo`bi posve}enih emi-
siji gasova (CO2 Expo), primeni vodo-

nika (Hydrogen Show), "~istim" vozili-
ma (Eco Motori Expo), proizvodwi i
{tedwi energije u poslovno-stambenim
objektima (Casa Energia Expo) i po-
ve}awu energetske efikasnosti (Ener-
gy Market Biz). 

Na pro{logodi{woj izlo`bi bilo je
70 izlaga~a, 4.000 posetilaca i 60 pod-
nosilaca referata na prate}im kon-
ferencijama sa ukupno 2.000 u~esnika.
"Eolika Expo 2006" odr`ava se u godini
u kojoj se o~ekuje novi rekord u instal-
isanoj snazi eolskih postrojewa u
Evropi. Samo u pro{loj godini kapaci-
teti vetroelektrana {irom Evropske
unije pove}ani su za vi{e od 6.000
megavata, odnosno za 18 odsto u pore-
|ewu sa 2004. godinom. í

ME\UNARODNE KONFERENCIJE I SIMPOZIJUMI

Nuklearka
“Bu{er” -
jo{ je 
aktuelna
rasprava o
wenoj ulozi
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Bila je to 8. maja
ekonomska vest da-
na u svetu - austrij-
ski naftni gigant

OMV najavio je da }e se fu-
zionisati sa austrijskim
dr`avnim elektroprivred-
nim preduze}em “Verbund”.
Planirano spajawe dveju
firmi trebalo je da bude
najve}a integracija u isto-
riji Austrije! Istovreme-
no, iz te fuzije bi nastalo
gigantsko preduze}e, bez
konkurenta u regionu. Sen-
zacija, koja je kvalifiko-
vana ~ak kao energetska
fuzija godine u Evropi,
me|utim, trajala je samo ne-
koliko dana jer je austrij-
ski parlament odbacio ta-
kvo spajawe.

Plan je rukovodstvima
dveju firmi i wihovim po-
liti~kim sponzorima s vla-
daju}e desnice pokvarila
opozicija, podr`ana od ve-
}eg dela regionalnih poli-
ti~ara. Ukratko, socijalni
demokrati i regionalne
vlade su ovu fuziju ocenilo
kao rizi~nu, po{to bi au-

strijska dr`ava fakti~ki
izgubila kontrolu nad onim
{to se smatra najve}im na-
cionalnim bogatstvom - hi-
drocentralama koje su u sa-
stavu “Verbunda”. U “Verbun-
du” dr`ava ima ve}inski
udeo od 51 odsto, a posle in-
tegracije u zajedni~koj fir-
mi imala bi, zajedno sa
arapskom grupacijom In-
terne{nel Petroleum In-
vestment, mawinski udeo od
oko 45 odsto. 

Prema analiti~arima,
ova fuzija je imala vi{e po-
liti~kih nego ekonomskih
motiva. Sinergi~ni efekt,
na koji su se zagovornici
spajawa pozivali, previ{e
je mali da bi opravdao ova-
kav potez. Dosta analiti~a-
ra smatra da je time vlada
nastojala da, pre svega, stvo-
ri “jakog igra~a” u energe-
tici na doma}em tr`i{tu
tzv. nacionalnog {ampio-
na. Naime, Evropska komi-
sija nastoji da stvori jedin-
stveno energetsko tr`i{te
u kome }e energetske firme
mo}i da pod istim uslovima
snabdevaju privredu i doma-
}instva u svim zemqama

Unije. Nacionalni koncer-
ni zato nastoje da oja~aju da
bi mogli da se suprostave
zao{trenoj konkurenciji.
Odluka parlamenta, koja je
bar za nekoliko godina sta-
vila ta~ku na ovakve plano-
ve, donela je veliko olak-
{awe akcijama OMV. Tr-
`i{te je negativno oceni-
lo planiranu fuziju, {to je
dovelo do toga da za desetak
dana akcije OMV padnu za
~ak 24 odsto! Takav pad ak-
cija OMV ne pamti se u
istoriji firme. 

Posle objavqivawa neu-
speha poku{aja fuzije, ana-

liti~ari, investitori, a
naravno, pre svih oni koji
imaju akcije OMV, su odah-
nuli. I samo u periodu od
tri dana akcije ove firme
su porasle za 10 odsto i ret-
ko ko sumwa da se ne}e ubrzo
potpuno oporaviti od ovog
pada. I tako ostaje po sta-
rom da dr`ava ima u OMV-u
31,5 procenat i apsolutnu
ve}inu u “Verbundu”. Pi-
tawe spajawa ovih firmi
moglo bi se eventualno po-
novo pokrenuti posle izbo-
ra koji bi trebalo da se Au-
striji odr`i do kraja godi-
ne. Ova vest je dobro prim-
qena u ~e{kom EZ-u koji
bi po kriterijumu tr`i{ne
kapitalizacije (vredi 17-18
milijardi evra), da je do-
{lo do ove fuzije, izgubio
primat kao najve}e firme u
regionu. O~ekuje se, tako|e,
i da }e se s konkurentom
“Verbundom”, sa kojim ~esto,
naro~ito na Balkanu, u~e-
stvuje na istim privatiza-
cionim tenderima, lak{e
izlaziti na kraj kada iza
wega ne bude stajao mo}ni i
bogati OMV. í

M. Lazarevi}

PROPALA ENERGETSKA FUZIJA GODINE

Parlament odbio spajawe
OMV i “Verbunda”

Spajawe je bilo motivisano vi{e politi~ki nego ekonomski, pretila je opasnost
da austrijska dræava izgubi kontrolu nad hidrocentralama To je najvi{e pomoglo
da opozicija, uz pomo} regionalnih politi~ara, zaustavi ovu fuziju iz koje je tre-
balo da nastane ubedqivo najve}a firma u regionu     

Cena za preuzimawe “Verbunda” putem razmene akcija izno-
sila je za OMV 13 milijardi evra. Ukupna tr`i{na vrednost,
odnosno kapitalizacija zajedni~kog preduze}a iznosila bi 29
milijardi evra, s godi{wim obrtom od 18 milijardi. Stvorila
bi se tako konkurentnija firma, sa ve}om sigurno{}u isporu-
ka, a direktna godi{wa u{teda u tro{kovima bila bi, kako se
tvrdi, oko 100 miliona evra. Novim preduze}em zajedno treba-
lo je da rukovode generalni direktori Volfgang Rutensdorf
(OMV ) i Hans Hajder (“Verbund”). U “Verbundu” su kao posebnu
prednost integracije isticali i mogu}nost oslawawa u snab-
devawu gasom koji bi ubudu}e mogao postati glavni izvor
elektri~ne energije u Austriji.

Neuspelo stvarawe energokolosa
EKSKLUZIVNO ZA

kWh

Hidrocentrale
“Verbunda”

ostaju u 
dr`avnoj 
kontroli
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Boj oko lukrativ-
nog ugovora za
isporuku goriva
od 2010. za nukle-

arnu elektranu “Teme-
lin” (dva bloka od po
1.000 megavata) okon~an
je nedavno - pobednik je
ruski “Tvel” koji ve}
preko 20 godina snabde-
va gorivom i drugu ~e-
{ku, stariju nuklearku
“Dukovani” (~etiri x
440 MW). Ugovor je dis-
kretno potpisan 17. maja. 

Od po~etka rada dva
bloka u “Temelinu”
(2002. odnosno 2004. go-
dine) snabdeva~ gorivom
bio im je ameri~ki “Ve-
stinghaus”. Ova firma je
90-ih isporu~ila sistem
upravqawa i be-
zbednosnu teh-
nologiju koji su
nadogra|eni na
blokove sovjet-
ske provenijen-
cije. Gradwa nu-
klearke bila je
zapo~eta jo{
sredinom 80-ih
da bi bila pre-
kinuta odmah
posle “pli{ane
revolucije” i
kidawa poli-
ti~kih, vojnih i
ekonomskih veza
sa SSSR. Sre-
dinom 90-ih, uprkos mno-
gim otporima, posebno
iz obli`we Austrije,
nastavqena je gradwa ka-
lemqewem zapadnog si-
stema upravqawa i bez-
bednosne tehnologije.
Potom je bilo logi~no
da “Vestinghaus” dobije
i posao isporuke goriva
koji je, me|utim, izgubio

posle novog tendera. 
“Ponuda “Tvela” bila

je povoqnija, ali ne}emo
specifikovati u ~emu”,
izjavio je ovim povodom
Ladislav Kr`i`, port-
parol EZ-a, vlasnika
temelinske i dukovanske
nuklearne centrale, ko-
ga su - zbog politi~ke
osetqivosti ovakve od-
luke na tenderu - opseda-
li novinari posledwih
dana. Nije odgovorio ni
na pitawa koja su se ti-
cala navodno sni`enog
kvaliteta goriva ame-
ri~kog isporu~ioca, ce-
na koje su navodno bile
ubedqive ni`e u ruskoj
ponudi...

I tako je “Tvel” dobio

ugovor za 400 tona gori-
va koje }e “Temelinu” is-
poru~iti od 2010. do
2020. godine. Prema ra-
~unicama Jana Prohaske,
analiti~ara kompanije
“Sirus”, vrednost ugovo-
ra sigurno prema{uje
oko 450 miliona evra,
jer EZ sada godi{we za
obe nuklearke kupuje go-

rivo u vrednosti od 80
miliona evra. Prohaska
ne misli da je u pitawu
“otklon od Amerike i
priklawawe Rusiji.
Kqu~na u poslu bila je
ekonomska strana. A kod
nuklearnog goriva ne
preti zavisnost kao u ga-
su, jer se ono mo`e kupi-
ti i drugde”. 

Pored ugovora o ispo-
ruci goriva, EZ i
“Tvel” }e uskoro potpi-
sati i sporazume koji }e,
kao i u slu~aju “Dukova-

na”, omogu}iti pro-
du`ewe roka za za-
menu goriva, a time
u~initi rad nukle-
arke stabilnijim.
Re~ je o usavr{enom
gorivu sa ~vr{}om
konstrukcijom, koja
obezbe|uje ve}u bez-
bednost i pouzda-
nost u radu reakto-
ra. Sni`avaju se
tro{kovi goriva, a
time poboq{avaju
ukupni ekonomski
parametri elektra-
ne. Gorivo, pri-
premqeno za “Teme-

lin”, ve} je kako se tvrdi
isprobano u Kalinin-
skoj nuklearci. S “Duko-
vanima” Rusi, ina~e,
imaju ugovor do 2018. go-
dine. Dana Drabova,
{ef Dr`avnog ureda za
nuklearnu bezbednost,
objasnila je da je “Tvel”
dobio prednost nad “Ve-
stinghausom”, iako im je

gorivo bilo veoma sli~-
no, zato {to je s ameri~-
kim gorivom “Temelin”
imao dosta te{ko}a po-
{to su se wegovi ~lanci
goriva deformisali.
“Rusi te probleme dobro
znaju. I oni su 90-ih
imali iste probleme ko-
je je “Temelin” imao od
po~etka s gorivom. Ali,
dosta su iz toga nau~ili.
Sada su u ovim blokovi-
ma s gorivom iskusniji i
provereniji, a i u kon-
strukciji su korak is-
pred”.

“Tvel” sada kontroli-
{e oko 17 procenata
svetskog tr`i{ta nukle-
arnog goriva. Wegovo
gorivo se koristi u 76
energetskih i u vi{e od
30 istra`iva~kih reak-
tora u 14 dr`ava. Prak-
ti~no, ova firma ispo-
ru~uje gorivo svakom {e-
stom reaktoru u svetu.
Prema ruskim rejting
agencijama, “Tvel” spada
u 50 najuspe{nijih ru-
skih industrijskih pred-
uze}a. A u 2005. godini
Holding “Tvel” je, prema
~asopisu “Expert Magazi-
ne”, me|u 400 najboqih
ruskih firmi bio na 39.
mestu. A pi{e mu se jo{
i boqe, jer “Temelin”
nije jedini, pa ~ak ni re-
dak primer da “uzme po-
sao” najve}em konkuren-
tu “Vestinghausu”. í

Milan Lazarevi}

^E[KI “TEMELIN” PROMENIO ISPORU^IOCA GORIVA

Umesto “Vestinghausa” -
ruski “Tvel”

Ekonomski rezoni su, kako se obja{wa-
va, iznad politi~kih obzira i ova odluka
ne zna~i “otklon od Amerike i pri-
klawawe Rusiji”

“Tvel” sada kontroli{e oko 17
procenata svetskog tr`i{ta 
nuklearnog goriva. Wegovo 

gorivo se koristi u 76 
energetskih i u vi{e od 30 

istra`iva~kih reaktora u 14 
dr`ava. Prakti~no, ova firma

isporu~uje gorivo svakom {estom
reaktoru u svetu

*

*

NE “Temelin”: 
gorivo obezbe|eno 

do 2020. godine
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Ze m q e - ~ l a n i c e
Evropske unije i
pet velikih ze-
maqa sveta posti-

gle su nedavno, posle vi-
{egodi{wih priprema,
dogovor o velikoj zajed-
ni~koj investiciji koja bi
~ove~anstvo trebalo da
pribli`i ostvarewu sna o
obezbe|ivawu neiscrpnog
izvora jevtine i ~iste
energije. U Briselu je 24.
maja potpisan spora-
zum o zajedni~koj
gradwi i finansi-
rawu rada najve}eg
fuzionog reaktora na
svetu. Wegova gradwa
do 2040. godine staja-
}e najmawe 10 mili-
jardi evra, od ~ega po-
lovinu obezbe|uje
EU, a ostalo SAD,
Kina, Japan, Indija i Ju-
`na Koreja. 

Ukratko, fizi~ari }e u
ovom reaktoru nastojati da
realizuju procese, sli~ne
onim na Suncu i da pri-
preme komercijalno kori-
{}ewe te energije. Ukoli-
ko im to po|e za rukom,
svet bi bio kona~no oslo-
bo|en fatalne zavisnosti
od fosilnih goriva. - Svet

ne mo`e i ne sme da se vi-
{e oslawa na naftu i gas,
potrebni su novi jeftini
i ~isti izvori koji }e bi-
ti ve~ito na raspologawu.
Termonukelarni reaktor
}e ispuniti te zahteve - iz-
javio je novinarima pri-
likom potpisivawa spora-
zuma Japanac Kaname Ike-
da, direktor ovog projekta
skra}eno nazvanog ITER
(International Termonuclear

Reactor).
Komercijalno kori-

{}ewe nuklerne fuzije je
jo{ daleko, iako je sam taj
fizi~ki proces u biv{em
SSSR-u realizovan prvi
put jo{ 60-ih godina. Ta
fuzija je, me|utim, bila i
ostala nekontrolisana.
Nikome, naime, jo{ nije
uspelo da u eksperimental-
nim reaktorima odr`i taj

proces toliko dugo koliko
je potrebno radi pouzdane
proizvodwe elektri~ne
energije. Zato ~ak i opti-
misti sada tvrde da bi za
komercijalno kori{}ewe
kontrolisane nuklearne
fuzije trebalo jo{ 40-50
godina. Mada, naravno,
prijatna iznena|ewa nisu
ni u ovoj stvari iskqu~e-
na... Upravo zato {to je put
dosta dug, potpisivawe

ovog sporazuma smatra
se za presudan korak. -
Odluku o takvoj nau~noj
saradwi ~ove~anstvo
jo{ nije imalo u svojoj
istoriji, a obuhvata
zemqe sa vi{e od polo-
vine svetskog stanovni-
{tva - istakao je tim
povodom Slovenac Ja-
nez Poto~nik evropski

komesar za nauku. Spora-
zum je jedinstven i s prav-
nog gledi{ta, jer je ovo
prvi me|unarodni nau~ni
projekt s precizno utvr|e-
nim obavezama svake zem-
qe-u~esnice.

Reaktor }e po~eti da se
gradi idu}e godine u ju-
`nofrancuskom mestu Ka-
dara{, a sa radom }e star-
tovati 2016. godine. We-

gov zadatak nije da proiz-
vodi struju i da je isporu-
~uje u mre`u. Nau~nici }e
nastojati da u wemu pro-
na|u na~in na koji bi mo-
gla da se dobija energija
iz vodonika. Drugim re-
~ima, su~eqavawem jezga-
ra wihovih atoma u mag-
netskom poqu pod tempe-
raturama od vi{e stotina
miliona stepeni - sli~no
kako energiju “proizvode”
zvezde. ^ovek je dosad
uspeo da izazove taj pro-
ces ali samo nekontroli-
sano, u hidrogenskoj bom-
bi. Termonuklearna fuzi-
ja, pri kojoj se vodonikova
jezgra atoma pretvaraju u
helijum energetski je mno-
go efektnija od nuklear-
ne fisije, odnosno od ce-
pawa jezgara urana ili
plutonijuma u reaktorima
dana{wih nuklearnih
elektrana. Ra~unice poka-
zuju da bi jednoj zemqi
sredwe veli~ine za po-
krivawe svih energetskih
potreba za godinu dana
svega bilo dovoqno 600
kilograma vodonikovog
goriva.  í

M. Lazarevi}  

MILIJARDE EVRA ULAGAWA U ISTRAÆIVAWA KONTROLISANE NUKLEARNE FUZIJE

Reaktor svetske nade 
Na gradwi mamutskog reaktora u francuskom mestu Kadara{, EU }e sara|ivati s

ve}im delom sveta koji æeli da se trajno oslobodi zavisnosti od fosilnih goriva

Predstavnici “So{kih elektra-
na” - Nova Gorica i Evropske inve-
sticione banke (EIB) potpisali su
ugovor o kreditu od 43 miliona evra
za zavr{etak prve pumpno-akumula-
cione elektrane u Sloveniji “Av~e”.
Zajam garantuje grupa banaka na ~elu
sa “Bank Austria Creditanstalt”, uz u~e-
{}e minhenske “Bayerische Landes-
bank”, Nove qubqanske banke i Nove
kreditne banke Maribor. Rok otpla-
te je 14 godina.

Ukupna ulagawa u HE “Av~e” pro-
cewuju se na 91,4 miliona evra i bi-

}e uglavnom finansirana iz sred-
stava Holdinga “Slovenske elek-
trane” (HSE). Wena gradwa je po-
~ela krajem 2004. i traja}e pet godi-
na. “Av~e” }e godi{we proizvoditi
426 miliona kilovat-~asova elek-
tri~ne energije.  

Kredit o kome je potpisan spora-
zum samo je prva tran{a zajma od
ukupno 130 miliona evra koji je
EIB odobrila Holdingu za finan-
sirawe hidroenergetskih projeka-
ta. To je prvi zajam EIB-a za sektor
proizvodwe struje u Sloveniji.  

Holding “Slovenske elektrane”
proizveo je lane 6,7 milijardi ki-
lovat-sati struje, odnosno 14 odsto
iznad plana, ali i 6,6 odsto mawe
nego 2004. godine. U~inak hidropo-
strojewa bio je 11 odsto slabiji od
plana, dok su termoelektrane u
HSE prema{ile planske stavke za
15 odsto. HSE je u pro{loj godini
ostvarila vrednost prodaja od 607
miliona evra, odnosno ve}u za 25
odsto, i neto profit od 58,5 milio-
na evra.  í

M. Ba~li} 

HOLDING “SLOVENSKE ELEKTRANE”

Me|unarodni kredit za HE “Av~e”

Svet ne mo`e i ne sme da se 
vi{e oslawa na naftu i gas, 
potrebni su novi jeftini i 

~isti izvori
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Hrvatska elektropri-
vreda (HEP) pove}ala je
pro{le godine poslovne
prihode za 12,3 odsto, na
oko 1,36 milijardi evra.
Zbog jo{ br`eg porasta
tro{kova, lawska neto
dobit od 60,5 miliona
evra bila je svega 0,5 od-
sto ve}a nego u 2004. godi-
ni. Na poslovawe HEP-a
najnepovoqnije je uticao
rast nabavne cene lo`
uqa, gasa i ugqa, kao i
kursa dolara, {to je po-
sebno pogodilo sektor
proizvodwe i distribu-
cije toplotne energije.

Zahvaquju}i povoqnim
hidrolo{kim uslovima
hidroelektrane u sastavu
HEP-a lane su proizvele
6,4 milijarde kilovat-sa-
ti struje ili 15 odsto vi-
{e od plana. Iz termoe-

lektrana je isporu~eno
3,7 milijardi kilovat-sa-
ti. U termoelektrani
“Plomin 2”, koja je u su-
vlasni{tvu HEP-a i ne-
ma~kog RWE, proizvede-
no je 1,45 milijardi ki-
lovat-~asova elektri~ne
energije. Ukupna potro-
{wa struje u Hrvatskoj
lane je porasla  za 3,8 od-
sto i dostigla 16,7 mili-
jardi kilovat-~asova. 

HEP je u pro{loj godi-
ni investirao oko 330
miliona evra ili 31,5
odsto vi{e nego prethod-
ne, a za razdobqe 2006-
2012. planirana su ula-
gawa od gotovo dve mili-
jarde evra - od toga 20 od-
sto iz vlastitih sredsta-
va, a ostalo iz kredita i
zajedni~kih ulagawa.
Procene su da je za po-

kri}e rasta potro{we
struje u Hrvatskoj do
2012. godine potrebno
izgraditi novih 1.220 me-
gavata, odnosno pet elek-
trana. Me|u strate{kim
investicijama i objekti-
ma HEP-a koji treba da
prorade u 2008. godini su
hidroelektrana “Le{}e”
od 42 megavata i Blok L u
TE-TO “Zagreb” kapaci-
teta 100 megavata za pro-
izvodwu elektri~ne i 80
megavata za isporuku to-
plotne energije. Odluke
o gradwi tih objekata su
ve} donete, a u ovoj godi-
ni se o~ekuje i odluka o
izgradwi termoelektra-
na “Sisak” i “Osijek”,
svaka snage 250 megavata.
U naredne dve godine
treba da usledi i izda-
vawe lokacijske dozvole

za TE “Plomin C” snage
500 megavata.

HEP je zainteresovan i
da u projektu gradwe LNG
terminala u Omi{qu u~e-
stvuje sa oko 150 miliona
evra, odnosno udelom od
10 odsto, kako bi osigu-
rao snabdevawe gasom.
Stoga }e HEP od resor-
nog ministarstva tra`i-
ti da dobije prednost u
izgradwi gasne elektra-
ne uz terminal, izjavio je
predsednik te kompanije
Ivan Mravak. Kao kapi-
talne investicije do 2012.
godine Mravak je najavio
izgradwu 400 kilovoltnog
dalekovoda Ernestinovo-
Pe~uj i 400 kilovoltnog
podmorskog kabla Hrvat-
ska-Italija. í

M. B.

Tender za prodaju pqevaqs-
ke termoelektrane i dr`avnog
kapitala u rudniku ugqa za-
kqu~en je 1. juna. Kako se o~e-
kuje, Tenderska komisija bi
trebalo da u roku od 15 dana
od dana zakqu~ewa konkursa
oceni ponude i utvrdi rang li-
stu ponu|a~a. Kako su javili
mediji, “Belon” i “EN plus” gru-
pa iz Rusije i Holding Slove-
na~ke elektrane su za kupovi-
nu termoelektrane ponudile
od 11 do 45 miliona evra, dok
se wihove ponuda za 31,3 odsto
dr`avnog kapitala u rudniku
kre}u od milion do pet milio-
na evra.

Preciznije “EN plus” grupa
je predvidela 45 miliona evra
za kupovinu TE, kao i investi-
cije od 195,37 miliona evra,
dok bi za dr`avni kapital u
rudniku platila pet miliona

evra uz investicioni program
od 78,76 miliona evra. 

Holding Slovena~ke elek-
trane je za obe kompaniije po-

nudio 20,6 miliona evra, od
~ega 4,6 miliona evra za dr-
`avne akcije u Rudniku, kao i
572,2 miliona evra investici-

ja u elektranu i 42,9 miliona u
rudnik. 

Kompanija “Belon” je spremna
da za pqevaqsku termoelek-
tranu izdvoji 11 miliona evra,
zatim, milion za dr`avne ak-
cije u rudniku ugqa kao i da za
investicije ukupno obezbedi
330,3 miliona evra, od ~ega
120,3 miliona u runik ugqa. 

Iako su se kvalifikovali
na tenderu, ^EZ i gr~ko-ame-
ri~ki konzorcijum “Pablik pa-
uer korporej{n” nisu dostavi-
li zvani~ne ponude.

Nekoliko dana uo~i zakqu~ewa
tendera, krajem maja, Branko Vujo-
vi}, direktor Agencije za restruk-
turirawe privrede i strana ula-
gawa Crne Gore, izjavio je da ne}e
biti prihva}en predlog nekih kom-
panija da se konkurs i po tre}i put
produ`i. í

P. M. P.

HRVATSKA ELEKTROPRIVREDA 

Investicije 
ve}e za tre}inu

Pro{logodi{wa neto dobit od 60,5 miliona evra ve}a svega 0,5 odsto nego prethodne
godine Zahvaquju}i povoqnim uslovima hidroelektrane prebacile plan za 15 odsto

IZ ELEKTROPRIVREDE CRNE GORE

Tender za pqevaqska preduze}a

Strate{ke 
investicije 

i u TE-TO 
“Zagreb”

Rang lista ponu|a~a za
prodaju TE “Pqevqa”

do polovine juna
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KULTURA

Niko ne zna kako je i
kada netragom ne-
stala “Zlatna kwi-
ga Skadarlije”, u

kojoj su svoje utiske bele`i-
li najugledniji gosti tog je-
dinstvenog kvarta u ovom de-
lu Evrope, steci{ta `iteqa
Beograda i gotovo svih koji
su im dolazili u posetu: od
onda jo{ nepoznate Marga-
ret Ta~er, budu}e “^eli~ne
ledi”, kojoj je tada legendar-
ni Buda prorekao da }e
“…daleko dogurati”, do We-
gove visosti Huana Karlosa,
tek ustoli~enog {panskog
kraqa. 

- Dolazio je i “najve}i sin
na{ih naroda i narodnosti
i najdra`i gost svih na{ih
kafana” - pri~ao mi je nedav-
no Ugqe{a Raj~evi}, jedan
od onih qudi koji su stvara-
li istoriju Skadarlije. -
^ak tri puta. I obavezno se
najavqivao. Prvi put nam je
do{ao kod “Bajlonija”, zatim
smo ga ugostili kod “Tri {e-
{ira” odakle smo pred zoru
oti{li u “Ima dana”, a po-
sledwi put je boravio i u
“Dva jelena”. Naravno da sam
i ja bio u sviti koja ga je do-
~ekivala. Kad, posle dve-tri
godine, pojave se neke foto-
grafije ba{ iz tog vremena.
Imam sli~ne kod ku}e, ali
na ovima mi ne{to nedosta-
je. Tek kasnije doku~im da
nema Bore Pavlovi}a, a bio
je. Ima ga na onim mojim sli-
kama. A, ba{ me zanimalo da
li je izbrisan i iz te na{e
“Zlatne kwige”?

Ovo nije nimalo {aqiva
anegdota. Nestanak kwige
utisaka “najve}e beogradske
kafane” je, najverovatnije,
jo{ jedan poku{aj mewawa i
doterivawa istorije metro-
pole. Ili bar onog wenog
dela od sredine {ezdesetih,
do kraja osamdesetih godina
pro{log veka.

Kada je sredinom {ezde-
setih, po projektu arhitekte
Ugqe{e Bogunovi}a i we-

gove supruge Milice Rib-
nikar, a uz blagoslov Bran-
ka Pe{i}a, legendarnog
gradona~elnika Beograda,
osvanula nova, tek ure|ena
Skadarlija, takore}i preko
no}i u~vrstili smo se na
mestu prvaka ovog dela
Evrope u ugostiteqskom tu-
rizmu, ako je takva disci-
plina uop{te postojala.
“Boemska ~etvrt” Beograda
postala je mamac za reke tu-
rista iz zemqe i sveta i ne-
zaobilazno mesto wihovih
hodo~a{}a. Mada…

Glumci koji su glumili
boeme, gatare i dobo{ari i
poplava novokomponovanih
starogradskih pesama (nije
li to oksimoron?) u izvo-
|ewu u{togqenih uniform-
isanih tambura{a, stvarali
su dekor za publiku `eqnu
provoda - po svaku cenu! A ce-
na je bila paprena! U Ska-
darskoj ulici je, zapravo,
ubijena spontanost, ono {to
joj je zaista nekada davalo du-
{u. Poznatu bajku o “boem-
skoj ~etvrti”, osmi{qenu u
glavi Zuke Xumhura, a obli-
kovanu duhom Marija Maska-
relija, preuzeli su lo{i iz-
vo|a~i.

Ulica postoji ko zna od
kada, a jedna je od retkih u

Beogradu koja od imenovawa,
1872. godine, nikada nije
mewala naziv. Samo je blizi-
na Bajlonijeve pivare uslo-
vila da u woj nikne nekoli-
ko neuglednih kafanica, a
polo`aj u zale|u Narodnog
pozori{ta da u wima po~nu
da se okupqaju glumci izbe-
glice iz “Dardanela”. Uosta-
lom, ~uvena fotografija ~i-
~a Ilije Stanojevi}a ispred
kafane “Dva jelena” na~iwe-
na je tu ne zato {to je on
zbiqa voleo Skadarsku uli-
cu, ve} zbog toga {to se tu
skrivao od intendanta pozo-
ri{ta i - poverilaca.

Tu jeste bilo steci{te
boemije, a ne nekakve kul-
turne elite Beograda onog
vremena: ve}ina slikara,
pisaca, pesnika i glumaca
koji su se okupqali u kafa-
nicama tog neuglednog so-
kaka jo{ nije bila oven~a-
na slavom koja im danas ne-
sumwivo pripada. Cigan-
ski orkestri iz [apca i Ja-
godine nailazili su samo
pija~nim danima da bi is-
praznili bu|elare lakover-
nim seqacima. Lakonogih
dama je bilo uvek. Tu su se
okupqali i amali, sitne za-
natlije, propali preduzet-
nici, studenti i ostala si-

rotiwa. Oni istinski slav-
ni su tada odlazili na dru-
ga, mnogo ble{tavija mesta. 

Danas je verovatno te{ko
i zamisliti da je Skadarska
ulica dobila uli~no osve-
tqewe tek posle okupacije, a
da se i ono, sve do po~etka
{ezdesetih, gasilo u - osam
uve~e. Radno vreme kafana je
bilo ograni~eno: do osam
uve~e kuvana jela, a od osam
do deset - ro{tiq. Privile-
giju da radi du`e imala je sa-
mo “Skadarlija”, preure|ena
{tala za {tajerske kowe ko-
ji su vukli kola s pivom, na
uglu Skadarske i Cetiwske
ulice.

Niko se nikada nije pro-
slavio u kafanama Skadar-
ske ulice osim - Ace Devet-
ke. Po~eo je karijeru u kafa-
ni “Split”, dana{woj “Dva
bela goluba”, na uglu Buleva-
ra despota Stefana, doskora
Ulici 29. novembra, na mestu
gde je bila posledwa stanica
tramvaja broj “9”, koji je tada
saobra}ao do Stare Kara-
burme i nazad, istim {ina-
ma. Otuda mu taj nadimak, ko-
ji ga je proslavio u svetu ka-
fexija.

Pravu istinu o Skadarskoj
ulici, satkanu u zbirku pri-
~a o kolopletu gostiju siro-
tiwskih kafanica i stana-
ra, qudi koji su se voleli,
po{tovali i drugovali, na-
pisao je poznati beogradski
glumac Du{ko Antonijevi},
i sam `iteq Skadarske. Ta
kwiga se nije svidela izda-
va~ima, pa ~ami u rukopisu.
Mo`da }e wegov sin Jovan,
poznati novinar, toj zbirci
dodati i pri~u o tome kako je
u (za{ti}enoj) Skadarliji,
iza (za{ti}ene) ku}e \ure
Jak{i}a, pre desetak godina
nikao prvi (a i on, izgleda,
pod nekom mo}nom za{titom)
beogradski burdeq za voaje-
re, u svetu i kod nas poznat po
imenom - “pip-{ou”. í

Milo{ Lazi}

SKADARLIJA

Bajka o boemskoj ~etvrti
Ovaj deo Beograda postao je mamac za reke turista iz zemqe i sveta i nezaobi-

lazno mesto wihovog hodo~a{}a

Jedna od retkih ulica u Beogradu koja nikada nije promenila ime
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Oduvek sam se pitao
za{to su Nikolu
Spasi}a poredili
sa Nobelom, kad je

onaj izmislio trinitroto-
luol, dinamit, a ovaj na{ sa-
mo izreku “kupac je uvek u
pravu”? Tek nedavno sam do-
bio odgovor: obojica su za
sobom ostavili fondove
pribli`no iste vrednosti,
samo {to su, izgleda, tamo u
Norve{koj bili ne{to ma-
lo {tedqiviji sa tro{ewem
i znatno mudriji s uprav-
qawem.

Doznao sam, a opet ne vi-
dim sli~nost! Jer, Alfred
Nobel je fondaciju osnovao
zbog gri`e savesti ili stra-
ha, dok su Nikolu Spasi}a
uglavnom rukovodili qubav,
zahvalnost i patriotizam.

Po Nikoli Spasi}u u Beo-
gradu su nazvani ulica i
prolaz. To su ve} oko osam
decenija odrednice u urba-
noj geografiji.

Izme|u Delijske i Ulice
kraqa Petra nalazi se Uli-
~ica Nikole Spasi}a. Iz-
lazi na Knez-Mihailovu,
kod zgrade broj 33, u kojoj je
`iveo taj dobrotvor. Ovamo,
bli`e “Ruskom caru”, nala-
zi se i Spasi}ev prolaz,
vaqda su mu tu bili du}ani.
Mo`da jo{ ima onih koji
ne znaju kako je zaslu`io to-
liku po~ast?

Pri vrhu Ulice Dimitri-
ja Tucovi}a je Klini~ko-
bolni~ki centar Zvezdara,
wegova najpoznatija, ali ne
i jedina zadu`bina. Mada, i
to bi bilo dovoqno…

Sve je po~elo s malom ko-
`arskom radwom u Vasinoj
ulici, koju je otvorio 1832.
godine sa 200 dukata sop-
stvenog kapitala i pozajmi-

com od 500 dukata koju je uzeo
od {uraka \oke Jovanovi}a,
trgovca i nekada{weg pove-
renika kapetan-Mi{e Ana-
stasijevi}a. To je Nikoli
bila jedina pozajmica koju je
ikad uzeo.

Svoju robu je dugo proda-
vao samo za gotovinu. Ni sa
kim se nikada nije sudio: za
gubitak pri pozajmici nije
krivio neuredne du`nike,
ve} sebe. Lako zara|en novac
nije voleo.

Prvo veliko dobro~in-
stvo u~inio je jo{ devedese-
tih godina pretpro{log ve-
ka, kad je otkupio ceo ino-
strani dug dr`ave. To je bi-
la prva i vaqda jedina uspe-
{na donacija za privredni
preporod Srbije: sve po-
towe, a neke jo{ u `ivom se-
}awu, bile su zavr{ene ne-
slavno.

Prva crkvena zvona koja su
kriomice poslata u ju`nu
Srbiju i Makedoniju pod
turskom okupacijom bila su
wegov poklon. Ono prvo, ko-
je je stiglo u Prizren, naj~u-
venije je.

Po~etkom pro{log veka
osnovao je u Beogradu Dru-
{tvo de~jih skloni{ta, oko
kojeg je okupio mnoge imu}-
ne sugra|ane. U dvori{tu
Palilulske osnovne {kole
podigao je zgradu za de~je
skloni{te i ulo`io znatna
sredstva na kama}ewe za
prihod ovoj instituciji.

U vreme Prvog balkanskog
rata zakupio je u Beogradu
zdawe Uprave monopola i u
woj organizovao pomo}nu
vojnu bolnicu, koju je snab-
devao inventarom, hranom i
lekovima. Hrana za bolnicu
se pripremala u ku}i Niko-
le Spasi}a. Posle rata je od-
bio da primi odlikovawe.

Po~etkom Prvog svetskog
rata, posle prvih velikih
pobeda, ku}u u Knez-Mihai-
lovoj 37 zave{tao je kao svoj
prilog Srpskom narodnom
invalidskom fondu “Sveti
\or|e”.

Umro je daleko od Srbije,
u izbegli{tvu, na Krfu, u
mestu Faleru, 28. novembra
1916. Po zavr{etku rata, we-
govi ostaci su preneti u Be-
ograd i sahraweni u crkvi
na Top~iderskom grobqu.

A onda se pojavio testa-
ment koji je napisao jo{
1912, a koji je poverio Na-
rodnoj banci na ~uvawe. Po
testamentu, izvr{ioci bi za
hram Svetog Save, kada se iz-
gradi, morali da kupe najve-
}e zvono, da iz dela pokretne
imovine izdvoje novac kojim
}e se na op{tinskom zemqi-
{tu u Beogradu sagraditi i
opremiti bolnica, da se sa-
grade jo{ dve gde bude po-
trebno, a da se sve {to pre-
tekne ostavi za op{te pri-
vredne ciqeve.

Supruzi Naki je ostavio
letwikovac s vinogradima
na Top~iderskom brdu i pri-
hode od ku}e i stanova po Be-
ogradu, a uz to i penziju u vi-
sini tada najve}e ~inovni~-
ke plate. Kada su joj prija-
teqi i advokati savetovali
da pobije ovakav testament,
hladno im je odbrusila:

“Spasi}eva `eqa je zakon
za ceo svet, pa zar mo`e da ne
bude i za wegovu udovicu!”

Zadu`bina Nikole Spasi-
}a je imala basnoslovne pri-
hode od kamata, ali je mnogo
uradila za Srbiju i Jugosla-
viju. Posledwi wen dopri-
nos ideji osniva~a bila je
izgradwa i opremawe odseka
za keramiku na Akademiji
primewene umetnosti 1950.
godine. í

Milo{ Lazi}

PORTRET VELIKANA: NIKOLA SPASI}

“Wegova `eqa je zakon za
ceo svet”

Prvo dobro~instvo u~inio
je devedesetih godina pret-
pro{log veka, kada je otkupio
ceo inostrani dug Srbije

KBC 
“Zvezdara” 

najpoznatija, 
ali ne i jedina
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BIOSKOPI

"LUDO LETOVAWE"
U porodi~noj avanturisti~koj kome-

diji studija Columbia Pictures “Ludo le-
tovawe”, poslom izmoreni Bob Munro
(Robin Vilijams), wegova `ena Xejmi
(^eril Hajns), wihova 15-godi{wa }er-
ka Kesi (Xoana Levesk) i 12-godi{wi
sin Karl (Xo{ Ha~erson) imaju o~aj-
ni~ku potrebu da malo vremena provedu
zajedno. Posle obe}awa da }e ih voditi
na porodi~no letovawe na Havaje, Bob
iznenada mewa plan, a da im ni{ta ne
ka`e. Umesto nedequ dana u tropskom
raju, oni idu na vo`wu kroz Kolorado u
vozilu za kampovawe. Sve {to mo`e da
po|e i polazi naopako. 

Kamperski `ivot je daleko od wiho-
vog udobnog `ivota u Los An|elesu i
svaki Bobov poku{aj da ih odobrovoqi i
udahne im duh odmora preti da ih jo{
vi{e udaqi. U kampu porodica Munro
se upoznaje sa porodicom Gornik - iri-
tiraju}e prijateqski nastrojenim kla-
nom okorelih kampera. [to vi{e poku-
{avaju da izbegni ~lanove porodice
Gornik, to se vi{e ~ini da je su|eno da
se sre}u. Svaki problem na koji Mon-
roovi nailaze nekako poma`e da pono-
vo postanu prava porodica. Lagana let-
wa, porodi~na komedija koja }e vas in-
spirisati dok razmi{qate o godi-
{wem odmoru. Dovoqna preporuka da
odete u bioskop na “Ludo letovawe” je
fantasti~ni Robin Vilijams u glavnoj
ulozi i rediteq Bari Sonenfild, koji
je radio hit komedije poput “Porodice
Adams” i “Qudi u crnom”. 

POZORI[TE

“TIBA 2006”
^etvrta teatarska beogradska inter-

nacionalna avantura ili kra}e TIBA
odr`ana je od 4. do 9.juna. Ovaj me|una-

rodni pozori{ni festival za decu i
mlade je i ove godine bio je takmi~ar-
skog karaktera. U zvani~noj festival-
skoj konkurenciji nastupili su umetni-
ci iz: Estonije, Rusije, [vedske, Dan-
ske, Irske, Republike Srpske, Hrvatske
i Srbije. Festival TIBA 4. juna otvo-
rio je Kraqevski teatar iz [vedske sa
predstavom “U senci Hamleta”, koja je
izvedena na Velikoj sceni Narodnog po-
zori{ta u Beogradu. Kraj festivala obe-
le`ila je predstava “Mala sirena” pozo-
ri{ne trupe iz Irske. Organizatori
ka`u da je u pitawu spektakl do sada ne-
vi|en na na{im prostorima, ra|en po
motivima istoimene Andersenove bajke,
a izvedena je na Ta{majdanskom bazenu
9. juna i predstavqala je ekskluzivu ovo-
godi{weg festivala.

“POMORANXINA KORA”
Ova predstava Ateqea 212 ra|ena je po

tekstu mlade i talentovane Maje Pele-
vi}, a u re`iji Gorana Markovi}a. Re~
je o drami, odnosno sagi o preispitiva-
wu `enskog identiteta u dru{tvu koje
na razne na~ine, najvi{e kroz medije,
poku{ava da formira pona{awe i iz-
gled dana{we `ene. Sa jedne strane,
drama prati pri~u o medijskom priti-
sku, a sa druge - intimnu ispovest `ene
koja nastoji da se uklopi u ulogu koja se
od we o~ekuje i u ~emu ne uspeva. Ideju da
radi komad Maja Pelevi} dobila je sa-
svim spontano, inspirisana “Nivei-
nom” reklamom za anticelulit kremu i
`enskim ~asopisima koji osvajaju na{e
tr`i{te. 

“Hteli mi to ili ne, bilbordi i re-
klame kreiraju `enski identitet. Naj-
bitnije je da imamo svest o tom neizbe-
`nom uticaju. “Pomoranxina kora” sva-
kako nije feministi~ka drama. Ona go-
vori o `enskoj emancipaciji ali, ujed-

no poku{ava da uka`e i na negativne
aspekte kod `ena koje se dobrovoqno
uklapaju u {ablone koje im dru{tvo na-
me}e. Kada ka`em danas, mislim na Beo-
grad. me|utim, to je i univerzalna pri~a
bilo koje zemqe u tranziciji”, podvla~i
autorka. U predstavi, koja je odli~no
ocewena od strane publike i kritike,
igraju Jelena Ili}, Katarina @uti},
Jelena Jovi~i} i Sr|an Timarov.

KONCERTI

STING 19. JUNA U NOVOM SADU

Jedna od najve}ih muzi~kih zvezda da-
na{wice odr`a}e koncert 19. juna na
Petrovaradinskoj tvr|avi, u Novom Sa-
du. Cena ulaznice za ovaj muzi~ki spek-
takl je 2.000 dinara. Najve}a pop muzi~-
ka zvezda dana{wice gostova}e, u okvi-
ru turneje “Broken Music”, u mnogim me-
stima u Evropi u kojima do sada nije
bio.

Na aktuelnoj, “The Broken Music”
turneji Sting nastupa sa ~etvoro~la-
nim bendom, u kojem je i wegov dugogo-
di{wi prijateq i saradnik gitarista
Dominik Miler. Gordon Sumner,
Sting, ro|en je u Engleskoj 2. oktobra
1952. godine. Ovaj izvo|a~ poznatiji je
po solo karijeri, koju je zapo~eo 1982.
godine nego po prethodnom radu u gru-
pi “Police”, gde je bio vokal i basista.
Po raspadu benda “Police”, Sting je do-
bio ulogu u filmu “Brimstone And Tre-
acle”, koji mu je, zahvaquju}i wegovoj
muzici doneo dobru podlogu za nasta-
vak solo karijere. Do 1990. godine, ka-



da je izdao album koji je proslavio hit
“An Englishman In New York”, Sting je
sa svojim bendom i drugim poznatim
izvo|a~ima pravio album posve}en
`rtvama represije u Argentini. Hit
pesma “All For Love”, koju je snimio sa
Brajanom Adamsom i Rodom Stjuar-
tom, kao muziku za film “Tri muske-
tara”, publikovana je na vrhuncu sla-
ve ovih peva~a, 1993. godine. Hitovi
“When We Dance” i “This Cowboy
Song” - u~vrstili su wegovu popular-
nost devedesetih godina. Posledwih
godina Sting se postepeno povla~io
iz javnosti. Solidne uspehe postigao
je albumima izdatim 1999. godine i
2001. godine. Drugi album bio je po-
sve}en `rtvama u ru{ewu Svetskih
trgovinskih centara. 

IZLO@BE

STAKLO EME VARGE
Izlo`ba stakla “Snivati dole sasvim

ju`no” autorke Eme Varga bi}e otvorena
u Muzeju primewene umetnosti do 8. ju-
la.Ova umetnica me|unarodnog renomea
ve} deset godina godina `ivi i radi u
Australiji. Dobitnica je mnogobrojnih
nacionalnih i me|unarodnih priznawa
za umetni~ki oblikovano staklo. Pre-

sti`ni muzeji
i galerije {i-
rom sveta pose-
duju kolekcije
wenih radova.
Tokom posled-
wih osam godi-
na, Ema Varga
je usavr{ila
specijalnu teh-
niku obliko-
vawa stakla,
koriste}i hi-
qade stakle-
nih komadi}a
koje poput mo-

zaika uklapa u trodimenzionalne skulp-
ture topqenog i gla~anog stakla. Preko
stotinu najnovijih radova na}i }e se na
beogradskoj izlo`bi pod nazivom “Sni-
vati dole sasvim ju`no” (Dreamtime
Down Under).

KWIGA

HAVIJER SIJERA: 
“TAJNA VE^ERA”

Nakon sada ve} ~uvenog “Da Vin~ije-
vog koda”, svetski pisci ne prestaju da
tra`e inspiraciju u liku i delu ~uve-
nog slikara. Kwiga Havijera Sijere
“Tajna ve~era” obiluje zbuwuju}im ne-
dostacima: ne prikazuje Sveti gral,
niti Hrista kako obavqa svetu tajnu
pri~e{}a. Uzbudqivom naracijom Si-
jerino delo otkriva gde bi mogli biti
pravi izvori Leonardove inspiracije
za naj~uvenije sakralno delo hri{}an-
stva. Januar 1497. Fra Agustin Lejre,
dominikanski inkvizitor, stru~wak
za tuma~ewe {ifrovanih poruka, po-
slat je po hitnom postupku u Milano.
Tamo treba da nadgleda zavr{ne rado-
ve maestra Leonarda da Vin~ija na
fresci na kojoj je prikazao Hrista i
apostole na posledwoj ve~eri. Razlog
za to je niz anonimnih pisama pri-
spelih u vatikansku palatu pape
Aleksandra VI, u kojima se Da Vin~i
optu`uje ne samo da je dvanaestoricu
naslikao bez obaveznih oreola sveto-
sti ve} i da je samog sebe na toj svetoj
slici prikazao le|a okrenutih Hri-
stu. “Kada budete pro~itali ovaj ro-
man”, uverava Havijer Sijera, “nika-
da vi{e Da Vin~ijevu fresku ne}ete
gledati istim o~ima.” í

Jelena Kne`evi}
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KULTURNI CENTRI
FRANCUSKI 
KULTURNI 
CENTAR

Radionice plesnog ateqea
Fabrisa Lambera

Od 5. do 15. juna u beogradskom Domu
omladine bi}e odr`ane radionice
plesnog ateqea Frabrisa Lambera.
Ovaj 32-godi{wi plesa~ po~iwe da u~i
ples na Nacionalnom konzervatoriju-
mu u Grenoblu, a zatim u Nacionalnom
centru za koreografsku igru “L’Esquis-
se”. Posle osniva grupu l’Expérience
Harmaat, zatim sara|uje sa raznim tru-
pama i koreografima (Kubila? Khan In-
vestigations, Karolin Karlson, Katrin
Diveres). Stvara potom {est ta~aka sa
svojom Harmaat trupom. Trenutno radi
kao saradnik na Nacionalnoj sceni Ma-
ne` u francuskom gradu La Ro{-sir-
Ion. Wegove radionice mogu da poha|a-
ju svi qubiteqi plesa. 

ITALIJANSKI 
KULTURNI 
CENTAR 

Nastup “Theatrum 
Instrumentoruma”

U Sve~anoj sali Skup{tine grada u
organizaciji Italijanskog instituta za
kulturu 12. juna nastupi}e “Theatrum In-
strumentorum”. Muzika koju }e izvesti
pripada italijanskom i {panskom ba-
roku. “Theatrum Instrumentorum” je svet-
ski poznati ansambl iz Italije, koji
ve} dvadeset godina nastupa interpre-
tiraju}i muziku u rasponu od sredweg
veka do ranog baroka.

[PANSKI 
KULTURNI 
CENTAR
SERVANTES

Instalacije Kon}e Heres
Publika }e u galeriji Instituta

“Servantes” u toku juna mo}i da poseti
instalaciju {panske multimedijalne
umetnice Kon}e Heres, pod nazivom
“Ba{ta pisanih re~i”. Ova umetnica
redovno realizuje individualne rado-
ve u [paniji, Nema~koj, Austriji, Fran-
cuskoj, Italiji, Americi, itd. Od 1973.
godine imala je pedeset i pet instala-
cija velikog formata, dvadeset i dve
izlo`be, ~etrdeset i ~etiri perform-
ansa, dvadeset i dve publikacije mono-
grafskog tipa. Od 1991. godine radi
kao profesor-saradnik na Fakultetu
lepih umetnosti Univerziteta u Sala-
manki. Wena dela deo su stalne po-
stavke u muzejima nekih evropskih ze-
maqa. Poreklo ovog projekta Kon}e He-
res le`i u `eqi da se naglasi kreaci-
ja ostvarena preko pisanog jezika koji
stvara neizmerno bogatstvo kwi`ev-
nih dela koja ~ine svetsku kwi`ev-
nost. 
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ZDRAVQE

Hepatitis Be ili
Ce, hroni~na za-
paqewa jetre
izazvana virusi-

ma, u Srbiji iz godine u
godinu bele`e porast. Raz-
log je neobave{tenost, ali
i pogre{no uverewe da se
te{ke bolesti doga|aju
drugima. Kada ~ujemo da
neko nama poznat le`i na
Infektivnoj klinici ili
da se oporavqa od hepati-
tisa, svi se iznenadimo, a
nismo ni svesni koliko je
ova bolest ~esta. Hepati-
tis je bolest sa stotinu
tajni i zato o woj treba na-
u~iti ono najosnovnije i
biti oprezan. Hepatitise
i lekari nazivaju - “tihim
ubicama”.

Profesorka Milena Bo-
`i}, infektolog i pedija-
tar na Infektivnoj kli-
nici u Beogradu ula`e
mnogo entuzijazma i vreme-
na da obi~nom svetu uka`e
kako da se za{tite od ove
bolesti, jer ovi virusi ra-
zaraju qudske `ivote, a ne
biraju ni po godinama, ni
polu ili profesiji... U
bolni~kim sobama 11. ode-
qewa Infektivne klini-
ke, sa hepatitisom, bilo
izazvanim virusom Ce ili
Be, o~ajni~ki se bore de-
vojka, zapravo vi{e devoj-
~ica inficirana tran-
sfuzijom krvi na ro|ewu,
mlada `ena zara`ena to-
kom depilacije, intraven-
ski narkoman i alkoholi-
~ar, me|u kojima je vrlo
mnogo mladih, ~iju cirozu
jetre komplikuje prisustvo
opasnih virusa. Hepatitis
ima neuhvatqivi po~etak
i otkriva se naj~e{}e slu-
~ajno, prilikom rutinskih
laboratorijskih analiza
kada se utvrde pove}ane
vrednosti jetrinih enzima
ili kada se prilikom do-
brovoqnog davawa krvi
otkrije marker virusa. 

Ali, dok za hepatitis
izazvan virusom Ce ne po-
stoji specifi~na za{tita
niti u vidu seruma niti
vakcine, dotle za za-
paqewe jetre koje je prou-
zrokovano virusom hepati-
tisa Be, postoji jednosta-
van na~in da se spre~i, a
to je vakcina sa ili bez
primene specifi~nog
imunoglobulina (seruma).

Na{ narod, za razliku
od stanovnika bogatijih
zapadnih zemaqa, nema ni
naviku ni preteranu qubav
prema vakcinama, pa, ipak
i u na{oj zemqi je posled-
wih godina porasla svest
o va`nosti ovakvog vida
za{tite. Za{to je potreb-
no vakcinisati se ? 

- Prvo, jer je hepatitis
Be smrtonosna bolest, koja
se ne otkriva uvek u akut-
noj fazi, a hroni~na za-
paqewa jetre prelaze u ci-
rozu jetre, a zatim mo`e da
se razvije i primarni rak
jetre, mnogo te`ak, malig-
ni oblik tumora kod kojeg
u prvoj godini oboqevawa
umire 80 odsto pacijenata.
Virus hepatitisa Be je veo-
ma zarazan - sto puta zara-
zniji od virusa side, a da

bi se zarazili dovoqna je
kapqica krvi nevidqiva
golim okom i mala rana na
ko`i, odgovara dr Milena
Bo`i}.

Tako|e, virus Be je vrlo
otporan u spoqnoj sredini:
u kapi krvi na stolu mo`e
opstati danima, ~ak i 28 da-
na, a za inficirawe je do-
voqna rana na ko`i kroz
koju }e virus u}i u organi-
zam. Zato je va`no povr{i-
ne na kojim se na{la krv
prati odgovaraju}im dezin-
fekcionim sredstvima. Vi-
rus Be se lak{e i ~e{}e
prenosi seksualnim putem
nego virus Ce.

Virus hepatitisa Ce je
jo{ opasniji, jer se stalno
mewa u toku razmno`avawa
{to mu omogu}ava da se “sa-
krije” od odbrane qudskog
organizma. Nastaje hro-
ni~na, ve}inom dugotraj-
na, do`ivotna infekcija
koju prati pojava hroni~-
nih oboqewa jetre, koje za
10 do 30 godina prelazi u
cirozu, a na ve} formira-
noj cirozi u jednom do tri
odsto slu~ajeva godi{we
se razvija rak jetre.

Velika je varka me|u na-
{im svetom da hepatitise

imaju samo narkomani.
Istina je da je naj~e{}i
put {irewa hepatitisa Ce
intravensko kori{}ewe
droge, ali sve ~e{}i na~i-
ni preno{ewa su preko ne-
adekvatno sterilisanih me-
dicinskih instrumenata,
pribora za tetovirawe, za
bu{ewe u{iju ili drugih
mesta na telu. Kod ~ak 30
odsto slu~ajeva nije utvr|en
put preno{ewa virusa.

Kojom brzinom }e bolest
napredovati od akutnog,
preko hroni~nog za-
paqewa jetre do ciroze, sa
ili bez raka jetre zavisi
od vi{e faktora: od koli-
~ine i tipa virusa, od-
brambenih mo}i organi-
zma, alkoholizma, starosti
u vreme infekcije (br`e
napreduje kod osoba stari-
jih od 50 godina), od udru-
`enosti infekcija, na
primer da uz Ce postoji i
virus Be ili virus side.
Zajedni~ki lek za le~ewe
hepatitisa je interferon.
Ovim lekom se posti`e da
se na virus deluje istom ja-
~inom, bez oscilacija, pri
tome se stimuli{e imuni
sistem. 

Dr Milena Bo`i} na-
gla{ava kako je le~ewe
hepatitisa skupo, ali is-
plativo, jer se time spre-
~ava napredovawe hroni~-
nog zapaqewa jetre u ci-
rozu, a kod ve} nastale ci-
roze odla`e se nastanak
stawa dekompenzacije,
pra}enog pojavom vode u
trbuhu, otokom nogu, pore-
me}ajem svesti, krvarewem
iz jedwaka. Spre~ava se i
pojava primarnog karci-
noma jetre. Jedini spas za
jetru u takvom stawu je
transplantacija, a pozna-
to je koliko je ova metoda
kod nas nedostupna paci-
jentima. í

Z. @. D.

HRONI^NA ZAPAQEWA JETRE IZAZVANA VIRUSIMA CE I BE

Hepatitis - “tihi ubica”
Ova te{ka bolest u Srbiji je u velikom porastu Za inficirawe dovoqna je kap kr-

vi nevidqiva golim okom i ranica na koæi Prenosi se seksualnim putem, kod nar-
komana zaraæenim iglama, ali i nesterilisanim medicinskim instrumentima...

Voda 
zdravqa vredna
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Razbaru{ene kose, tri~e-
tvrt du`ine, u “kapri” pan-
talonama i sandalama obuve-
nim na bosu nogu, direktor
ugledne ustanove stajao je
zbuweno pred komisijom iz
Ministarstva. U ustanovu su
stigli ba{ sa zadatkom da
poboq{aju imix ustanove i
kvalitet rada sa korisnici-
ma usluge. Na pragu smo vru-
}eg leta, ali od direktora se
ne o~ekuje opu{teno obla-
~ewe i pona{awe... 

Pravila o odevawu na rad-
nom mestu, naravno ulaze u
pravila o poslovnom bonto-
nu, ali mnogo je va`nije kako
se na poslu pona{amo -
skromno, stalo`eno, primer-
no, dr~no, arogantno... Ame-
rikanci, Nemci, a posebno
Japanci odavno su uradili
brojne psihosocijalne studi-
je o bontonu na radnom mestu.
Recimo arogantnost, tako
omiqena osobina svakog ko
se dokopa bilo koje rukovo-
de}e funkcije u psihosocio-
logiji ocewuje se kao eks-
tremno negativna. Psiholo-
zi multinacionalne kompa-
nije “Xeneral elektrik” uka-
zali su da su za uspe{nu kari-
jeru podjednako opasne i pre-
terana skromnost i nepri-
hvatqiva arogancija. Ni sa
jednom od dve osobine ne}e-
mo daleko dogurati. Arogan-
ciju sebi mo`e da priu{ti
samo onaj ko je na vrhu po-
slovne piramide. Ni skrom-
nost nije od pomo}i onima
koji streme samom vrhu. Ger-
linde Ortner, nema~ki eks-
pert za ovu oblast, ka`e da
smo na poslu uspeli onog ~a-
sa kada pobedimo napetost,
strepwu i tremu! Zatim je va-
`an odgovaraju}i na~in opu-
{tawa, koji svako mora da
prilagodi sebi, onda ve`be
disawa i pravilo “gledam
qude u o~i”. Ovo su ujedno i

nabrojani kqu~ni elementi
odgovaraju}eg, prihva}enog i
uspe{nog pona{awa na po-
slu, a koje imaju veze sa psi-
hofizi~im karakteristika-
ma.

Psihosociologijom u raz-
vijenim zemqama se bave spe-
cijalno obu~eni psiholozi,
lekari medicine rada odno-
sno stru~waci za profesio-
nalnu orijentaciju. Oni su
izdvojili grupe najrawivi-
jih i najosetqivijih. To su
osobe koje su se tek zaposli-
le, ali i oni koji su imali
strahovito brz uspon. Pomo}
je potrebna i onima koji su
zbog gre{aka i propusta
preko no}i skliznuli sa vr-
ha hijerarhijske lestvice na
dno.

Na{a omiqena preporuka
“opu{teno” u psihologiji
poslovnog bontona razvije-
nog sveta nema {ta da tra-
`i. Tamo va`i: postupaj sta-
lo`eno, promi{qeno i pla-
nirano. U zamr{enoj situa-
ciji svaki ~ovek ima mogu}-
nost da ulo`i svoj fizi~ki
i psihi~ki maksimum i da
problem re{i {to boqe, od-
nosno da ~eka da se stvari
srede same ili da - ode, sve
napusti.

Japanci su najpreciznije
definisali kakav model po-
na{awa na poslu vodi uspe-
hu i koji tip li~nosti ima
{anse da osvoji mesto vode-
}eg. To su qudi koji li~no-
{}u - harizmom, pona{awem,
znawem, iskustvom, humano-
{}u - znaju da motivi{u dru-
ge da rade, da budu inventiv-
ni, ali i predani i lojalni.
Istovremeno, dobar rukovo-
dilac mora u svom timu da
ima qude koji }e zadovoqno
da rade svoj posao i da za to
budu dobro pla}eni. í

Z. @. D.

Ako je verovati ameri~-
kim nau~nicima, redovno
u`ivawe u feferonima
smawuje rizik od dobi-
jawa raka na prostati. Is-
tra`iva~i su do ovog za-
kqu~ka do{li ispituju}i
mi{eve obolele od raka
prostate, koje su hranili
kapsaicinom, hemijskom
materijom, koja fefero-
nima daje quti ukus. Kap-
saicin efikasno napada
}elije raka, tek u dozi od
400 miligrama po tri puta

nedeqno. To zna~i, da bi
tokom nedeqe ~ovek morao
da pojede oko osam najqu-
}ih papri~ica, poznatih
habanero feferona. Nig-
de se ne pomiwe kako je na
ovakvo le~ewe reagovao
`eludac, ali oni koji
obo`avaju qute paprike
imaju novi izgovor kada
ih svi odvra}aju od qutog
specijaliteta, a leskova~-
ke }evabxije mogu da is-
taknu reklamu: zdrave
pqeskavice. í

Feferoni ~uvaju prostatu
ISHRANA

Ko i leti mora da jede ze-
leni{ u menzama ili ne
mo`e bez pqeskavice i br-
ze hrane sa kioska, neka bu-
de spreman na neprijatna
iznena|ewa, onako kako je
pro{log meseca sa stoma~-
nim problemima kod in-
fektologa zavr{ila grupa
od 70 beogradskih studena-
ta, otrovana bakterijom
salmonelom iz nedovoqno
oprane salate.

Kako nam obja{wava dr
Milan Parli}, epidemio-
log, salmonela nije samo
na{, “srpski” specijali-
tet. Ona je obavezni prati-
lac letwih porodi~nih i
svadbarskih slavqa, ali je
ima i u razvijenim zemqa-
ma. 

- Stvarno je va`no da se
ruke peru pre, u toku i po-
sle pripreme hrane. Na
letwim vru}inama vrlo je
bitno da pripremqenu
hranu ~uvamo u fri`ideru
i u mawim porcijama. Va-
`no je da `ivinsko meso i
jaja kuvamo dovoqno dugo
.Od salmonele }emo se i
za{titi ako ne jedemo si-

rova ili nedovoqno kuva-
na jaja. Zna~i, ko voli ro-
vita jaja za doru~ak, neka
ovaj specijalitet britan-
ske kuhiwe, ipak, ostavi za
hladnije dane. U odnosu na
druge situacije kada “po-
kvarimo” stomak , salmone-
lu }emo prepoznati po bol-
nim gr~evima u stomaku,
visokoj temperaturi, pro-
livima, povra}awu, a naro-
~ito po velikoj iscrpqe-
nosti. Za salmonelu je ka-
rakteristi~no da slama
~oveka i naj~e{}e obori
celu porodicu u krevet -
ka`e dr Parli}. í

Salata sa salmonelom
EPIDEMIOLOGIJA

Arogancija i bermude - zabrawene
PSIHOLOGIJA: BONTON NA POSLU

Potpis slike: [ef 
“po meri”- ni skroman, 
ni arogantan 

Ko bi im odoleo?

Samo dobro oprana donosi 
zdravqe i vitamine 
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Nema ni 130 godina
kako se Ni{ oslo-
bodio od Turaka.
To je, sa istorij-

skog stanovi{ta bilo
kol’ko ju~e. A pre Turaka?
Jedan je od najstarijih gra-
dova na Balkanu i kop~a ko-
ja povezuje Evropu sa Bli-
skim istokom. Kapija Isto-
ka i Zapada. 

Pri~a se od davnina da ga
je od kamena sa obli`wih
~uka podigao izvesni kraqe-
vi} zvani Ni{a, ali to je sa-
mo legenda. A {to se dokaza
ti~e, pouzdano je da je ovaj
prostor bio naseqen jo{ u
praistoriji. Potom su ga za-
posedali Kelti, Rimqani,
Vizantinci, Sloveni, Tur-
ci, Nemci... 

Sve to vidi se na dana-
{wem licu Ni{a. Rame uz
rame, opstaju ostaci rimske,
isto~wa~ke gra|evine, kao i

evropske s kraja devetanae-
stog veka pa na ovamo: ostaci
Medijane, letwikovca rim-
skih imperatora, turska tvr-
|ava, Kazanxijsko soka~e iz
18. veka, a iz prve polovine
pro{log veka zapadna stra-
na Trga oslobo|ewa, palata
Andonovi}, zgrade suda,
Skup{tine grada, Banovi-
na, Narodno pozori{te, vi-
le u Ni{koj Bawi... Novije
gra|evine predstavqaju Dom
vojske, poslovni centri
“Kal~a” i “Gor~a”, sportska
hala “^air”, Institut “Ra-
don” u Ni{koj Bawi... Uti-
caj raznih kultura mo`e se
zapaziti i u ni{koj kuhiwi
u kojoj, ipak, predwa~i ~uve-
ni ni{ki ro{tiq koji nam
je ostao od Turaka.

Prvih vekova nove ere Na-
isus se uvrstio u mapu evrop-
skih gradova izgrawom Via
militaris, kao i preko So-

fije i Istanbula, gde je spa-
jao Evropu sa Bliskim isto-
kom. To je onaj drum koji se u
sredwem veku nazivao - car-
skim.

Prvi voz stigao je u Ni{
samo {est godina po oslobo-
|ewu (1884). Na proputovawu
iz Evrope na Istok i obrat-
no, kroz ovu kapiju kloparao
je “Orijent ekspres”, oveko-
ve~en u kwigama Agate Kri-
sti.

Ona je ovekove~ila voz, a
Stevan Sremac, profesor
ni{ke gimnazije, pisac, svo-
je mesto i jug Srbije. Branko
Miqkovi} nije opsivao svoj
zavi~aj ali Ni{lije s pono-
som nagla{avju da je wihov.
Pesnik je skona~ao obesiv-
{i se na zagreba~kom Miro-
goju, mada jo{ ima onih koji
tvrde da u tom trenutku nije
bio sam. I Stevan i Branko
imaju svoje spomen-sobe.

U~enici i profesori Ni-
{ke gimnazije bili su nosi-
oci kulturnog i prosvetnog
preobra`aja posle zaosta-
jawa u vreme Turaka. Wiho-
vom zaslugom u Ni{u se kra-
jem 1878. godine, osniva prva
gradska ~itaonica ~iji je
prvi delovo|a bio Sremac.
Jedan od osniva~a literarne
dru`ine “Wego{“ bio je i
Stanislav Bini~ki, kasnije
na{ poznati kompozitor ko-
ji je komponavao i “Mar{ na
Drinu”. U ovoj sekciji svoje
prve radove objavili su Qu-
bomir Simi}, Vladislav
Petkovi}-Dis i Bora Stan-
kovi}. 

I danas je Ni{ va`an
kulturni centar. Osim Na-
rodnog ima i Lutkarsko po-
zori{te, a u Tvr|avi su
Umetni~ki paviqon (nekad

je to bio arsenal) i Salon
77 (obnovqena xamija Bali
bega).

Na otvorenom prostoru
Tvr|ave, na Letwoj pozorni-
ci - kamenom teatru izvan-
redne akustike, odr`avaju se
Horske sve~anosti, Film-
ski susreti-festival glu-
ma~kih ostvarewa i letwi
muzi~ki festival “Nisom-
nia”. 

Poznatije manifestacije
su: Ni{ke muzi~ke sve~ano-
sti “Ni{vil” - xez festi-
val, Festival novih grad-
skih pesama i romansi,
“Majska pesma” - smotra de~-
jih pesama i Internacio-
nalni etno festival. Od
2002. godine Ni{ proslav-
qa 3. jun, slavu grada, kada
se, u nekoliko dana, duhov-
nim, muzi~kim i sportskim
doga|ajima, slavi najzname-
nitiji ro|eni Ni{lija - sv.
car Konstantin i wegova
majka, sv. carica Jelena. 

Posebno mesto u Kalenda-
ru kulturnih de{avawa ima-
ju Sajam kwiga i Kwi`evna
kolonija u Si}evu, najstari-
ja na Balkanu .

U Si}evu su i dve hidro-
centrale, “Sveta Petka” po-
dignuta 1908, i “Si}evo”
1931. godine. Upravnik obe
(zaposleno 22 radnika) je
in`ewer elektrotehnike
Dragomir Mladenovi} (63)
kojeg sam zatekao na radnom
mestu u “Si}evu”, sa ma{in-
skim uklopni~arom Boba-
nom Bogdanovi}em (41) i
Sre}kom Veli~kovi}em,
radnikom (45). 

- “Sveta Petka” u Ostrovi-
ci, udaqena odavde oko pet
kilometara, napravqena je
da bi napajala Ni{, zbog

U POSETI NI[U

Kapija Istoka 
i Zapada

Na ^egru je 1927. godine prire|ena prva na sve-
tu rekonstrukcija uæivo jedne bitke, pred kraqem
Aleksandrom i diplomatskim korom Pasterov
zavod prva preventivna medicinska ustanova na
Balkanu ]ele kula jedinstven spomenik na svetu

Novi lik 
grada potiskuje
ostatke kasabe
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tramvaja. Bila su najpre dva
agregata sa po 240 kilovata,
a kasnije je dodat jo{ jedan.
Hidroelektrana “Si}evo”
ima 1,7 megavata.

Od znamenitih mesta u
okolini Ni{a koje vaqa ob-
i}i su Ni{ka Bawa, Medija-
na i ^egar. Ne treba presko-
~iti ni logor na Crvenom
krstu iz koga su Nemci pre-
ko 12.000 logora{a odveli
na brdo Bubaw, na streqawe,
ni ]ele kulu... 

Prvo obele`je mesta na
kome je bila ^egarska bitka
podignuto je 4. jula 1878. go-
dine sa natpisom: “Vojvodi
Stevanu Sin|eli}u i wego-
vim neumrlim junacima, koji
ovde slavno izgibo{e 19.
maja 1809. godine napadaju}i
Ni{. Kwaz Milan M. Obre-
novi} IV i wegova hrabra
vojska pokaja{e ih 29. de-
cembra 1877. godine osvojiv-
{i Ni{“. 

Dana{wi spomenik u ob-
liku kule - simbola vojnog
utvr|ewa - podignut je 1. juna
1927. godine povodom pede-
setogodi{wice oslobo|ewa
Ni{a od Turaka. Tada je, ka-
`e Selomir Markovi} zva-
ni Sele, kustos, bila prire-
|ena prva rekonstrukcije
u`ivo neke bitke uop{te u
svetu. Tome je prisustvovao
kraq Aleksandar I Kara|or-
|evi} sa diplomatskim ko-
rom. Topovi na spomeniku
nisu iz ^egarske, ve} sa
Cerske bitke, a u daqini...

- Vidite li u daqini tamo
- pokazuje prstom Selomir -
kao da je ogromna ~ovekova
figura pritisnula brdo. To
su tri stene - vajarsko delo
prirode - koje poprimaju ta-
kav oblik naro~ito pri za-

lasku sunca. Nije ni ~udo jer
je Stevan Sin|eli} poginuo
u to doba dana, a glava u ka-
menu iz profila poptpuno
li~i na Sin|eli}evu. 

U Ni{koj Bawi jo{ nije
po~ela sezona, ali je `ivo.
Desetak kilometara udaqe-
na je od Ni{a, u podno`ju
Suve planine. 

Tridesetih godina minu-
log veka, Bawa po~iwe da se,
planski razvija. Sijalice su
zasjale 1925. godine. Mnogi
vi|eni qudi podi`u vile,
ure|uju se {etali{ta i par-
kovi, grade se udobni hote-
li, a tramvaj je od Ni{a do-
speo 1929.godine. U woj se
le~e bolesti srca, krvnih su-
dova, pove}an krvni priti-
sak, reuma, ortopedske po-
vrede, a bogme se i skida
prekomerna te`ina. U sezo-
ni ovde je `ivopisno kul-
turno-sportsko leto, imaju
najboqi kowi~ki klub u Sr-
biji, a odr`ava se i Me|una-
rodni sabor izvornog na-
rodnog stvarala{tva. 

Na Medijani, letwikovcu
rimskih careva, rodnom me-
stu Konstantina Velikog i
Konstancija III (425.g.), mu-
`a Gale Placidije, oca Va-
lentijana III, zati~em Bra-
nislava Mili}a Baneta (62)
koji je, ka`e, tre}a genera-
cija Mili}a koji odr`avaju
Medijanu. Kosio je travu.
Wegova majka Zorka (83) do-
bila je ovde na Medijani
stan na do`ivotno kori-
{}ewe. 

- Ovde radim iz ~istog za-
dovoqstva. Ro|en sam na Me-
dijani kao i pomenuta dva
rimska cara. í

Slobodan Stoji}evi}

Aleksandar Jawi} (40) je direktor Privrednog dru{tva za
distribuciju elektri~ne energije “Jugoistok”, kako se zvani~no
zove odnedavno, otkad su im pored Pirota i Prokupqa - pripo-
jene i distribucije Zaje~ara, Leskovca i Vrawa. Diplomirani
je in`ewer elektrotehnike, magistar.

- Na{ region je ina~e najsiroma{niji u Srbiji, pa smo sa pri-
pajawem pomenute tri distribucije postali jo{ siroma{niji.
Ali, mislim da smo osposobqeni za posao koji nam predstoji.
Nadam se da }emo u slede}u godinu u}i kao oja~ano i konsoli-
dovano preduze}e. Svi razlozi su govorili da treba da se uje-
dinimo. Imamo danas znatno boqe odnose sa kupcima, a redov-
ne plati{e nagra|ujemo besplatnim ulaznicama za pozori{ne
predstave.

In`ewer Jawi} ka`e da su pro{le godine napravili napre-
dak u svim elementima poslovawa: u naplati, sredstvima ulo-
`enim u objekte elektroenergetskog sistema i o~ekuju da se
ovog leta usele u novu poslovnu zgradu koja, na tri sprata, za-
hvata povr{inu od dve i po hiqade kvadratnih metara. 

“Jugoistok” je lider u proizvodwi struje u malim elektrana-
ma. Ima ih sedam. Najstarija je “Vu~je” kod Leskovca.

Lider u proizvodwi struje u malim HE

Ni{ko narodno
pozori{te

HE “Si}evo” - jedna od sedam mini HE “Jugoistoka”

Ostaci 
Medijane,
letwikovca
rimskih 
imperatora

Spomenik 
palima za

slobodu 
ispred 
zgrade 

Banovine 
(danas 

Univerziteta)
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Slike Ni{a
Surovi zapovednik Ni{a Hur{id-pa{a

naredio je posle bitke na ^egru, 1809. godi-
ne da se od glava izginulih ustanika na~ini
kula kako bio zapla{io Srbe. Ali... Fran-
cuski pesnik Lamartin je svojevremeno za-
pisao: “Neka Srbi ~uvaju ovaj spomenik! On
}e wihovu decu u~iti koliko vredi nezavi-
snost jednog naroda, pokazuju}i im uz koju
cenu su je wihovi o~evi platili.” 

]ele kula je jedinstven spomenik na sve-
tu. Iako }e kroz tri godine biti dva veka
kako je podignuta, poruke kojima zra~i ak-
tuelne su i danas. 

Kada bi Lamartin danas do{ao u Ni{,
ne bi mogao mnogo da bira gde }e kona~i-
ti. “Rixensi klub” je trenutno jedini ho-
tel u gradu koji radi, a preno}i{te u jed-
nokrevetnoj sobi staje vi{e od 60 evra. U
wemu no}evaju uglavnom biznismeni, pe-
snika nema.

U Ni{koj Bawi u lepoti parkova ne u`i-
vaju samo stari i bolesni qudi, ve} i deca,
dok na ^egru i na Medijani gotovo da nema
posetilaca kad nema ekskurzija. 

Zato je centar Ni{a - od Trga oslobo-
|ewa do {etali{ta poput beogradske Knez
Mihailove - uvek puno naroda. Tu se mo`e
videti i staro i novo do~im je u Kazanxij-
skom soka~etu sve iz 18. veka. í

S. S.

Panorama Ni{a

Kal~a - poslovni 
centar grada

Hotel “Rixensi klub”

Centar grada



^egar ~uva uspomene
na izginule ustanike




